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 در گفت و گو با شهرام كرمى چالش هاى تئاتر كودك و نوجوان بررسى شد
از سختى نمايشنامه نويسى كودك تا نبود حمايت و اعتبارات مالى

مديركل امور كودكان و نوجوانان سازمان 
بهزيستى كشور:

آمار خريد و فروش كودكان
 اغراق آميز است

اجراى مهريه از طريق ثبتى
* قسمت سوم و پايانى 
عليرضا طالبى/ حقوقدان: طبق ماده1082 قانون 
مدنى به مجرد عقد، زن مالك مهر مى شود و مى تواند 
هر نوع تصرفى كه بخواهــد در آن انجام دهد. چنانچه 
مهر زن به عنوان يــك تعهد بر ذمّــه زوج باقى بوده و 
زن براى اســتيفاى حقوق خود نيازمنــد اقدام قانونى 
و قضايى باشــد، موضوع نحوه وصول و مطالبه مهريه 
مطرح مى شود. مطالبه مهريه توسط زوجه، متوقف بر 
وقوع جدايى و طلاق بيــن زوجين نبوده و زن در مدت 
زندگى مشــترك نيز مى تواند براى وصول مهريه خود 
اقدام كند. زوجه براى مطالبه مهريه مى تواند از يكى از 
راه هاى مراجعه به دايره اجراى اداره ثبت و يا مراجعه به 

دادگاه استفاده كند. 
مراجعه به اداره ثبت اسناد و املاك: برابر آيين نامه اجراى 
مفاد اسناد رسمى لازم الاجرا، در مورد مهريه، درخواست 
صدور اجراييه بايد از دفترخانه تنظيم كننده سند ازدواج 
صورت پذيرد. ســردفتر پس از احراز هويت درخواست 
كننده برگ هاى اجراييه را امضا و بــراى اجرا به دايره 
اجراى ثبت مستقر در اداره ثبت اسناد محل وقوع عقد 
نكاح ارسال مى كند. اجراى ثبت پس از وصول، اجراييه 
را براى ابلاغ به مأمور تسليم مى كند. اگر متعهد ( زوج) 
مقيم حوزه ثبتى ديگرى باشد، برگ هاى اجرايى طى 24 
ساعت به ثبت محلى كه متعهد، مقيم آنجاست ارسال 
مى شود. هرگاه محل اقامت متعهد در سند تعيين نشده 
يا محلى كه تعيين شده موافق با واقع نباشد و يا به جهاتى 
محل مزبور از بين رفته و اساساً شناخته نشود، اجراييه 
طى 24 ساعت در يكى از روزنامه هاى كثير الانتشار محل 
و اگر در محل روزنامه نباشــد، در روزنامه كثير الانتشار 

نزديك ترين محل فقط يك مرتبه آگهى خواهد شد. 
پس از ابلاغ اجراييه به شــوهر، وى 10 روز مهلت دارد 
طلب همسرش بابت مهريه را پرداخت كند. در صورتي 
كه شوهر در اين مدت دين خود را نپردازد، زن مي تواند 
با معرفي اموال و دارايي شوهر به اجراى ثبت، تقاضا كند 
اموال او توقيف شود و نيز مي تواند مطالباتي را كه شوهر 
از اشخاص ديگري دارد و يا موجودي حساب هاي بانكي 
او را توقيف كند. چنانچه شــوهر در يكى از سازمان ها و 
مؤسسات دولتى يا خصوصى اشتغال داشته باشد، زن 
مي تواند تقاضاي توقيف حقوق و مزاياى وى را تا ميزان 
يك چهارم حقوق (مادام كه شوهر متأهل است) و يا يك 
سوم آن را (در صورتي كه زن و شوهر از يكديگر جدا شوند 
و تا زماني كه شوهر زن ديگري اختيار نكرده) بنمايد. از 
جمله مزاياى مراجعه به اداره ثبت، سرعت رسيدگى و 
كم بودن هزينه رسيدگى آن نسبت به دادگاه مى باشد. 

اما از معايب آن اين است كه اگر زن از همسر خود اموالى 
براى معرفى و توقيف سراغ نداشته باشد، مراجعه وى به 
اداره ثبت بى فايده است؛ چرا كه اداره ثبت مرجع صالح 
صدور حكم جلب نيست و براى دريافت حكم جلب لزوماً 
بايد به دادگاه مراجعه كرد. علاوه بر اين، زوجه مى تواند 
قبل از تقديم دادخواست مهريه به دادگاه، درخواست 
تأمين خواســته خود را تقديم دادگاه نمايد و از مرجع 
رسيدگى كننده درخواســت كند قبل از ابلاغ اخطاريه 
به خوانده، به ميزان مهريه از اموال خوانده توقيف شود؛ 
ولى در اجراى ثبت، اجراييه بايد ابتدا به شوهر ابلاغ شود 
و درصورت عدم اجراى مفاد اجراييه، مى توان درخواست 
توقيف اموال را نمود. چنانچه سند ازدواج رسمي نباشد، 
زن براي مطالبه مهريه خود فقط مى تواند از راه تسليم 

دادخواست به دادگاه اقدام كند.

حقوقى
فناورى ديجيتالچارسوى علم

گجت نيوز: هارد ديسك 14 ترابايتى وسترن ديجيتال معرفى شد. هارد درايو 
Ultrastar Hs۱۴ اين شــركت براى كاربران خانگى نبــوده و براى مصرف 

شركت هاى تجارى در نظر گرفته شده است.
بهتر است به عنوان يك كاربر عادى، به خريد يا نخريدن هارد ديسك 14 ترابايتى 
وسترن فكر نكنيد، چرا كه اين محصول براى استفاده هاى خانگى طراحى نشده 
است. اگرچه ممكن اســت در آينده، يك محصول ديگر با همين ميزان ظرفيت 
براى مصرف كاربران خانگى و همچنين شركت هاى تجارى ساخته شود، اما در 
حال حاضر، هارد 14 ترابايتى وسترن براى استفاده در ديتاسنترها و مراكز ارائه 

خدمات ابرى در نظر گرفته شده است. سرعت نوشــتن متوالى داده در اين محصول، بيش از دو برابر سريعتر از هارد ديسك هاى 
پيشين داراى فناورى SMR است. نرخ انتقال داده ثابت در آن 233 مگابايت بر ثانيه اعلام شده است. عمر هارد ديسك 14 ترابايتى 

وسترن حدود 2,5 ميليون ساعت است!

معرفى هارد ديسك 14 ترابايتى وسترن ديجيتال
 

مهر: شــركت بلواوريجين مى گويد اعزام جهانگرد به فضا را از ماه آوريل ســال 
2019 آغاز مى كند. اين شركت پيشتر وعده داده بود از سال 2018 اين كار را آغاز 
مى كند. در ســال هاى اخير رقابت برخى شركت هاى خصوصى فضانوردى براى 

اعزام فضانورد در قالب جهانگرد به خارج از كره زمين آغاز شده است.
بلواوريجين ســرمايه جمع آورى شــده از اين راه را براى پيشبرد طرح هاى 
كلان خود از جمله پرتاب تعدادى ماهواره پيشرفته به فضا هزينه خواهد كرد. 
در حالى كه هنوز هزينه اين ســفرها به طور دقيق اعلام نشــده، اين شركت 
وعده داده ارقام اعلامى مقرون به صرفه و قابل دسترس براى مردم باشند. دو 

شــركت ديگر كه به دنبال اعزام جهانگرد به فضا هستند اســپيس ايكس و ويرجين گالاتيك نام دارند كه اولى وعده داده تا 
اواخر سال 2018 اين طرح را عملياتى كند. اما ويرجين گالاتيك از آغاز ســفرهاى فضايى براى افراد علاقمند از اوايل سال 

2018 خبر داده است.

اعزام جهانگرد به فضا از بهار 2019
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پژوهشگران حوزه پزشكى:
صبحانه بخوريد تا عروقى سالم داشته 

باشيد
ترجمه/ مريم سادات 
كاظمى: افــرادى كه 
كمتــر از پنــج درصد 
نياز بدن به كالرى را در 
نخســتين وعده روزانه 
دريافت مى كنند نسبت 
به كســانى كه صبحانه 

كامل و پركالرى مى خورند، دو برابر بيشتر در معرض تجمع چربى ها 
 Journal در عروق هستند. نتايج مطالعات جديد كه در نشريه پزشكى
of the Americain College of Cardiology به چاپ رسيد 
ثابت مى كند صبحانه نخوردن يا مصرف خيلى مختصر مواد غذايى در 

آغاز روز خطر بروز تصلب شريان ها را دو برابر مى كند. 
پژوهشگران در اين باره وضعيت 4000 كارمند را به مدت 6 ماه بررسى 
كردند تا تفاوت عادات غذايى و تأثيــر آن در بروز بيمارى هاى قلبى 
عروقى را تشخيص دهند. حذف صبحانه به عنوان علت زمينه ساز در 
افرادى كه ســابقه خانوادگى ابتلا به بيمارى هاى قلبى را نداشتند به 
عنوان شــاخص، مورد توجه قرار گرفت. تحليل تصويربردارى نشان 
داد پلاك هايى در قســمت هاى مختلف مانند عروق كرونر و آئورت 

تشكيل شده است. 
اين نتايج نشان داد 25 درصد شركت كنندگان در اين طرح صبحانه 
كاملى ميل مى كنند و حداقل 20 درصد نياز روزانه به كالرى را در اين 
وعده دريافت مى كنند، اما بيشــتر آن ها (70 درصد) بين سه تا پنج 
درصد كالرى مصرفى را از وعده صبحانه تأمين كرده و سه درصد نيز 

اصلاً صبحانه نمى خورند. 
حذف صبحانه يكى از ناســالم ترين عادات افراد بخصوص در زندگى 
مدرن است كه در كنار استعمال دخانيات، كلسترول بالا و بى تحركى 

عامل جدى ابتلا به بيمارى هاى قلبى عروقى محسوب مى شود. 
برخى افراد تصور مى كنند صبحانه كامل باعث افزايش وزن مى شود در 
حالى كه گرسنگى ابتداى صبح تمايل به تنقلات ناسالم و خوراكى هاى 
ناسالم را بيشــتر مى كند و موجب ناهماهنگى هورمونى و اختلال در 

ريتم بيولوژيك بدن مى شود. 
www.Pourquoi Docteur.fr :منبع

كلينيك سلامت

 زندگــى/ محمود مصدق   
شــوراى هاى حل اختلاف 15 
ســال پيــش ذيــل آيين نامه 
اجرايى ماده 189 قانون برنامه سوم توسعه 

پايه گذارى شدند و آغاز به كار كردند. 
در واقع اگرچه انديشــه ايجاد يك سيستم يا 
نهاد نيمه قضايى در كشور در كنار دادگسترى 
با استفاده از شخصيت هاى سرشناس و متنفذ 
محلى براى كاهــش پرونده هاى قضايى، حل 
و فصل دعاوى و اختلافات مــردم كه ماهيت 
قضايى نداشــته و يا ماهيت قضايــى آن ها از 
پيچيدگى كمترى برخوردار باشــند، به دوره 
رياست آيت االله يزدى بر دســتگاه قضايى بر 
مى گردد، اما اين موضوع عملاً در زمان تصدى 
آيت االله هاشمى شاهرودى رنگ و شكل قانونى 
به خود گرفت؛ يعنى در اين زمان بود كه ماده 
189 برنامه ســوم به تصويب مجلس شوراى 
اسلامى رســيد و كمى بعد آيين نامه اجرايى 
آن توسط دولت ابلاغ شد و اولين شوراى حل 
اختلاف در سال 1381 آغاز به كار كرد؛ البته 
طولى نكشــيد كه اين رقم افزايــش يافت به 
طورى كه در حال حاضر شعبات شوراهاى حل 
اختلاف در همه شهرهاى كشور فعال هستند. 

* فرق زيادى با دادگاه ندارند!
با اين همه و در حالى كه پورمحمدى وزير سابق 
دادگسترى اواخر سال گذشته، عملكرد اين نهاد 
را مثبت ارزيابى كرده و از رسيدگى به 46 درصد 
پرونده هاى قضايى در شــوراهاى حل اختلاف 
و همچنين به صلح و ســازش منجر شدن 33 
درصدى اين پرونده ها خبر داد، پرسش اساسى 
اين است كه مردم چه نگاهى به اين شوراها دارند 

و تا چه اندازه از عملكرد آن ها راضى هستند؟ 
براى رسيدن به پاســخ اين پرسش، سرى به 
شوراى حل اختلاف شهرستان هاى رودهن و 

بومهن در شرق تهران مى زنيم و پاى سخنان 
تعدادى از مراجعه كنندگان مى نشينيم: 

مرد ميانسالى كه خود را محمد معرفى مى كند 
از عملكرد شــوراى حل اختلاف شهرســتان 
رودهن رضايت ندارد و مى گويد: مشــكلات 
سرو كار داشتن با شوراهاى حل اختلاف خيلى 
كمتر از دادســراها يا دادگاه ها نيست. در واقع 
بعضى ها به عمد يا غيرعمد روند دادرســى را 
طولانى مى كنند و برايشان مهم نيست كه وقت 
مردم هدر برود يا اعصابشــان از اين وضعيت، 

خُرد شود.
وى كه مدير يك مجتمع مســكونى است و از 
يكى از ساكنان به دليل تصرف عدوانى مشاعات 
ساختمان شكايت دارد، مى افزايد: پس از سه 
ســال هنوز پرونده ام به جايى نرسيده است! 
يعنى يك بار رأى به نفع ساختمان صادر شده 
كه با درخواســت تجديد نظراز سوى متهم، 

رسيدگى به پرونده همچنان ادامه دارد. 
* كارم را راه انداختند

وى كه اميد چندانى ندارد تا در ســال جارى 
پرونده اش به نتيجه مشخصى برسد! مى گويد: 

بعضى از اعضاى شورا اطلاعات حقوقى و قضايى 
زيادى ندارند به همين دليل نمى توانند عادلانه 

رأى صادر كنند.
به پايان حرف هاى محمد كه مى رسيم قربان 
صدقــه رفتن هــاى زن ســالمندى به گوش 
مى رسد كه از صاحبخانه اش بابت دادن فرصت 

6 ماهه تخليه خانه اش تشكر مى كند. 
اين زن كه به همراه پســرش در حال خروج از 
سالن انتظار شعبه است با گفتن اين جمله كه 
خدا به همه شان خير و بركت بدهد، رضايتش 
را از عملكرد شــوراهاى حل اختلاف نشــان 
مى دهد و مى گويد: قاضى خيلى زحمت كشيد 
تا صاحبخانه را راضى كند بتوانم با اجاره كمتر 
مدت بيشترى در خانه اش سكونت كنم و من از 

اين بابت ممنونِ ايشان هستم. 
پس از خروج از ساختمان شوراى حل اختلاف 
شهرستان رودهن كه قبلاً مسكونى بوده است 
به شوراى شعبه بومهن مى رويم. شايد سيما و 
ظاهرش كمى بهتر باشد، اما در برخوردارى از 
ساير امكانات مثل دســتگاه هاى تهويه هوا و 

كولر وضعيت مشابهى دارد.

* كاغذبازى و پارتى بازى
جوان 35 ساله اى كه دوست ندارد خودش را 
معرفى كند با خواندن اين شــعر كه «خانه از 
پاى بست ويران است، خواجه در بند نقش ايوان 
اســت» از سعدى شــاعر نامدار ايرانى، سطح 
رضايتمندى اش از شوراها را نشان مى دهد و به 
خبرنگار ما مى گويد: كار از اين حرف ها گذشته 
است. اينجا هم مثل جاهاى ديگر كاغذبازى و 

پارتى بازى حرف اول و آخر را مى زند. 
وى كه به خاطر ارث خانوادگى سروكارش به 
شــوراى حل اختلاف افتاده است، مى گويد: 
پرونده هايى كه مربوط به ارث و ميراث مى شوند 
براحتى حل و فصل نمى شوند! آن قدر آدم را به 
دادگاه مى كشانند تا طرف خودش خسته شود 

و از حق و حقوقش بگذرد!
وى با اشــاره به اينكه طولانى شــدن صدور 
رأى باعث افزايش اختلافات بيــن برادران و 
خواهرانش شده اســت، مى افزايد: با اين حال 
چاره اى نيست چون پيگيرى پرونده از طريق 
دادســرا و دادگاه، اگر از لحاظ هزينه واتلاف 

وقت بدتر از اينجا نباشد بهتر نيست.
* از آقاى قاضى راضى هستم!

اما مردى كه موفق به جلب رضايت از شــاكى 
پرونده اش شــده نظر ديگرى دارد. او كه 6 ماه 
پيــش و در حالى كه فاقــد گواهينامه و بيمه 
شــخص ثالث بوده و تصادف منجر به جرح با 
ديــه 150 ميليون تومانى داشــته، مى گويد: 
با تلاش قاضى و سرپرست شــورا توانستم از 
شاكى رضايت بگيرم؛ البته شاكى ابتدا حاضر 
به اين كار نبود اما وقتى از طريق قاضى شعبه 
پى به واقعيت وضعيت مالى ام برد، بدون اينكه 
هيچ توهينى كند يا شــخصيتم را خدشه دار 
نمايد، حاضر شد با دريافت 10 ميليون تومان 

رضايت بدهد.

يك روز با مردم در شوراهاى حل اختلاف

شوراهايى كه دارند دادگاه مى شوند

تاج: امكان دارد بخشى از 
محروميت پرسپوليس   بخشيده شود 
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 مهر: سرپرست وزارت 
علوم گفت: امیدواریم 
درطول مهرماه گزینه 
این  برای  پیشنهادی 
وزارتخانه معرفی شود.

سیدضیاهاشــمی در 
آغاز  مراسم  حاشــیه 
سال تحصیلی دانشگاه ها در دانشگاه تهران گفت: 
من از زمان دقیق معرفی این گزینه اطلاعی ندارم. 
امیدوارم هرچه ســریع تر گزینه پیشنهادی برای 

وزارت علوم معرفی شود. 
وی افزود: گزینه های مختلفی مدنظر رئیس جمهور 
است که از زوایای مختلف درحال بررسی هستند و 
رئیس جمهور واقعاً درخصوص این مسئله اهتمام 
دارند. برای دولت مهم اســت که هرچه ســریع تر 
وزیر علوم معرفی شود، اما در عین حال این موضوع 

حساسیت ها و پیچیدگی هایی دارد.

معرفی سریع تر وزیر علوم 
جدلی  مریــم  ایبنا: 
انجمن  برنامه های  از 
زنان  هنری  فرهنگی 
ناشر در سومین سال 
حضور این انجمن در 
بین المللی  نمایشگاه 
فرانکفــورت  کتــاب 
خبر داد.  وی گفت: با اســتفاده از تجربیات ســال 
اول متوجه شدیم که ناشران خارجی علاقه زیادی 
دارنــد تا نوع فعالیت زنــان ایرانی و مبنای فکری 
و اعتقادی آن ها را بــا توجه به تبلیغات منفی که 
درمورد عدم فعالیت زنان ایرانی در جامعه خارج از 
ایران وجود دارد بدانند، که حضور ما در این رویداد 
بازخورد بسیار خوبی در ســال اول داشت. امسال 
برای کتاب هایی که ازطرف بانوان ناشر و مؤلفان به 
انجمن ارسال شد، مراحل انتخاب چکیده را داشتیم 

که در حال حاضر مرحله ترجمه را طی کرده است.

بانوان ناشر ایرانی در فرانکفورت
حــوزه هنـــری: 
مصطفــی محدثــی  
خراسانی معتقد است 
برخی شاعران به دلیل 
این که تســلط لازم را 
در حوزه شعر ندارند، 
برخــی غلوهــا و  از 
بزرگ نمایی هایی که نه با عقل و نه با منطق منطبق 
نیست، استفاده می کنند. وی با بیان این که اغراق 
یکی از ابزارهای شــعر است، اظهار کرد: کسانی که 
ذاتاً شاعر هستند و از دانش و بینش و پشتوانه های 
لازم برخوردارند، وقتی به حوزه شعر آئینی می آیند، 
اغراق هایشان در مدار معتدل و مبتنی بر اصول بیان 
می شود. اما گاهی شاعران به دلیل این که تسلط لازم 
را در حوزه شــعر و عناصر شعری و تفکر و اندیشه 
ندارند، با استفاده از برخی غلوها ناتوانی های ذهنی و 

زبانی خود را به نحوی پوشش می دهند.

دلیل روی آوردن به غلو 
فارس: منیژه آرمین از 
تألیف اثری مشترک با 
اعظم سازور در زمینه 
ســی  شخصیت شنا
تطبیقــی میــان دو 
کتاب مثنوی معنوی 
مولوی و کمدی الهی 
دانته خبــر داد. وی درمورد این اثر ابراز داشــت: 
همزمان درمورد شخصیت شناســی این دو اثر کار 
تحقیقاتی انجام شــد، البته به روش تطبیقی که 
درنهایت منجر به تألیف کتاب »شخصیت شناسی 

به روش تطبیقی در مثنوی و کمدی الهی« شد.
آرمین خاطرنشان کرد: میان شخصیت های مثنوی 
و کمدی الهی قیاســی صورت گرفت و اشتراکاتی 
را یافتیم و به نتایج خوب انســانی رسیدیم. این دو 
شاعر هردو از نقطه ای آغاز کرده اند که مقصودشان 

شناخت تعالی انسان و رسیدن به رستگاری است.

مقایسه  »مثنوی« و»کمدی الهی« 

کوتاه و خواندنی

تسنیم: دانش آموختگان دانشگاه صنعت نفت در اعتراض به بدعهدی وزارت نفت در 
قبال استخدام این دانش آموختگان مقابل وزارت نفت تجمع کردند.

این دانشــجویان هدف از این تجمع را تعویق زمان ارزیابی تا زمان نهایی شدن رأی 
دیوان عدالت اداری اعلام کردند. دیوان عدالت اداری طی روزهای گذشته حکم خود 
را در قبال استخدام این دانشجویان اعلام کرد، اما وزارت نفت در عین دعوت برخی 

از دانشجویان به مصاحبه نسبت به حکم اعتراض کرده است.
 براساس مستندات درج شده در دفترچه کنکور سراسری در سال های قبل، وزارت 
نفت متعهد به استخدام دانشجویان دانشگاه صنعت نفت در این وزارتخانه شده بود. 
بیژن زنگه وزیر نفت در سال 94 استخدام این دانشجویان را در وزارت نفت ممنوع 
اعلام کرد. دانشــجویان دانشــگاه صنعت نفت که قبل از این سال در این دانشگاه 
تحصیل کرده بودند، پس از بی نتیجه ماندن اعتراضات خود به دیوان عدالت اداری 
شکایت بردند. در پی این شکایات، دیوان عدالت اداری وزارت نفت را ملزم به جذب 

و استخدام دانشجویان گروه الف دانشگاه صنعت نفت کرد.

دانشگاه

دانش آموختگان دانشگاه 
نفت تجمع کردند

حوزه هنری: تازه ترین کتاب های حوزه هنری کــودک و نوجوان هم زمان با روز 
جهانی کودک درمعرض دید علاقه مندان قرار می گیرد. حمید حسین زاده، معاون 
فرهنگی و هنری حوزه هنــری کودک و نوجوان با اعلام این خبر گفت: کتاب های 
»اسم من پلاک است«، »اسم من چفیه است«، »اسم من خاکریز است« و »روزهای 
خرمشــهر« تألیف مرتضی سرهنگی ویژه گروه ســنی کودک، مجموعه دوجلدی 
»شــب های بمباران« شــامل خاطرات کودکان و نوجوانان سال های دفاع مقدس 
به کوشــش داوود غفارزادگان و محمدرضا بایرامی برای گروه ســنی نوجوان و دو 
مجموعه »تربیت به کمک نمایش و تئاتر« و »تربیت به کمک داســتان« در خانه و 
مراکز آموزشی اثر دکتر حسن دولت آبادی امروز ساعت 10 در تماشاخانه مهر حوزه 
هنری رونمایی می شــود. وی افزود: بیش از 40 عنوان کتاب در حوزه های داستان 
و رمان، شعر، خاطره و نمایشنامه کودک و نوجوان در دست انتشار داریم که اغلب 
آن ها توسط نویســندگان طراز اول ادبیات کودک و نوجوان کشور به رشته تحریر 

درآمده اند و تا پایان سال  جاری منتشر خواهند شد.

کتاب

رونمایی از 8کتاب 
در روز جهانی کودک

قاب عکس

نمایشگاه گروهی چیدمان »همگرایی 1«
عکس: علیرضا فراهانی

صنایع فرهنگی

رکود به بازار آمریکا ضربه زد
چین، سلطان بلامنازع اسباب بازی در جهان

 زهرا گریبان   هرچند در حال حاضر صنعت اســباب بازی در بهترین 
شرایط خود از ســال 1999 تابه حال است؛ این صنعت فراز و فرودهای 
بسیاری را پشت سر گذاشته است. برای مثال صنعت اسباب بازی چین که 

از دهه1900 آغاز به کار کرد و از دهه1980 به اوج خود رسید.
چین در ســال 2006 با اتکا به نیروی کار ارزان موفق شد 75 درصد از 
بازار اسباب بازی جهان را تحت اختیار گیرد و به غول این صنعت در سطح 
جهانی تبدیل شود. در سال 2007 مشکلات عدیده ای همچون برگشت 
خوردن تعداد بسیاری از اسباب بازی های ساخت این کشور به دلیل عدم 
برخورداری از ســطح کیفی لازم، افزایش نرخ حقوق کارگران و افزایش 
سطح توقع مشــتریان در زمینه تکنولوژی اسباب بازی ها این غول را به 

زانو درآورد. 
طبیعی است که در چنین شرایطی سرمایه گذاران برای استفاده از نیروی 
کار ارزان تر در کشورهایی همچون هندوستان و بنگلادش سرمایه گذاری 
کنند، اما سرمایه گذاران چینی موفق شدند با شکیبایی، ارتقای کیفیت 
محصولات و همچنین ســرمایه گذاری در مناطق فقیرنشــین کشــور 
خود علاوه بر حفظ بازار محلی، صادرات این کشــور را در ســال 2017 
هفت درصــد افزایش دهند و مجدداً به دوران طلایی خود بازگردانند. به 
زبان آماری دقیق تر، این کشور موفق شد در سال 2017 و پس از سال ها 

رکود، به ارزش 7 بیلیون دلار اسباب بازی صادر کند. 

 رکود در بازار آمریکا
درمورد آمریکا اما ماجرا از این قرار نیست و صنعت اسباب بازی این کشور 
هنوز نتوانسته خود را از تنگنای رکود نجات دهد. البته ناگفته نماند که 
در ســال 2016 کارخانجات اسباب بازی آمریکا تصمیم گرفتند فروش 
عروسک های باربی، لوگو و سایر انواع اسباب بازی را تا مرز 7 درصد افزایش 
دهند و موفق هم شدند، اما این رقم پیشرفت چندانی به حساب نمی آید.

 طبق آمار پررونق ترین زمان سال برای خریدوفروش اسباب بازی در آمریکا، 
تعطیلات کریسمس و جشن شکرگزاری است و فروش عروسک هایی که 
به شخصیت های کارتونی مربوط می شوند از رونق بیشتری برخوردارند. 
اگرچه کارشناسان معتقدند افزایش میانگین سن مادران و تصمیم آن ها 
مبنی بر تعیین زمان بارداری در شــرایط مالی مناســب باعث می شود 
خانواده ها راحت تر و بیشــتر برای فرزندانشان خرج کنند، اما حتی این 
عامل هم نتوانســته اســت کمکی به رشد صنعت اســباب بازی آمریکا 
کند. حتی طراحان عروســک کارخانجات اسباب بازی در اقدامی عجیب 
عروســک هایی طراحی کردند که به افراد فقیر شبیه است و با این اقدام 
قصد ایجاد تنوع در بازار را داشــتند. اما صاحب نظران معتقدند با رونق 
هرچه بیشتر بازی های دیجیتال، صنعت اسباب بازی نمی تواند دوباره روی 
پای خود بایستد. تصور کنید فرزند شما می تواند به صورت کاملاً رایگان و 
آنلاین به جای یک شخصیت باربی زندگی کند، آیا دیگر عروسک باربی 

برای وی جذابیتی خواهد داشت؟ 
همانطور که می بینید تنها بازار اســباب بــازی در ایران به تصرف چین 
درنیامده است و این کشــور موفق شده است سلطه خود را بر این بازار 

پرسود در تمام جهان گسترش دهد.
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 فرهنــگ/ زهره کهندل   ماجــرای ادغام فرهنگ
آموزش پزشکی در وزارت علوم، موضوع جدیدی 
نیست و بارها مطرح شده اما تصویب نشده است. 
آموزش پزشکی در سال 1364 در حالی به وزارت 
بهداشت پیوست که بنا به گفته کارشناسان یکی از 
دلایل آن کمبود نیروی انسانی و نیاز کشور به کادر 
درمانی در آن زمان بود، نیازی که با افزایش چند 
برابری ظرفیت پزشــکی و توسعه دوره های نوین 
پزشکی و دانشگاه های علوم پزشکی برطرف شد. 
طرح ادغام در سال 85 یکبار در مجلس مطرح شد 
ولی با مخالفت اکثر اعضای کمیسیون بهداشت 
و درمــان و نمایندگان مجلس فرصت رأی گیری 
در صحــن علنی نیافت. موافقان معتقد بودند که 
این کار باعث افزایش ســطح آموزش می شــود 
چون وزارت بهداشــت منابع و وقت ندارد که هم 
سلامت مردم را تضمین کند و هم آموزش بدهد 
اما مخالفان، آموزش پزشکی را یک امر تخصصی 
می دانستند که هیچ کس به جز وزارت بهداشت 

نمی تواند آن را انجام دهد.
صبــح دیــروز در مراســم آغاز ســال تحصیلی 
دانشگاه ها در دانشگاه تهران، بار دیگر این موضوع 
با گلایه های وزیر بهداشــت به میان کشیده شد. 
حسن قاضی زاده هاشمی تأکید کرد توجه ناکافی 
در حوزه آموزش عالی به وزارت بهداشــت، باعث 
شده دانشگاه های علوم پزشکی متناسب با جایگاه 
علمی  خود از منابع انســانی و مالــی برخوردار 
نباشند. رئیس دانشگاه تهران نیز خواستار تجدید 
نظر در تفکیک و ادغام آموزش پزشکی و آموزش 

عالی شد. 

  اقتضائات دهه 60
معاون آموزشــی وزارت علوم کــه از موافقان این 
ادغام است، گفته بود جمعیت دانشجویی پزشکی 
در ســال 1395 تقریباً 247 هزار نفر بوده و این 
در حالی اســت که این جمعیت در رشــته های 
غیرپزشکی 4میلیون و 100 هزار نفر می شود، در 
واقع سه درصد کل جمعیت کشور در دانشگاه های 
زیر مجموعه وزارت بهداشــت قرار دارند. به گفته 
مجتبی شــریعتی نیاســر، وزارت بهداشــت در 

حال حاضر گرفتار آموزش ســه درصد جمعیت 
دانشجویی کشور است در واقع در زمانی در دهه 
60 شــرایط ایجاب کرد ایــن وزارتخانه از وزارت 
علوم در حوزه آموزش تفکیک شوند اما براساس 
مطالعات تطبیقی در بسیاری از دانشگاه های تراز 
اول که پنج ویژگی برای آن مطرح می شود یکی از 
ویژگی ها این است که آموزش علوم پزشکی را در 
دل خود جای دهد. کارن خانلری، عضو کمیسیون 
آموزش مجلس در گفت و گو با خبرنگار ما معتقد 
اســت که آموزش پزشــکی باید زیر نظر وزارت 
بهداشت باشــد چون به مدیریت پزشکی کشور 
اشــراف دارد و در بسیاری از کشورها هم چنین 
اســت. او ادامه می دهد: ادغام آموزش پزشکی با 
وزارت بهداشت در گذشته بی دلیل نبوده است و 
این دلایل هم چندان فرقی نکرده، باید بررســی 
شود که کارآیی آموزش پزشکی در ادغام با وزارت 
بهداشت، بهتر شده است یا نه! اگر مشخص شود 
که آموزش پزشکی ارتقا نداشته است و افت کیفی 
پیدا کرده، نیاز اســت که این مسائل مطرح شود. 

به باور او، زمانی می تــوان موضوع ادغام آموزش 
پزشــکی به آموزش عالی را مطرح کرد که سطح 
کیفی آموزش پزشکی پایین آمده باشد نه اینکه 
بگویند چند درصد بار آموزشــی بر دوش وزارت 
بهداشت اســت در حالیکه آموزش، جزو وظایف 

ذاتی وزارت بهداشت است.

 اصلًا نباید جدا شود
ســیامک مره صدق، عضو کمیســیون بهداشت 

مجلس نیز از مخالفان جدی این موضوع است و به 
خبرنگار ما می گوید: به هیچ وجه این ماجرا امکان 
پذیر نیست و باعث بهم ریختن ساختار بهداشت و 

درمان در کشور می شود. 
به گفته او، بعد از سه دهه از ادغام بخش آموزش 
پزشــکی با بخش هــای دیگر وزارت بهداشــت، 
شــاهدیم که اهداف آموزشی در حوزه پزشکی با 
نیازهای کشور، تطابق پیدا کرده است، ضمن اینکه 
بر اساس قانون طرح تحول سلامت، تصدی گری 
همه مسائل مربوط به بهداشــت و درمان حتماً 
باید در اختیار وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی باشد بنابراین نه تنها نباید بخشی از آن 
جدا شود بلکه فرآیندهایی همچون کنترل کیفیت 
مواد غذایی و تصدی گری و اجرای سیاســت های 
بیمــه ای هم باید تحت تصدی وزارت بهداشــت 

باشد.
مره صدق می گوید: کســانی که موضوع جدایی 
آمــوزش پزشــکی از وزارت بهداشــت را مطرح 
می کنند یا از شــرایط درمان و بهداشــت کشور 

خبــر ندارند یا نمی دانند تنها ادغــام وزارتی که 
بعد از انقلاب، به صورت مشــخص اثرات مثبت 
و ثمربخش داشــته، ادغام آموزش پزشــکی به 
وزارت بهداشت بوده است؛ از تأمین نیاز کشور به 
پزشک عمومی  و متخصص گرفته تا پیشرفت های 
علمــی  در این عرصه. وی ادامــه می دهد: اگر به 
دنبال اجرای طرح تحول ســلامتیم، طرح چنین 
موضوعاتی فقط باعث اخلال در روند اجرای طرح 
تحول ســلامت می شود. ضمن اینکه  این حرف، 
چارچوب علمی  ندارد و براســاس شــرایط فعلی 
امکان پذیر نیست. اگر این موضوع از طرف دولت 
طرح شود، مخالفت یکپارچه مجلس با این لایحه 

را خواهید دید. 
در حالیکه مخالفان طرح ادغام آموزش پزشکی با 
آموزش عالی، آن را باعث صدمه جدی به آموزش 
پزشکی کشــور و غیرعملیاتی می دانند؛ معاون 
آموزشی وزیر علوم معتقد است؛ دانشگاه آزاد یکی 
از نمونه های موفق همزیستی آموزش پزشکی و 
غیرپزشکی اســت و با توجه به این که در دنیای 
امروز تعامل بین رشــته ای مبنــای آموزش قرار 
می گیرد، نمی شود رشته ها را از هم فاصله داد و آن 
را در نظام های مدیریتی متفاوت جایگذاری کرد. 
مره صدق، عضو کمیســیون بهداشت مجلس اما 
می گوید: اصلاً چنین نیست، دانشگاه آزاد هنوز در 
مسئله جذب دستیار، درمانده و نتوانسته دستیار 

جذب کند، کدام همزیستی؟! 
وی یادآور می شــود: اگــر وزارت علــوم خیلی 
علاقه مند به پیشــرفت اســت، مشکلات فعلی 
خــودش را حل کند نمی خواهد بخش های دیگر 
را به مجموعه اش اضافه کند. وزارتخانه ای که هنوز 
وزیر ندارد، به دنبال الحاق بخشی است که حداقل 

سه برابر بار فعلی این وزارتخانه است.
خانلری هم تأکید می کند: حوزه آموزش پزشکی 
دانشگاه آزاد هم باید تابع و زیر نظر مستقیم وزارت 
بهداشت باشــد زیرا این وزارتخانه، توان آموزشی 
خوبی پیدا کرده اســت و می تواند بار آموزشی را 
به دوش بکشــد، اگر هم ناکافی است باید فکری 
برای آن کرد نه اینکه آموزش پزشــکی از وزارت 

بهداشت گرفته شود. 

زمزمه ادغام دوباره آموزش پزشکی در وزارت علوم شنیده می شود 

آیا یکپارچگی نسخه درمان آموزش عالی است؟

آنچه می خوانید

یک عضو کمیســیون بهداشــت 
مجلس معتقد است  طرح موضوع 
تفکیک علوم پزشــکی از وزارت 
بهداشــت فقــط باعث اخــال در 
روند اجرای طرح تحول ســامت 

می شود



علیرضــا  ایســنا: 
رئیســیان با تأکید بر 
این که با وجود گذشت 
از  همچنان  ســال ها 
روش هــای قدیمــی 
بــرای رســیدگی به 
جرایــم متخلفان آثار 

سمعی و بصری استفاده می شود، گفت: ایجاد یک 
شعبه تخصصی برای قوه قضاییه ایده خوبی است، 
ولی نکته مهم، ضعف قوانین است. این تهیه کننده 
و کارگردان ســینما افزود: تخلفــات در حوزه آثار 
سمعی و بصری از یک مدل خاص پیروی نمی کند 
و من اصلاً مطمئن نیستم که قوانینی برای مقابله با 
تخلفات به صورت جدی وجود داشته باشد. مشکل 
دیگر، عدم برخورد مناسب با متخلفان و جلوگیری 
از گســتردگی این جریان اســت که هم در داخل 

کشور و هم در خارج باید اتفاق بیفتد. 

ضعف قوانین، مشکل اصلی 
تســنیم: ایــــوب 
کارگردان  آقاخانــی، 
تئاتــر معتقد اســت 
تئاتر  متولی  نهادهای 
کار  پای  دفاع مقدس 
نیستند و مطلق گرایی 
موجــود در این فضا 

این گونه تئاتــر را زمین زده اســت. وی افزود: آیا 
ما درباره جنگ می توانیم فیلمی بســازیم که همه 
بگویند جــزء بهترین ها بوده اســت؟ نمی توانیم، 
دلیلش هم مطلق گرایی اســت. ما اجازه نمی دهیم 
آدم ها زندگــی کنند. ما نمی گذاریــم آدم ها روی 
صحنه یا صفحاتِ نوشته ما زندگی کنند. ما آدم ها 
را می بریم در شــابلون، می بریم روی کاغذ یا روی 
صحنه. آن شــابلون ها برای مردم زیادی آشناست. 
دیگر آن را دوست ندارند. بعد به آن ها هم تحمیل 

کنید؛ این فکر اصلاً یک فکرِ مطلقاً بد است.

کم کاری نهادهای متولی
رامتیـــــن  مهــر: 
خداپناهـــی بازیگــر 
سینما و تلویزیــــون 
این روزهــــا  گفــت: 
فیلم هایی به نام کمدی 
ساخته می شـــود که 
اصلاً هیچ ربطی به این 

ژانر ندارد، بلکه بیشتر هجو و سبک سری با طنزهای 
ارزان کلامی اســت. البته باتوجه به خلأهای روانی 
که در جامعه وجود دارد، طبیعی است که مخاطب 
جذب چنین آثاری شــود و متأسفانه این اتفاق در 
تئاتر هم درحال رخ  دادن اســت. گویا هرچه آثارمان 
بدگوتر باشــد، تماشاچی اقبال بیشــتری به آن ها 
می کند. از همین رو فکر می کنم باید ببینیم چطور 
می توانیم این مشکلات را حل کنیم. خداپناهی گفت: 
بازی در ســه سریال به من پیشنهاد شده است، اما 

همچنان درحال رایزنی هستیم.

طنزهای سخیف پرطرفدار شده اند
مهر: رضــــا ناجی با 
این که مردم  به  اشاره 
این روزها بیشــتر آثار 
طنز می خواهنـــــد، 
نشــدن  ســاخته  از 
ابراز  هنری  فیلم های 
ناراحتــی کــرد. این 

بازیگر ســینما و تلویزیون گفت: این روزها من هم 
بیشتر برای حضور در آثار طنز دعوت می شوم، زیرا 
دیگر کارگردانان میل چندانی به ساخت فیلم های 
هنری ندارند. ازطرفی آن دســته از کارگردانانی که 
فیلم های هنری می ســاختند مثل مجتبی راعی و 
مجید مجیدی هم دیگر در ایران فعالیت چندانی 
ندارند. از همین رو این نقش های طنز را می پذیریم. 
وی افــزود: البتــه این روزها مردم هــم فیلم طنز 
می خواهند و به همین ســبب کارگردانان به سمت 

ساخت آثار طنز می روند. 

سینماگران به سمت کمدی رفته اند

چهره - خبر

هنر: مجموعه پلیســی »نوار زرد« به مناســبت هفته نیروی انتظامی، از شبکه دو 
پخش می شود. مجموعه »نوار زرد« که اولین تجربه سریال سازی پوریا آذربایجانی 
است، داســتان زندگی کاوه کیهان را روایت می کند که یک سرگرد پلیس آگاهی 
است و پرونده های مختلف جنایی را حل وفصل می کند. او در این میان به پرونده ای 
برمی خورد که کشف واقعیت و حل آن، پای بخشی از زندگی شخصی اش را به میان 
می کشــاند. امیر آقایی در نقش سرگرد کاوه کیهان، سیروس گرجستانی در نقش 
پدر او و کمند امیرســلیمانی در نقش فرشته خواهرش، ازجمله بازیگران ثابت این 
مجموعه تلویزیونی هستند. همچنین بهاره کیان افشار، محسن بهرامی، قاسم زارع، 
امیر غفارمنش، نادر مشــایخی، داریوش اسدزاده و... از دیگر بازیگرانی هستند که 
در این سریال بازی می کنند. فیلم نامه مجموعه »نوار زرد« را کریم لک زاده در 20 
قسمت نوشته است. این مجموعه حاصل همکاری مشترک شبکه دو سیما و مؤسسه 
ناجی هنر است. به گفته آذربایجانی، مجموعه »نوار زرد« به صورت اپیزودیک است و 

در هر یک یا دو قسمت، پرونده ای بازگشایی و سپس حل می شود.

تلویزیون

»نوار زرد«
روی آنتن شبکه دو

ایلنا: ســیدمحمد میرزمانی، آهنگساز و رئیس هیئت مدیره خانه موسیقی درباره 
کنســرت هایی که در ماه محرم و صفر با موضوع عاشــورا و امام حسین)ع( برگزار 
می شــود، گفت: قبل از انقلاب چیزی با عنوان برگزاری کنســرت  درباره قیام امام 
حسین)ع( اصلاً وجود نداشت. خود من با ارکسترهای مختلفی همکاری می کردم و 
کنسرت می دادم و چنین کنسرت هایی که امروزه در ماه محرم و صفر درباره واقعه 
عاشورا برگزار شود اصلاً وجود نداشت؛ اما همان طورکه می دانید، تعزیه برگزار می شد. 
تعزیه هم یک نوع اجرای زنده موسیقی محسوب می شود. تاریخچه برگزاری تعزیه 
به گذشته بســیار دور بازمی گردد، اما به خصوص از دوره قاجار به بعد اجرای تعزیه 
به طور گسترده تری مرسوم شد. تعزیه را می توان به  عنوان یک نوع موسیقی آئینی 
به حساب آورد که قطعاً می تواند با اجرای کنسرت های موسیقی آئینی نیز مرتبط 
باشــد. اما آن گونه از موسیقی که با موضوع عاشورایی توسط ارکستر های تخصصی 
و یا با ســاختار موسیقی کلاسیک و یا موسیقی ملی اجرا می شود، محصول بعد از 

انقلاب است.

موسیقی

تعزیه اجرای زنده 
 موسیقی  است
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پرده شیشه ای

به زودی از سیما پخش می شود
روایت مستندسازان ایرانی از زندگی 

در »کره شمالی« 
هنر: مجموعه مستند »کره شمالی« با هدف آشنایی با زندگی و فرهنگ 
مردم کره شمالی و انعکاس واقعیت های موجود در این کشور با همکاری 
مشترک سه شبکه برون مرزی پرس تی وی، هیسپان تی وی و العالم درحال 
تولید اســت. حمیدرضا بابایی مدیر »پرس تی وی« در تهران و مسئول 
هماهنگی تولید این مســتند با اشاره به آغاز مراحل تولید مستند »کره 
شمالی« از فروردین ماه سال جاری گفت: گام اول در تولید این مستند، 
ایجاد ارتباط با مسئولان سفارت کره شمالی در تهران بود که با همکاری 
خوبی ازســوی آن ها مواجه شدیم و به نحو شایسته ای امکان حضور تیم 

برنامه ساز ایرانی در کره شمالی فراهم شد.
وی به حضور گروه خبری 7 نفره ایرانی در این کشور طی روزهای اواخر 
شــهریور و اوایل مهر اشاره کرده و افزود: حضور یک گروه خبری با این 
تعداد در کشــور کره شمالی بی سابقه بوده اســت و به لحاظ امکانات و 
خدماتی که در اختیار ما قرار داده شد و همکاری همه جانبه ای که ازسوی 

مسئولان کره شمالی صورت گرفت، بسیار حائز اهمیت بوده است.

 مردم کره شمالی زندگی خوبی دارند
بابایی هدف اصلی تولید مســتند »کره شمالی« را انعکاس واقعیت های 
موجود در کره شمالی و شفاف سازی اطلاعات اغراق آمیزی که رسانه های 
بین المللی از این کشور منتشر می کنند عنوان کرد و گفت: طی 10 روز 
حضور، گروه خبری ایرانی از مراکز مختلف این کشور ازجمله مراکز نظامی، 
سیاسی، اجتماعی و فرهنگی بازدید کرده و به تهیه گزارش های مختلف 
از مسئولان و مردم این کشور پرداختیم و درطول این سفر با واقعیت هایی 
مواجه شدیم که به طور غیرواقعی ازسوی رسانه های بین المللی انعکاس 

داده شده است. 
وی افزود: مردم این کشــور در شرایط بسیار خوبی زندگی می کنند و از 
امکاناتی همچون مسکن، بهداشــت و درمان و آموزش و پرورش به طور 
رایگان برخوردارند و دولت این کشــور خدمات کاملاً رایگان و مناسبی 
به جمعیــت حدود 30 میلیون نفری آن ارائــه می دهد. به گفته بابایی، 
ماحصل سفر گروه برنامه ساز ایرانی به کره شمالی، ارائه گزارش های کامل 
با نگاه عمیق در زمینه های مختلف زندگی اجتماعی، سیاسی، فرهنگی 
و اقتصادی مردم و کشــور کره شمالی در قالب مستندهای 10دقیقه ای 
خواهد شد. همچنین تهیه یک سفرنامه به زبان های انگلیسی، اسپانیایی و 

عربی در دستورکار گروه تولید این مستند قرار دارد.

در گفت و گو با شهرام کرمی چالش  های تئاتر کودک و نوجوان بررسی شد

از سختی نمایشنامه نویسی کودک تا نبود حمایت و اعتبارات مالی
 هنــر/ صباکریمی  تئاتر کــودک و نوجوان 
علی رغم این که یکی از مهم ترین و تأثیرگذارترین 
گونه هــای تئاتری اســت و می تواند ذائقه هنری 
کودکان را شکل دهد، اما به میزان اهمیتش مورد 
اقبال جامعه تئاتری نیســت. روز جهانی کودک 
بهانه ای اســت برای پرداختن بــه تئاتر کودک و 
نوجوان  و چالش های پیش روی این گونه تئاتری. 
به همین مناســبت با شــهرام کرمی، کارگردان 
تئاتر و نمایشنامه نویس به گفت وگو نشستیم که 
می خوانید. کرمی در ابتدای سخنان خود با ارزیابی 
تئاتر کودک و نوجــوان و جایگاه آن در هنرهای 
نمایشی عنوان کرد: این موضوع از چند بعد قابل 
ارزیابی است. تئاتر کودک و نوجوان ما طی دو دهه 
اخیر بسیار رشد داشته و فراگیر شده، اما نسبت به 
آن چه باید وجود داشــته باشد، فاصله دارد و اگر 
استانداردهای جهانی را ملاک قرار دهیم به میزان 
گستردگی تئاتر برای این نوع مخاطب، هنوز از آن 

سطح قابل قبول خیلی فاصله داریم.

 روش علمی و عملی برای آموزش
وی در ادامه به این استانداردهای جهانی اشاره کرد 
و افزود: تئاتر کــودک و نوجوان در دنیا به عنوان 
یک روش علمــی و عملی هم برای فکر بچه ها و 
هم آموزش آن ها شناخته می شود؛ یعنی هم در 
مدارس و هم در شیوه های تعلیم و تربیت و البته 
اوقــات فراغت و هم به عنوان یــک کار فرهنگی 
غنی برای بچه هــا. برای همین در کشــورهای 
اروپایی و آمریکایی تئاتر جز رکن های اساســی 
اســت و بچه ها باید ماهی یک بار تئاتر ببینند یا 
در فعالیت های تئاتری مشارکت داشته باشند یا 
با شیوه های نمایشــی در سیستم آموزشی خود 
درس می خوانند. برای همین تئاتر هنر فراگیری 
است و اگر این معیار را در کشور خودمان بخواهیم 
ارزیابــی کنیم، به نظر من طی دو دهه اخیر تئاتر 
اتفاقاً رشــد داشته است. به طور مثال الان از تئاتر 
در سیستم های آموزشی خوب استفاده می شود، 
اما جامع و کامل نیست. یعنی در سه سال گذشته 
برای اولین بار یک نمایشنامه به عنوان نمونه یک 
درام در کتاب ابتدایی آمد که پیش تر از این نبوده 

و این به نظرم کار خوبی است و آموزش و پرورش 
که همیشــه در تدوین و چاپ کتاب های درسی 
خیلی دقت می کند به این نتیجه رسیده و بچه ها 
با این برنامه جدید با یک چیزی تحت عنوان این که 

»چگونه نمایشنامه بنویسیم« آشنا هستند.
وی تأکید کرد: بنابراین بچه ها با شیوه های نمایشی 
آشنا شــدند و این اتفاق به مرور در سیستم های 
آموزشی فراگیر شد. آموزش و پرورش هم به نوبه 
خود فعالیت های فوق برنامــه تئاتر دارد و بچه ها 
خودشان در اجرای نمایش و یا به عنوان مخاطب 

تئاتر، مشارکت می کنند.
این کارگردان تئاتر یادآور شــد: اعتقاد دارم برای 
رســیدن به شــرایط جامع و کامل باید اقدامات 
بیشتری اتفاق بیفتد. در بخش تئاتر و سالن های 
تئاتر مشــکل عمده مان این است که سالن های 

کمی داریم و در خود تهران ما فقط ســه ســالن 
اختصاصی کودک و نوجــوان داریم. این درحالی 
اســت کــه در حال حاضر در تهران شــبی 100 
نمایش در 60 ،70 ســالن اجرا می شود، ولی اگر 
سالن های اختصاصی کودک و نوجوان را حساب 

کنیم، تنها سه سالن مختص این گروه سنی داریم 
و یک تعدادی متغیر هم در فرهنگســراها داریم 
که به نسبت جمعیت میلیونی تهران دچار مشکل 
هستیم و متأسفانه اقدام اساسی در حوزه افتتاح 
سالن های اختصاصی کودک و نوجوان نکرده ایم. 
ما در این زمینه دچار ضعف هستیم و باید تعداد 

سالن ها را بالا ببریم.
کرمــی در بخش دیگــری از ســخنان خود به 
مشــکلات نمایشنامه نویســی کودک و نوجوان 
اشاره کرد و گفت: متأسفانه در این حوزه به شدت 
دچار مشکل هســتیم، دلیلش هم این است که 
اگر بگوییم نمایشنامه نویســی جزو سخت ترین 
گونه های ادبیات اســت، بی راه نگفته ایم و شاید 
دشوارترین شــکل نمایشنامه نویسی هم متعلق 
به کودکان باشــد. در دنیا هم نمایشنامه نویسان 

کودک و نوجوان زیادی نداریم و اساســاً با مقوله 
دشواری مواجهیم و در عرصه حرفه ای کار سختی 
است و در ایران تنها چند نمایشنامه نویس داریم 
مانند داود کیانیان، منصور خلج و از نسل جدید 
هم کیومرث قنبری آذر، امیر مشهدی عباس، ناصر 
آویژه و مریم کاظمی کســانی اند که در این حوزه 
می نویسند که بسیار کم هستند و به نظرم از این 

عرصه حمایت های لازم نمی شود.

 هماهنگی نداریم
کرمی با اشاره به متولیان این عرصه تصریح کرد: 
در ایــن عرصه چندین متولــی داریم؛ آموزش و 
پرورش، کانون پــرورش فکری کودک و نوجوان، 
مرکز هنرهای نمایشــی، حوزه هنری، ســازمان 
فرهنگی هنری شهرداری و بنیاد شهید هم فعال 
اســت. البته متولی تئاتر از زمان قبل از انقلاب، 
کانون بوده و همیشه هم فعال است، اما بین این 
نهادهای مختلف هیچ هماهنگی و سیاست گذاری 
وجود ندارد. وی در ادامه و در پاسخ به این پرسش 
که خانواده ها چگونه می توانند تئاترهای مناسب 
برای فرزندانشــان را تشــخیص دهند و انتخاب 
کنند،گفت: در هر مرکزی که تئاتر اجرا می شود، 
باید به آن مرکز اطمینان کرد. اما شــاید یکی از 
ایراداتی که در این عرصه هســت این اســت که 
اجرای نمایش های کلیشه ای خیلی مرسوم است؛ 
یعنی همان قصه و ســاختار های قدیمی و همان 
فرمول همیشگی داستان های حیوانات و قصه های 
خوب و بد که خیلی متداول شــده اســت. البته 
وجود این نمایش ها برای مهدکودک ها لازم است، 
اما به دلیل اینکه گروه های تئاتر کودک و نوجوان 
زیاد هستند و حمایتی هم از آن ها نمی شود، آن ها 
ساده ترین روش را برای اجرای نمایش های خود 
انتخــاب می کنند که اگر بتوانیم از آن ها حمایت 
کنیــم، آن ها آن قدر ظرفیت دارند که به ســمت 

نمایشنامه های خوب و تولیدهای قوی بروند.
وی در پایان تأکید کرد: ما بضاعت خوبی داریم، اما 
متأسفانه این چند دستگی نهادهای متولی و عدم 
اختصاص اعتبــار تئاتر کودک یکی از ضعف های 

همیشگی ماست.

خبر

تصویربرداری »هاتف« امروز به پایان می رسد

روابط عمومی شــبکه یک: پخش مجموعــه تلویزیونی »هاتف« با 
حال وهوای ایام محرم از شــبکه یک ســیما آغاز شــد. نعمت چگینی 
تهیه کننده این سریال گفت: تصویربرداری این مجموعه امروز یکشنبه 
با ضبط ســکانس هایی مربوط به لوکیشن خانه میثم در شهرک راه آهن 
تهران به پایان می رسد. او تصریح کرد: پنج قسمت از این سریال تحویل 
شــبکه یک شده اســت و هم اکنون پنج قسمت دیگر در مرحله تدوین 
نهایی قرار دارد و به زودی به پخش می رسد. چگینی همچنین از انتخاب 
خواننده تیتراژ سریال هاتف خبر داد و یادآور شد: محمد اصفهانی قطعه ای 
را با ســروده حسین منزوی خوانده که در انتهای سریال پخش می شود. 
زیبا بروفه، ســیدمهرداد ضیایی، بهزاد خدااویســی، مریم بوبانی، کمند 
امیرسلیمانی، حمیدگودرزی، محمد حاتمی، شهرام قائدی، محمد فیلی، 
کاظم بلوچی، مریم کاویانی و الهه حسینی ازجمله بازیگران این سریال 

هستند.

آنچه می خوانید

در خود تهران ما فقط ســه سالن 
نوجــوان  و  کــودک  اختصاصــی 
داریم. این درحالی اســت که در 
حال حاضر در تهران شــبی 100 
نمایــش در 60 ،70 ســالن اجرا 

می شود
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خط پليس 

خط هشدار

خدمات پليس مشاور و مددكار
انواع خدمات ارائه شده در مراكز مشاوره ناجا عبارتند از:

الف) مشاوره انتظامى
بخش مشــاوره انتظامى مجموعه  اى از خدمات مربوط به مشاوره نظام وظيفه 
عمومى، امور حقوقى، استخدام در ناجا، مواد مخدر  (پيشگيرى از اعتياد، ترك 
مواد زيان بار و...) صدور گذرنامه، راهنمايى و رانندگى و ساير امور انتظامى را در 

اختيار مراجعان مى گذارد.
ب) مشاوره روان شناختى

در اين بخش در زمينه روان درمانى، خانواده درمانى، مشــاوره فردى و گروهى 
و مشاوره در زمينه تحصيلى، ازدواج و شغلى به مراجعان خدمات ارائه مى شود.

ج) مددكارى اجتماعى مستقر در مراكز مشاوره
اين بخش در خصوص ارجاع مددجويان خاص به مراكز تخصصى  تر و نهادهاى 
حمايتى و توانبخشــى و نيز انجام بررسى هاى خدماتى ويژه از قبيل بازديد از 

منازل، تدابير و پيگيرى وضعيت موارد مشاوره  اى مراجعان فعاليت مى  نمايد.
د) روان سنجى

واحد روان سنجى در مراكز مشاوره به انجام خدمات روان سنجى فردى در موارد 
هوش، شخصيت، استعداد، رغبت و پيشرفت تحصيلى مى پردازد.

و) دفتر هاى مددكارى اجتماعى مستقر در كلانترى ها
برابــر تدابير فرماندهى محترم ناجا راه  اندازى دفترهاى مددكارى اجتماعى در 
كلانترى هاى كشور با مأموريت جديد، با اهداف تقويت نقش حمايتى ناجا در 
جامعه، كاهش حجم پرونده  هاى ارجاعى به مراجع قضايى، ايجاد فراغت خاطر 
بيش تر براى مراكز انتظامى در رسيدگى به امور اساسى  تر، پيشگيرى از وقوع 

جرم در جامعه مى  باشد.
وظيفه اين قسمت در كلانترى ها كمك به افرادى است كه توسط دايره قضايى 
به دايره مشــاوره و مددكارى كلانترى ارجاع مى گردد. مددكاران اجتماعى در 
كلانترى هــا فقط مداخله كنندگان در امور اختلاف خانوادگى و ارائه كنندگان 

خدمات مددكارى در اين مورد خاص محسوب مى  شوند.

آمار هشداردهنده 
قتل هاى فجيع 

خط قرمز: عضو هيئت رئيســه 
كميسيون قضايى مجلس گفت: 
فجيع  قتل هاى  افزايشــى  آمار 
در كشــور باعث شــده تا زمان 
رســيدگى بــه ايــن پرونده ها 
كاهش پيدا كنــد و به صورت 

يك هشدار جدى در بيايد. 
يحيى كمال پور با هشــدار نسبت به افزايش قتل هاى فجيع و دلخراش در 
سال 96، گفت: چنين قتل هايى در مناطق و شرايط مختلف در جايگاه خود 
قابل تدبير است و در اين دوره زمانى و شرايط فعلى وقوع چنين قتل هايى 

به نفع نظام و كشور نيست.
نماينده مردم جيرفت و عنبرآباد در مجلس شــوراى اســلامى، اســتفاده 
از روانگردان هــا و مــواد مخدر، تعصبات قومى و مذهبى و اطاله دادرســى 
را از عوامــل موثر در بروز قتل هاى فجيع و دلخراش دانســت و گفت: البته 
ناهنجارى هاى اجتماعى، فقر اقتصادى و فرهنگى و همچنين فضاى مجازى 
و تغيير سبك زندگى نيز مى تواند تاثير زيادى در افزايش چنين قتل هايى 

داشته باشد.
وى با بيان اينكه كاهش زمان رسيدگى به پرونده هاى قضايى از راهكارهاى 
اساســى پيشــگيرى از وقوع قتل هاى فجيع است، تصريح كرد: با رسيدگى 
سريع تر به پرونده هاى قضايى احكام زودتر صادر مى شود در اين رابطه زمانى 
كه فردى مرتكب قتل مى شــود و مشــمول مرور زمان بــه مدت 6 ماه الى 
يك ســال مى شود جو عمومى دچار اختلال و زمينه وقوع اين قتل ها فراهم 

مى شود.
كمال پور ادامه داد: بنابراين تعجيل در رسيدگى به پرونده ها و اطلاع رسانى 
در خصوص اجراى احكام از مباحثى اســت كه مى تواند از قتل هاى فجيع و 

دلخراش جلوگيرى كند.
نماينده مردم جيرفت و عنبرآباد در مجلس شوراى اسلامى افزود: از آنجايى 
كه اغلب قتل هاى فجيع جنبه امنيتى ندارند بلكه بيشتر در رابطه با مسائل 
ناموسى و اخلاقى رخ مى دهند بنابراين نياز است فرهنگ سازى مناسبى از 
ســوى رسانه ها انجام شود و از سويى پيشگيرى از وقوع جرم در دستور كار 

قرار گيرد.
عضو هيئت رئيسه كميســيون قضايى و حقوقى مجلس شوراى اسلامى، با 
بيــان اينكه مجلس بايد بعد نظارتى خود در رابطه با رســيدگى ســريع به 
پرونده هاى قضايى را قوى كند، گفت: اگر مجلس به موضوع اطاله دادرســى 

ورود كند تا حدودى قتل هاى دلخراش در كشور كاهش مى يابد.

پيام ها و نكات تربيتى و اجتماعى 
  به روابط اجتماعى كودكان توجه و نظارت كافى داشته باشيم. 

 نه گفتن را به كودكمان بياموزيم و آن را تمرين كنيم اگر كودك جســارت 
لازم را ندارد با او تمرين كنيم. 

هرگز كودك را با زيور آلات گرانبها و پول در خيابان تنها نگذاريم. 
 اطلاعات مالى در حد جاى پول يا طلا را دور از دسترس كودك نگه داريم. 

به او بياموزيم با غريبه ها گرم نگيرد و اگر غريبه اى او را به جاى خلوت دعوت 
كرد بزرگتر ها را در جريان بگذارد. 

در خصوص ســلامت عمومى راننده سرويس مدرســه و ساير افرادى كه با 
كودك در ارتباط هستند تحقيق كنيم.  

اقدامات پيشگيرانه و بازدارنده كودك را ببينيم و او را بخاطر اين كار تشويق كنيم. 
نوع رفتار و گفتار (روابط اجتماعى) كودك را كنترل كنيم اگر تغييرى ديديم 

علت را جويا شويم.  
 براى تقويت روحيه مذهبى در كودك و نوجوان برنامه داشته باشيم.  

 آسيب هاى مصرف مواد مخدر را به نوجوان  بگوييم. 
 ورزش را جدى بگيريم و همگام با كودك و نوجوان ورزش كنيم. 

 نيازهاى اجتماعى كودك را جدى بگيريم.  
عزت نفس و احترام و آداب معاشرت را به كودك بياموزيم. 

 به كودك بياموزيم كه با كسى در گير نشود حتى اگر مورد توهين يا فحاشى 
قرار گرفت اما در اولين فرصت موضوع را با والدين و بزرگترها مطرح نمايد. 

 صميميت لازم را در ارتباط مان با كودك و نوجوان ايجاد كنيم در حدى كه 
او مشكلاتش را به موقع با ما در ميان گذارد. 

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز

استاندار خراسان رضوى تأكيد كرد

رضايت شهروندان، معيار سنجش عملكرد نيروى انتظامى 
خط قرمز - مهــدى كاهانى مقدم: 
استاندار خراسان رضوى در مراسم صبحگاه 
مشترك و رژه نيروهاى انتظامى استان، با 
اشاره به نقش ناجا در تأمين امنيت پايدار 
گفت: نيروى انتظامى پاسدار نعمتى است 
كه به گفته پيامبر اكــرم(ص)، بزرگترين 

نعمت پس از تندرستى به شمار مى رود.
عليرضا رشيديان اظهار داشت: با توجه به 
ناامنى حاكم بر كشورهاى منطقه، نعمت 
امنيت را بيش از گذشــته پاس مى داريم؛ 
اين امنيت نيز در ســايه از جان گذشتگى 
فرزنــدان انقلاب و تلاش نيروى مســلح 

حاصل شده است.
رئيس شــوراى تأمين خراســان رضوى 
افزود: ناجا به عنوان يك نيروى ســرافراز 
و سربلند، بيشترين ســهم را در برقرارى 

آرامش داخلى و امنيت خارجى دارد.
اســتاندار خراســان رضوى تأكيد كرد: 
بنيانگذار مبانى امنيت در جهان اســلام، 
حضرت على(ع) بوده است كه در نامه اى 
به مالك اشــتر، توجه به عدالت اجتماعى 
را يكى از اركان برقرارى امنيت در جامعه 
اسلامى مى دانند؛ ايشان همچنين قانون 
گرايى، تعامــل با جامعــه، رعايت مبانى 
اخلاق و محبت به مــردم و جلوگيرى از 
افــراط و تفريط را از محورهاى اساســى 

امنيت عنوان كردند.
رشــيديان، مردم را ولى نعمــت نيروى 
انتظامــى دانســته و افــزود: رضايــت 
شهروندان، معيار قابل قبولى براى سنجش 
عملكرد نيروهاى مسلح به شمار مى رود. 
مردم در واقع، ولى نعمتان نيروى انتظامى 
هستند كه براى افزايش رضايت آنان، بايد 

تلاش كرد.
رشــيديان ابراز اميدوارى كــرد، نيروى 
انتظامى با توجه بــه تأكيدات مقام معظم 

رهبرى، مظهر آرامش براى مردم باشد.
فرمانده انتظامى خراســان رضوى هم در 
آيين صبحگاه مشــترك يگان هاي نمونه 
پليس استان و يگان هاي سپاه و لشكر 77 
پيروز خراســان رضوي، گفت: در دومين 
روز از هفته بزرگداشــت ناجا كه با عنوان 
«پليس، اقتدار، كارآمدي و حرفه اي گرايي» 
اين  آئين مقدس برگزار مي شود، به همه 
همكاران پرتلاشــم و همچنين نيروهاي 
مسلح، رياست و اعضاي شــوراي تأمين، 
مسئولان دستگاه قضائي و ديگر مسئولان 
عالي رتبه استان كه پشــتوانه و همگام با 
نيروى انتظامي خراســان رضوي هستند، 
خدا قــوت مي گويــم و از اين احســاس 
مســئوليت و عزم جدي بــراي برقراري و 
تأمين نظم و امنيت تقدير و تشكر مي كنم.
ســردار قادر كريمي اظهار داشت: هفته 
بزرگداشــت نيروي انتظامي با تقارن ايام 
پرفيض محرم و ســوگواري هاي سرور و 
سالار شهيدان يادآور آرمان ها و ارزش هاي 
والايي است كه نهضت حســيني بر پايه 

آن شــكل گرفته و ما بايد پاسدار واقعي 
آن باشيم.

فرمانده انتظامي خراســان رضوي ضمن 
تشــريح مهمتريــن برنامه هــاي هفته 
بزرگداشت ناجا در اين استان تصريح كرد: 
اجراي طرح هاي امنيت اجتماعي، مقابله 
با  آســيب هاي اجتماعي، توجه به امنيت 
حاشيه شهر مشــهد، فراهم  كردن زمينه 
دسترسي ســريع مردم به پليس، تقويت 
يگان هاي امدادي، احداث كلانتري هاي 
جديد، رويكرد محله محــوري در ايجاد 
امنيت، حرفه اي گرايــي در مأموريت ها 
و كشــف علمي جرايم، از برجسته ترين 

اقدامات پليس استان بوده است.
وي برقراري نظم و امنيت در همه ابعاد را 
از اولويت هاي كار پليس رضوي برشمرد 
و درخصوص برنامه هــاي ترافيكي گفت: 
آموزش هاي ترافيكي، اصلاح هندسي معابر 
و جاده ها و كاهش تلفات جاده اي نيز در 

دستور كار پليس قرار دارد.
فرمانده انتظامي خراسان رضوي از مبارزه 

بي امان با قاچاق مواد مخدر و كالا در اين 
اســتان خبر داد و گفت: از ابتداي امسال 
144 طرح ارتقاي امنيــت اجتماعي در 
راستاي پاكسازي مناطق آلوده و برخورد 
با مجرمان در خراسان رضوي انجام شده 
كه 6 درصد در كشف جرايم رشد داشته 
و در مبارزه بي امان با مواد مخدر 21 باند 
و در مبارزه با قاچــاق كالا 28 باند اصلي 
در اين اســتان از ابتداي امسال متلاشي 

شده است.
وى برخــورد بــا اراذل و اوبــاش را نيز از 
اولويت هاي اصلي پليس اســتان برشمرد 
و افــزود: رضايــت شــهروندان، اقتدار 
و كارآمــدي، اجــراي درســت قوانين، 
فرهنگ ســازي و توســعه زيرساخت ها، 
اقدامات ويژه براي ارتقــاي امنيت حريم 
مطهر رضوي، طرح هــاي ارتقاي امنيت 
اجتماعي، پيشــگيري از جرايم، مقابله با 
آســيب هاي اجتماعي، تأمين دسترسي 
مردم به گشــت هاي انتظامي با تفكيك 
تقويت يگان امداد و تفكيك گشــت هاي 
انتظامي از گشت هاي پليس 110 از ديگر 
اولويت هاي پليس اســتان اســت كه با 
رويكردهاي كلانتــري محوري، حرفه اي 
گرايي و كشف علمي جرايم، توسعه دانش 
پژوهي، امر به معروف و نهي از منكر، مردم 
داري و اســتفاده از ظرفيت هاي مختلف 

محقق مي شود.
در اين مراسم ســردار كريمى و استاندار 
خراســان رضوى از خانواده معظم شهدا، 
جانبــازان و ايثارگــران، بازنشســتگان، 
پيشكسوتان و كاركنان ساعي و پرتلاش 
فرماندهــي انتظامي خراســان رضوي با 
اهــداي لــوح تجليــل كردند و ســپس 
يگان هاي نمونه نظامي و انتظامي از مقابل 

جايگاه رژه رفتند.
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خط قرمز: مرد جوان كه گوشى موبايل قربانى يك جنايت 
معمايى را به همسرش هديه داده است ادعاى بيگناهى در 

ماجراى قتل صاحب گوشى موبايل مى كند. 
ســاعت 7:55 عصر روز دوازدهم بهمن ماه ســال گذشته 
بود كه قاضى سجاد منافى آذر بازپرس ويژه قتل دادسراى 
امور جنايى تهران از كشــف جســد مــرد جوانى حوالى 
بزرگراه خرازى در غرب تهران با خبر شــد و همراه تيمى 

از كارآگاهان اداره دهم پليس آگاهى راهى محل شدند. 
تيم جنايى در محل حادثه با جسد مرد 32 ساله اى روبه رو 
شد كه حكايت از اين داشت بر اثر فشار بر عناصر حياتى 
گردن به كام مرگ رفته است. بررسى ها نشان داد مقتول 
كه حميد نام دارد در شركت داروسازى كار مى كند و روز 
حادثه صبح براى رفتن به محل كار از خانه شان خارج شده 

است. 
يكــى از اعضاى خانواده مقتول گفت: حميد هميشــه با 
ســرويس كارخانه به محل كار مى رفت اما آن روز خواب 

ماند و با سوارى به محل كارش رفت. 

در حالــى كه تحقيقــات درباره اين حادثه ادامه داشــت 
مأموران دريافتند تلفن همراه مقتول در اختيار زن جوانى 
به نام ثرياست. بدين ترتيب مأموران ثريا را بازداشت كردند. 
وى در بازجويى ها گفت: تلفن همراه را شوهرم كه شمس 
نام دارد براى كادوى تولدم به من هديه داده است. پس از 

اين مأموران شمس را دستگير كردند. 
وى در بازجويى ها منكر قتل مرد جوان و مدعى شد تلفن 

همراه مقتول را داخل خودرواش پيدا كرده است. 

وى در ادعايى گفت: من اهل شهرستان هستم و زمانى 
كه بيكار مى شوم به تهران مى آيم و مسافركشى مى كنم. 
چند مــاه قبل در حال تميز كردن خــودروام بودم كه 
گوشى مقتول را داخل آن پيدا كردم. ابتدا با تصور اينكه 
مسافرى گوشــى اش را داخل خودرو جا گذاشته چند 
روزى گوشــى را پيش خودم نگه داشتم تا اينكه مدتى 
قبل به شهرستان رفتم و گوشى را به عنوان هديه تولد 

به همسرم دادم. 
پدر مقتول درباره اين حادثه گفت: پسرم فوق ديپلم داشت 
و در شــركت داروســازى كار مى كرد. زمان حادثه من و 
همسرم كربلا بوديم. وقتى به تهران آمديم، فهميديم پسرم 
را به خاطرسرقت گوشى همراه و 100 هزار تومان پول به 
قتل رســانده اند و الان هم گوشى او را از مرد مسافركشى 
كشــف كرده اند كــه احتمال مى دهيم قاتل پســرم مرد 

مسافركش باشد. 
متهم به دستور قاضى منافى آذر براى تحقيقات بيشتر در 

اختيار كارآگاهان اداره دهم پليس آگاهى قرار گرفت.

كادوى تولد زن جوان را به يك قتل پيوند داد
 مرد جوان كه گوشى موبايل قربانى يك جنايت 
معمايى را به همسرش هديه داده است ادعاى بيگناهى در 

 عصر روز دوازدهم بهمن ماه ســال گذشته 
بود كه قاضى سجاد منافى آذر بازپرس ويژه قتل دادسراى 
امور جنايى تهران از كشــف جســد مــرد جوانى حوالى 
بزرگراه خرازى در غرب تهران با خبر شــد و همراه تيمى 

 ساله اى روبه رو 

زن شياد به پيرزن ها هم 
رحم نمى كرد

خط قرمز: رئيس پليس فتا خراســان رضوى گفت: زن 
شياد كه با گشــت زنى در اطراف دستگاه هاى خودپرداز 
اقدام به كلاهبردارى از سالمندان و برداشت از حساب هاى 

بانكى آن ها مى كرد، شناسايى و دستگير شد.
ســرهنگ جهانشيرى با تشــريح چگونگى شناسايى و 
دســتگيرى اين زن شياد به خبرنگار ما اظهار داشت: با 
دريافت مرجوعه قضايى از ســوى يك زن ســالخورده 
مبنى بر برداشت غيرمجاز از حساب بانكى اش، موضوع 
در دســتور كار قرار گرفت و در تحقيقات اوليه مشخص 
شد وجوه سرقت شده در قالب خريد اينترنتى از حساب 
وى خارج و براى خريد شارژ، پرداخت قبوض آب و برق و 
خريد هزينه شده است. وى افزود: پس از انجام تحقيقات 
و اقدامات فنى و پليسى، سرانجام متهم كه يك زن 28 

ساله بود، شناسايى و دستگير شد.
وى خاطر نشان كرد: اين متهم پس از انتقال به پليس فتا 
و  ديدن شواهد فنى، اعتراف كرد كه در كنار دستگاه هاى 
خودپرداز پرســه مى زده و با شناســايى سوژه هايى كه 
توانايى لازم در انجام عمليات بانكى را نداشتند، كارت هاى 
آن ها را به بهانه كمك گرفته و اطلاعات حساب آن ها را به 

همراه رمز دوم براى خود ذخيره مى كرده است.
متهم با اين روش از موجودى حساب افراد، از طريق خريد 

اينترنتى و طرق مختلف برداشت مى كرد.

قاتل فرارى 6 روز پس از قتل 
دستگير شد  

خط قرمز: سرپرست انتظامى شهرســتان ايرانشهر از 
شناسايى و دستگيرى قاتل فرارى در كمتر از شش روز 

پس از ارتكاب قتل خبر داد. 
سرهنگ محمود سعادتى در اين باره اظهار كرد: 8 مهر 
در پى كســب خبرى مبنى بر قتل مردى 35 ساله در 
روستاى دامن ايرانشهر بررسى موضوع به صورت ويژه در 
دستور كار كارآگاهان پليس آگاهى شهرستان ايرانشهر 
قرار گرفت. وى افزود: كارآگاهان پس از بررســى صحنه 
دريافتند مردى 35 ســاله در اثر شليك مستقيم گلوله 
به قتل رسيده است و قاتل پس از ارتكاب جرم از صحنه 

متوارى شده است.
اين مقام انتظامى بيان داشت: مأموران با اشراف اطلاعاتى، 
محــل اختفاى اين قاتل فــرارى را در منزلى در يكى از 
روستا هاى شهرستان شناسايى و وى را به همراه اسلحه 
كه در حين قتل از آن استفاده كرده بود دستگير كردند.

دستگيرى 10 سارق حرفه اى و 
35 معتاد خيابانى در گلشهر مشهد

خط قرمز: فرمانده انتظامى مشــهد از دســتگيرى 10 
سارق حرفه اى و 35 معتاد خيابانى در محدوده گلشهر 

مشهد خبر داد.
سرهنگ محمد بوســتانى گفت: مرحله ديگرى از طرح 
ارتقاى امنيت اجتماعى با مطالعه سرقت هاى انجام شده 
در محدوده گلشهر مشهد در دستوركار پليس قرار گرفت. 
تيم هاى دايره تجسس كلانترى گلشهر در اين مأموريت 
ضربتى سه تن از عاملان اصلى كش روزنى از مغازه ها و 
فروشگاه هاى نقاط مختلف شهر مشهد را شناسايى و پس 
از هماهنگى با مقام قضايى اين افراد را در مخفيگاهشان 
دستگير كردند. وى افزود: در اين عمليات همچنين دو 
سارق زورگير، دو سارق قطعات موتورسيكلت، يك قاپ 
زن حرفه اى، دو موبايل قاپ و يك ســارق وسايل داخل 
خودروهاى سوارى با كنترل و مراقبت هاى نامحسوس در 

حال ارتكاب سرقت دستگير شدند.
سرهنگ محمد بوســتانى افزود: مأموران دايره تجسس 
كلانترى گلشهر مشهد در ادامه اين عمليات ضربتى، سه 
دســتگاه خودروى مسروقه و هشت فقره سرقت وسايل 

داخل خودرو را كشف كردند.
وى تصريح كرد: در اين عمليات همچنين يك زن و 34 
مرد معتــاد خيابانى نيز جمع آورى و پيگيرى لازم براى 

نگهدارى آنان در مراكز بازپرورى انجام شد.
وى با اشــاره به اين كه متهمان دستگير شده به مراجع 
قضايى معرفى شده اند، گفت: در هفته بزرگداشت نيروى 
انتظامى به پشــتوانه همكارى هاى آگاهانه مردم، شاهد 
اجراى مراحل ديگرى از طرح هاى ارتقاى امنيت اجتماعى 

در مناطق مختلف حاشيه اى شهر مشهد خواهيم بود.

سارق ديوار رو 
به دام پليس افتاد

خط قرمز: جوان معتادى كه با ورود به خانه هاى مردم در 
محدوده بلوار پيروزى مشهد سرقت مى كرد دستگير شد. 
جانشين فرماندهى انتظامى مشهد گفت: اين جوان 32 
ساله به موادمخدر صنعتى معتاد است و سه فقره سابقه 

كيفرى به خاطر سرقت دارد.
ســرهنگ على اكبر حسين پور افزود: مأموران كلانترى 
نجفى مشــهد پس از كنترل و مراقبت هاى نامحسوس 
در حوزه اســتحفاظى اين جوان معتاد را در حالى كه از 
روى ديوار وارد يك مجتمع مسكونى شده و قصد سرقت 

داشت، با اقدام غافلگيرانه خود دستگير كردند.
وى با اشــاره به اين كه تحقيقات از متهم براى كشــف 
سرقت هاى انجام شــده توســط وى ادامه دارد، گفت: 
مديران مجتمع هاى مســكونى به توصيه هاى پليســى 
براى نصب و اســتفاده از تجهيزات كنترلى و بازدارنده از 
سرقت ها توجه داشته باشند تا از بروز چنين مشكلاتى 

پيشگيرى شود.

يك خارجى دزد 
دوچرخه هاى مشهد بود

خط قرمز: پسر 15 ساله اى كه از مجتمع هاى مسكونى 
مشهد دوچرخه مى دزديد، دستگير شد.

رئيس پليس مشــهد مقدس در اين بــاره گفت: در پى 
گزارش چند فقره ســرقت دوچرخــه در محدوده بلوار 
پيروزى مشــهد، تحقيقات پليســى در اين زمينه آغاز 
شــد و مأموران كلانترى نجفى با كنترل و مراقبت هاى 
نامحسوس ســرانجام عامل اين سرقت ها را سوار بر يك 

دوچرخه مسروقه دستگير كردند.
ســرهنگ محمد بوســتانى افزود: متهم نوجوان پس از 
دســتگيرى در اعترافات اوليه خود به سرقت دو دستگاه 
دوچرخه از بلوار دلاوران، دو دســتگاه دوچرخه در بلوار 
احمد آباد، ســه دســتگاه در خيابان كوهسنگى و سه 
دوچرخــه در بلوار ســرافرازان اعتراف كرده اســت كه 

تحقيقات از وى ادامه دارد.
خط قرمز: معماى كشف جنازه زن تنها آنقدر سربسته ماند 

تا اينكه به ديه از بيت المال ختم شد.
رســيدگى به اين پرونده از ســال 90 و با كشف جسد زن 
جوانى در آپارتمان خود آغاز شد. تحقيقات براى شناسايى 
و دســتگيرى متهمين راه به جايى نبرد تا اينكه با توجه به 
درخواســت اولياى دم قرار شــد ديه اين زن از بيت المال 

پرداخت شود.
سال 90 بود كه مأموران انتظامى در محدوده خيابان پيروزى 
تهران با معماى كشف جسد زن جوانى كه در آپارتمان خود 

كشته شده بود روبرو شدند.
با اين اوصاف بود كه سريعا بازپرس كشيك قتل پايتخت در 
جريان موضوع قرار گرفت و با حضور ايشان و با همراه تيمى 

از كارآگاهان جنايى پايتخت تحقيقات در زمينه شناسايى و 
دستگيرى متهمين آغاز شد. با وجود تحقيقات گسترده اى 
كه در زمينه موضوع آغاز شده بود هيچ متهمى براى اين 
پرونده شناســايى نشد تا اينكه قرار شد ديه اين مقتول از 
بيت المال پرداخت شود اما اين تمامى موضوع نبود و اولياى 
دم اين زن بيوه با حضور در شعبه دهم دادگاه كيفرى يك 
استان تهران اعلام كردند كه تنها يك چهارم ديه كامل يك 
مرد به آن ها پرداخت شده است و يك چهارم باقيمانده به 
آن ها پرداخت نشده. به اين ترتيب قضات شعبه دهم دادگاه 
كيفرى يك استان تهران دستور پرداخت مابقى ديه را نيز 

صادر كردند. معماى كشف جنازه زن تنها آنقدر سربسته ماند 

پرونده قتل زن بيوه با پرداخت ديه ختم شد

مرگ مرموز پسرجوان در جنوب پايتخت 
خط قرمز: پســر جوان پس از مراسم عزادارى همراه
         پــدرش به خانه بازگشــت امــا صبح جمعه در 

سناريوى مرموزى به كام مرگ فرو رفت. 
عقربه ها ســاعت 5 عصر جمعه 14 مهرماه امســال را 
نشان مى داد كه مسئولان بيمارستان مهديه در تماس 
با مأموران كلانترى 159 بيسيم از ماجراى مرگ مرموز 

پسر جوانى در بيمارستان خبر دادند.
مأموران با حضور در بيمارســتان متوجه شدند كه آثار 
كبودى روى گردن پسر 21 ساله وجود دارد كه به اين 
ترتيب سناريوى مرگ مرموز به بازپرس منافى آذر در 

شعبه سوم دادسراى امور جنايى تهران مخابره شد.
بدين ترتيب تيمى از مأموران تشخيص هويت پليس 
آگاهى تهران همراه با كارشناســان پزشكى قانونى در 
بيمارستان حاضر شدند و آثار كبودى روى گردن پسر 

جوان مشخص بود.
در اين مرحله پدر اين جوان هدف تحقيق قرار گرفت و 
به بازپرس جنايى گفت: پنج شنبه شب همراه پسرم به 
هيئت رفتيم و پس از آن با هم به خانه مان در خيابان 
20 مترى منصور بازگشتيم و صبح جمعه در حاليكه 
اهالى خانه خواب بودنــد براى رفتن به هيئت از خانه 

خارج شدم.

وى افزود: پس از چند ســاعت همســرم با من تماس 
گرفت و اعلام كرد كه هر چه پســرمان را صدا مى كند 
از خواب بيدار نمى شود كه به سرعت خودم را به خانه 
رسانده و او را به بيمارستان منتقل كرديم كه پزشكان 
مرگ پسرم را اعلام كردند و نمى دانم چه اتفاقى براى 

پسرم افتاده و چطور به كام مرگ فرو رفته است.
بازپرس سجاد منافى آذر پس از شنيدن اظهارات پدر 
جوان دستور داد تا جسد پسر به پزشكى قانونى منتقل 

تا علت مرگ وى مشخص شود.
بنا به اين گــزارش، با توجه به مرموز بودن اين پرونده 
تحقيقات تكميلى براى چگونگى علت مرگ اين پسر 
جوان در دستور كار مأموران پليس پايتخت قرار گرفته 

است.

         پــدرش به خانه بازگشــت امــا صبح جمعه در 

 مهرماه امســال را 

وى افزود: پس از چند ســاعت همســرم با من تماس 

شعله هاى انتقام خواستگار 
جوان خانه پدر زن را سوزاند

خط قرمز: فرمانده انتظامى شهرستان تربت جام از 
دستگيرى خواستگار كينه جو كه خانه اى را به آتش 

كشيده بود، خبر داد.
وى گفت: در پى اعلام آتش ســوزى در يك منزل 
مسكونى در يكى از روستاهاى شهرستان تربت جام، 
پليس بلافاصله وارد عمل شده و با كمك امدادگران و 
نيروهاى مردمى، شعله هاى آتش را مهار و از سرايت 

اين حادثه به خانه هاى مجاور جلوگيرى كردند.
ســرهنگ كيانــى اظهار داشــت: پــس از اطفاى 
آتش سوزى، تحقيقات پليسى در اين باره انجام شد و 
مأموران انتظامى با توجه به سرنخ هاى موجود، عامل 

اين حادثه را شناسايى و دستگير كردند.
وى خاطرنشان كرد: متهم در تحقيقات اوليه مدعى 
شــد كه پس از شــنيدن پاســخ منفى در جلسه 
خواستگارى از دختر مورد علاقه اش، چنين تصميم 
كودكانــه اى گرفته و خانه پدر اين دختر را به آتش 

كشيده است.
سرهنگ كيانى اظهار داشت: متهم با تشكيل پرونده 

به مراجع قضايى معرفى شد.
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خط بين الملل

نجات دختر 2 ساله پس از 21 ساعت 
جست وجودر كوهستان 

خط قرمز: دختر 2 ســاله اى كه به 
همراه خانواده اش بــه كوه هاى آلپ 
ســوئيس رفته بود پس از ســقوط 
در گودال 6 مترى به شــكل معجزه 

آسايى نجات يافت. 
اين دختر بچــه در حين پياده روى 
به گودال 6 مترى ســقوط كرده و 
تيم امداد پس از 21 ســاعت تلاش 
توانســتند وى را از گــودال بيرون 

بكشند. اين دختر و خانواده اش اهل آلمان بوده و در منطقه «يولتج » دچار حادثه شدند.
گفتنى است بيش از 100 نفر از اعضاى تيم امداد براى نجات دختر به حالت آماده باش 

بوده اند.

نگهبان مدرسه 7 دانش آموز را زنده زنده 
به آتش كشيد 

خط قرمز: نگهبان روانپريش مدرسه اى در جنوب شرقى برزيل، با پاشيدن الكل روى 
دانش آموزان، يكى از كلاس ها را به آتش كشــيد و همزمان با سوزاندن 7 نفر، خودش 

نيز زنده زنده جان باخت. 
«داميائو ســوارس» 50 ســاله، در اقدامى هولناك با ظرفى پر از الكل به طرف يكى از 
كلاس ها رفت و در حالى كه محتويات ظرف را به سمت دانش آموزان مى پاشيد كبريت 
را كشيد. در اين جنايت 6 دانش آموز و معلم شان زنده زنده جان باختند و 50 نفر نيز 
به بيمارستان انتقال يافتند كه حال 15 نفر وخيم است. براساس تحقيقات پليسى از 
خانواده «ســوارس» مشخص شد اين مرد از سه سال قبل به بيمارى روانى مبتلا بوده 
و چند روز پيش نيز به خانواده اش گفته كه در ســالروز مرگ پدرش هديه اى به آن ها 

خواهد داد. با وجود اين تحقيقات در اين باره همچنان ادامه دارد.

زن 106 ساله افغان به خاطر سكته مغزى 
در سوئد ماندگار شد 

خط قرمز: درخواست پناهندگى زن 
106 ســاله افغان كه درپى مخالفت 
اداره مهاجرت سوئد به حالت تعليق 
درآمده و در شــبكه هاى مجازى سر 
و صداى زيادى به راه انداخته بود، با 
وخامت حال جسمانى اين زن براى 

13 ماه تأييد شد. 
«بى بى حال ازبكى» كه براى رسيدن 
به سوئد، همراه فرزندان و نوه هايش 

مسيرهاى صعب العبور فراوانى را پشت سر گذاشته و به اين كشور اروپايى رسيده بود 
به تازگى از مخالفت دولت ســوئد با پناهندگى و اخراجش از اين كشور مطلع شد كه 
از شــدت ناراحتى ســكته مغزى كرد. با گزارش اين موضوع به اداره مهاجرت سوئد و 
درخواست تجديدنظر خانواده زن 106 ساله، دادگاه مهاجرت 13 ماه اقامت موقت او را 

تأييد كرد. اين اقامت امكان تمديد هم دارد.

به چوب بستن جوانى 
كه دختر 10 ساله را آزار داده بود 

خط قرمز: مردم هند پس از به دام انداختن يك مرد جوان كه قصد آزار دخترى 10 
ساله را داشت او را به دكل برق بستند و با طناب به جانش افتادند. 

در كليپى كه از اين آزارها منتشــر شده ديده مى شود كه چطور مردم عصبانى پس از 
خيس كردن بدن متهم وى را به باد كتك گرفته اند.

اين كليپ در راجستان هند گرفته شده است. گزارش هاى پليس حاكى است كه متهم 
در يكى از خيابان هاى شهر به دخترى 10 ساله حمله كرده و مردم با جيغ و فريادهاى 

دختر بچه متوجه آزار وى شده و دستگيرش كرده اند.
طبق اين گزارش افسران پليس خيلى دير به محل حادثه رسيده و توانسته اند اين مرد 

متجاوز را از دست مردم خشمگين رهايى دهند.

بازى بى وقفه با موبايل 
چشم يك زن جوان را كور كرد 

خط قرمز: زن جوانى كه بى وقفه با 
موبايلش يك روز كامل بازى كرده بود 
يك چشــم خود را از دست داد.  زن 
چينى 21 ساله كه به شدت به بازى با 
موبايلش اعتياد داشت چشم راستش 
كاملا كور شد. پزشكان چينى تائيد 
كرده اند كه وسواس وى به بازى هاى 
ويدئويى علت كورى اش بوده است. 
«وو» نام اين زن 21 ســاله است كه 

بازى زياد با موبايل باعث انسداد رگ هاى خونى چشمش و در نهايت كورى شده است.
گزارش هاى موجود نشان مى دهد كه «وو» يكى از طرفداران بازى هاى موبايلى بوده و در 

زمان بازى نه غذا مى خورده و نه استراحت داشته است.

توفان مرگ در راه مكزيك و آمريكا 
خط قرمز: وزش توفان «نيت» دركشورهاى كاستاريكا، هندوراس و نيكاراگوئه درحالى 
دست كم 20 كشته و ميليون ها دلارخسارت بر جا گذاشته كه اين توفان مهيب با قدرت 

بيشتر به سمت آمريكا و مكزيك در حركت است. 
به گزارش سازمان هواشناســى آمريكا، اين توفان كه با باران هاى شديد سبب جارى 
شــدن سيلاب و رانش زمين شده است در كاســتاريكا 6 نفر، در نيكاراگوئه 11 نفر و 
در هندوراس 3 نفر را به كام مرگ كشيده است. همچنين با توجه به شرايط بد جوى 
ده ها پرواز و برنامه قطارها در كاستاريكا لغو شده است. اين توفان در مسيرحركتش به 
سمت شمال بتدريج قدرتمندتر شده و تا يكشنبه به ساحل شرقى آمريكا مى رسد. به 
اين ترتيب پس از ويرانى هاى دو توفان ســهمگين ماريا و ايرما در آمريكا، حركت اين 
توفان به سمت مكزيك و آمريكا، بار ديگر در اين دو كشوراعلام وضعيت قرمز هشدار 

را به دنبال داشته است.

سقوط بالگرد در مكزيك 
جان هفت نظامى را گرفت 

خط قرمز: خبرگزارى فرانسه صبح شنبه (به وقت تهران) به نقل از وزارت دفاع مكزيك 
گزارش كرد: يك بالگرد نظامى در حين آموزش در ايالت دورانگو در شــرق اين كشور 
سقوط كرد كه در نتيجه هفت سرباز كشته شدند.  در اين حادثه تنها يك سرباز جان 

سالم به در برده است كه وضعيت جسمى وى نيز وخيم گزارش شده است.
ايالت هاى دورانگو، چيواوا و سينالوا به دليل زمين هاى مناسب كشت مارى جوانا و مواد 
مخدر ملقب به مثلث طلايى اســت كه محل اســتقرار باندهاى مافيايى مواد مخدر و 

گذرگاه قاچاق به آمريكا نيز به شمار مى رود.
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سقوط مرگبار پسرجوان 
در غرب تهران 

خط قرمز: پسر جوان در سناريوى مرموزى از طبقه پنجم 
ساختمان به پايين سقوط كرد و به كام مرگ فرو رفت. 

عقربه ها ساعت 10 شامگاه جمعه 14 مهرماه سال جارى 
را نشان مى داد كه اهالى كوچه شهيد ژيان پناه بلوار هميلا 
در منطقه پونك با جيغ و فريادهاى اهالى خانه اى به كوچه 

ريختند و با صحنه هولناكى روبرو شدند.
اهالى محل با حضور در كوچه مشاهده كردند پسر جوانى 
غرق خون روى زمين افتاده و همين كافى بود تا تيمى از 
مأموران كلانترى 410 باغ فيض براى بررســى صحنه در 

محل حاضر شوند.
تيم پليســى پس از حضور در محل، ماجراى مرگ مرموز 
جوان 24 ســاله را به بازپرس ســجاد منافى آذر در شعبه 
سوم دادسراى امور جنايى تهران مخابره كردند و تيمى از 
مأموران براى تحقيقات فنى همراه بازپرس پرونده در محل 
حاضر شدند. تجســس هاى ابتدايى نشان از آن داشت كه 
پسر جوان از طبقه 5 ساختمان به پايين سقوط كرده است.
بنا به اين گزارش، بازپرس منافى آذر دســتور داد تا جسد 
پسر جوان به پزشكى قانونى منتقل شود و تحقيقات درباره 
چگونگى علت مرگ وى در دستور كار مأموران پليس قرار 

گرفته است.

مرگ دانشجوى پزشكى 
در حمام خوابگاه 

خط قرمز: دانشــجوى دانشگاه علوم پزشكى شهركرد به 
دليل گاز گرفتگى در حمام خوابگاه جان باخت. 

زهره قاسمى، دانشــجوى ترم 9 پزشكى اهل اصفهان، در 
حمام خوابگاه دانشگاه به دليل گازگرفتگى جان باخت. اين 
دانشــجو با وجود تلاش تيم احياى اورژانس 115 و انتقال 
بيمار به بيمارستان آيت االله كاشانى(ره) شهركرد، درگذشت.

علت اوليه فوت گاز گرفتگى اعلام شــده، اما علت قطعى 
مرگ اين دانشجو با بررسى هاى بيشتر اعلام خواهد شد.

حمله به تعدادى از بانك هاى 
تهران با تفنگ ساچمه اى 

خــط قرمز: رئيس پليس تهران از دســتگيرى دو نفر از 
عاملان تخريب تعدادى از بانك هاى تهران خبر داد. 

سردار حســين رحيمى در واكنش به تخريب تعدادى از 
بانك ها و شكستن شيشه آن ها در شهر تهران اظهار داشت: 
پليس به محض اطلاع از ماجرا به صورت ويژه اين پرونده 
راپيگيرى كرد و تا اين لحظه دو نفر از اين افراد دستگير و 

تعدادى ديگر نيز شناسايى شدند.
وى ادامه داد: پليس به صورت جدى اين پرونده را پيگيرى 

خواهد كرد و اطلاعات تكميلى را اعلام خواهد كرد.

پسر 22 ساله تهرانى
365 حساب بانكى را هك كرد 

 خط قرمز: رئيس پليس فتا تهران بزرگ از دســتگيرى 
پسر 22 ساله اى خبر داد كه با ايجاد صفحه اى جعلى، 365 

حساب بانكى را هك كرده بود. 
سرهنگ محمدمهدى كاكوان، با اشاره به دستگيرى يك 
پسر 22 ســاله اى كه از مشتريان سايت خود كلاهبردارى 
كرده بود اظهار كرد: شيوه و شگرد فرد دستگير شده به اين 
شكل بود كه با راه اندازى يك سايت خريد اينترنتى، شرايط 
فروش كالاى خود به مراجعه كنندگان اين سايت را منوط 
به ثبت نام در سايت خود كرده بود و شرط عضويت در اين 

سايت نيز پرداخت اينترنتى مبلغ 1000 تومان بوده است.
وى اضافه كرد: زمانى كــه مراجعان قصد ثبت نام در اين 
سايت را داشــتند در هنگام پرداخت مبلغ اينترنتى حق 
عضويت، به صفحه اى جعلى هدايت مى شدند كه به محض 
وارد كردن شماره حســاب و رمز عبور بانكى خود در اين 
صفحه، اين شماره و رمز عبور در اختيار اين جوان 22 ساله 

قرار مى گرفت. 
وى گفــت: به دنبال انجام شــكايت هاى صــورت گرفته، 
همكاران من در پليس فتا پايتخت موفق شــدند اين پسر 
22 ساله را درحالى شناسايى و دستگير كنند كه سابقه اين 
جوان دســتگير شده نشان مى داد وى على رغم اينكه فاقد 
هرگونه سابقه كيفرى و تحصيلات دانشگاهى بوده ولى به 
صورت حرفه اى به روش هاى كلاهبردارى سايبرى همچون 

«فيشينگ» آشنا بوده است.
كاكوان ادامه داد: پس از دستگيرى اين جوان مشخص شد 
كه وى ظرف مدت يك هفته اى كه اين سايت كلاهبردارى 
را راه اندازى كرده بود، موفق به سرقت 365 شماره حساب 
بانكى و رمز عبور آن ها شده ولى تحقيقات ما نشان داد تا 

اين لحظه موفق به سرقت از 21 حساب بانكى شده است.
وى خاطرنشــان كرد: اين جوان در مدت يك هفته فعاليت 
كلاهبردارانــه خود بيــش از 90 ميليون تومان از حســاب 
قربانيان خود برداشــت كرده ولى با توجه به ادامه دار بودن 
تحقيقات اين پرونده ممكن است قربانيان ديگرى نيز كه با 
اين شيوه و شگرد از آن ها كلاهبردارى شده شناسايى شوند.

توزيع مشروب الكلى 
در بطرى دلستر 

خط قرمــز: اعضاى 
بانــدى كــه پــس از 
توليد مشروبات الكلى، 
آن ها را در بطرى هاى 
ماءالشعير يك كارخانه 
معروف داخلى بســته 
بندى كرده و در قالب 
بســته هاى ماءالشعير 
آن ها را منتقل مى كرده 

و در اختيار مشــتريان خود قرار مى دادند در شهرك غرب 
دستگير شدند.  مأموران كلانترى شهرك قدس موفق شدند 
اعضاى يك باند تهيه و توزيع مشروبات الكلى را شناسايى 
كنند كه پس از توليد اين مشــروبات، آن هــا را در قالب 

«دلستر» به دست مشتريان خود مى رساندند.
بر اساس اين گزارش اعضاى اين باند تهيه و توزيع مشروبات 
الكلى، اقدام به ساخت مشروبات دست ساز كرده و با اضافه 
كردن اسانس هاى مختلف به الكل سفيد، براى آنكه انتقال 
و توزيع اين مشروبات از چشم مأموران پليس مخفى بماند، 
اين مشــروبات را در بطرى هاى ماءالشــعير توليدى يك 
كارخانــه  داخلى، منتقل مى كردند. اعضاى اين باند پس از 
پر كردن بطرى هاى ماءالشعير اين شركت داخلى، به صورت 
كاملاً حرفه اى اقدام به بسته بندى مشروبات الكلى توليد 
شده خود مى كردند و اين مشروبات را در پوشش ماءالشعير 
در اختيار خريداران قرار مى دادند. تمام اعضاى اين باند در 

طرح اخير پليس پايتخت شناسايى و دستگير شدند.
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 اعضاى 
بانــدى كــه پــس از 
توليد مشروبات الكلى، 
آن ها را در بطرى هاى 
ماءالشعير يك كارخانه 
معروف داخلى بســته 
بندى كرده و در قالب 
بســته هاى ماءالشعير 

خط قرمز: شاگرد كبابى كه در جريان سرقت پول ها 

صاحب مغازه را به قتل رسانده بود به قصاص محكوم 

شــد و در پاى چوبه دار از اولياى دم خواســت كه از 
قصاص صرف نظر كنند. 

يك عضو شــوراى حل اختلاف شعبه زندان رجايى 

شــهر در خاطره اى بيان مى كند: حدود 32 ســال 

پيش جوانى كه تازه به تهران آمده بود در يك كبابى 

مشغول كار مى شود، شــبى پس از تمام شدن كار، 

صاحب كبابى دخل آن روز را جمع مى كند و به بالكن 

مى رود تا استراحت كند. درآمد آن روز كبابى، شاگرد 

جوان را وسوسه مى كند كه در جريان سرقت پول ها، 

صاحب مغازه به قتل مى رسد. او متوارى مى شود؛ اما 

بعد از مدتى دستگير و به زندان رجايى شهر منتقل 
مى شود.

حكم قصاص مرد جوان صادر مى شود، اما اجراى آن 

حدود 17 و 18 ســال به طول مى انجامد، مى گويند 

شاگرد جوان در طول اين مدت حسابى تغيير كرده 

بود و به قول معروف پوســت انداخته و اصلاح شده 

بود. آن قدر تغيير كرده بــود كه همه زندانى ها قلباً 
دوستش داشتند.

پس از اين مدت خانواده مقتول كه آذرى بودند، براى 

اجراى حكم مى آيند، همسر مقتول و سه دختر و 7 

پســرش آمدند و در دفتر نشستند، فضا سنگين بود 

و من با مقدمه چينى و شــرح احوالات فعلى قاتل، 

از اولياى دم خواستم كه از قصاص صرف نظر كنند.

همســر مقتول گفت: من قصاص را به پسر بزرگم 

واگذار كرده ام و پســر بزرگ هم گفت كه قصاص به 

كوچك ترين برادرمان واگذار شــده است. به هرحال 

برادر كوچك تر هم زيــر بار نرفت و گفت: اگر همه 

برادر و خواهرهايم هم از قصاص بگذرند، من از قصاص 

نمى گذرم؛ زمانى كه پدرم به قتل رسيد من خيلى بچه 

بودم و اين سال ها، يتيم بودم و واقعاً سختى كشيدم.

پســر كوچك خانواده روى اجراى حكم مصر بود. با 

خودم گفتم شــايد اگر خود زندانــى بيايد و با آن ها 

روبه رو شــود، چيزى بگويد كه دلشان به رحم بيايد 

بنابراين گفتم زندانى را بياورند. هوا به شدت سرد بود 

و قاتل هم تنها يك پيراهن نازك تنش بود؛ وقتى آمد 

رفت كنار شوفاژ كوچكى كه در گوشه اتاق بود ايستاد 

به او گفتم اگر درخواستى دارى بگو. او هم آرام رو به 
من كرد و گفت: «درخواستى ندارم».

وقــت كم بود و چــاره ديگرى نبود. مــادر و يكى از 

دختران در دفتر ماندند و 9 برادر و خواهر ديگر براى 

اجراى حكم وارد محوطه اجراى احكام شدند. جالب 

بود كه مادرشــان موقع خــروج فرزندانش از دفتر به 

آن ها گفت كه اگر از قصاص صرف نظر كنند شيرش 

را حلالشان نمى كند. به هرحال شاگرد قاتل، پاى چوبه 

ايســتاد همه چيز آماده اجراى حكم بود كه در لحظه 

آخر او با همان آرامشش رو به اولياى دم كرد و گفت: 

«من يك خواسته دارم» من كه منتظر چنين فرصتى 

بودم گفتم دســت نگه داريد تا آخرين خواسته اش را 
هم بگويد.

شاگرد قاتل گفت: 18 ســال است كه حكم قصاص 

من اجرا نشــده و شــما اين مدت را تحمل كرده ايد، 

حالا تنها 9 روز تا محرم باقى مانده و تا تاســوعا، 18 

روز. مى خواهم از شــما خواهش كنم اگر امكان دارد 

علاوه بر اين 18 سال، 18 روز ديگر هم به من فرصت 

بدهيد. من سال هاست كه ســهميه قند هر سالم را 

جمع مى كنم و روز تاسوعا به نيت حضرت عباس(ع)، 

شربت نذرى به زندانى هاى عزادار مى دهم. امسال هم 

سهميه قندم را جمع كرده ام، اگر بگذاريد من شربت 

امسالم را هم به نيت حضرت ابوالفضل(ع) بدهم، هيچ 
خواسته ديگرى ندارم.

حرف او كه تمام شد فضا عوض شد. يك دفعه ديدم 

پســر كوچك مقتول منقلب شد، رويش را برگرداند 

و بــا بغض گفت: من با ابوالفضل(ع) درنمى افتم؛ من 

قصاص نمى كنــم. برادر ها و خواهر هاى ديگرش هم 

با چشمان اشكبار به يكديگر نگاه كردند و هيچ كس 
حاضر به اجراى حكم قصاص نشد.

وقتى از محل اجراى حكم به دفتر برگشتند، مادرشان 

گفت: چه شــد قصاص كرديد؟ پســر بزرگ مقتول 

ماجرا را براى مادرش تعريف كرد. مادرشــان هم به 

گريه افتاد. خلاصه ماجرا با اســم حضرت عباس(ع) 

ختم به خير شد و دل 11 نفر با نام مبارك ايشان نرم 
شد و از خون قاتل پدرشان گذشتند.

نام حضرت عباس   جوانى را از چوبه دار نجات داد 

خط قرمز- ســعيد كوشــافر: هنوز كه هنوز است 
خبرهايى تلخ و گزنده از گوشه وكنار كشورمان به گوش 
مى رسد خبرهايى از قتل يا نزاع هاى خونبار ميان كسانى 
كه تا همين چندى قبل نسبت فاميلى باهم داشتند و يك 
طلاق آن ها را از هم جدا كرده است. وقتى پرونده هايى از 
اين دســت را ورق مى زنيم و در دلايل و انگيزه هاى اين 
درگيرى هاى خشن جســت  وجو مى كنيم انتقام اولين 
حرفى است كه از سوى متهمان به ميان مى آيد. متهمانى 
كه كينه انتقام از همســر ســابق را در دل پرورانده و در 
يك لحظه خشم بر آن ها غلبه كرده و باعث بروز حوادثى 
مى شوند كه انتهاى آن جز ندامت نيست ندامتى كه گاه به 

چوبه دار ختم مى شود.
شــايد برخى بر اين باور باشند كه اين شيوه كينه جويى 
وانتقام كشى ديگر قديمى شده و افراد با فرهنگ و تحصيل 
كرده هرگز سراغ اين روش هاى خشن نمى روند، اما بايد 
تأكيد كرد آن ها در دام ديگرى گرفتار مى شوند كه كم از 
قتل ندارد. با توسعه تكنولوژى و ارتباطات امروز ديگر كمتر 
كسى را مى توان يافت كه يك گوشى هوشمند نداشته و 
اكانتى در يكى از شبكه هاى ارتباطى تحت موبايل نداشته 
باشد. اين درحالى است كه بيشتر افرادى كه وارد فضاى 
نامتناهى اينترنت مى شوند آشنايى دقيقى با راه و چاه هاى 
سايبرى ندارد و به اندك اندوخته خود و دوستانشان اعتماد 
كرده و دست به كارهايى مى زنند كه پايانش گاه حوادثى 
بدتــر از قتل را رقم مى زند. برخــى از همين افراد گمان 
مى كنند كه مى شــود دراين فضا هركارى كرد و مخفى 
ماند، مى شود با سيم كارتى ناشناس وارد پيام رسان هاى 
موبايلى شد، عقده گشــايى كرد و آتش كينه و انتقام را 
با ريختن آبروى ديگرى خاموش كرد و مخفى ماند؛ اين 
درحالى است كه هيچ كس از چشمان تيز بين پليس فتا 
مخفى نيست و اين توصيه و تأكيد همواره مقامات پليس 

است كه فضاى مجازى جاى انتقام گيرى نيست.
در ايــن گزارش به چند نمونه از اين خبرها كه تنها طى 
چند روز اخير مخابره شده و پشيمانى متهمان پايان بخش 
پرونده ها بوده اشاره مى شود شايد درس عبرتى باشد براى 
آنان كه همچنان در انديشه انتقام سايبرى از همسران يا 

دوستان خود هستند.

*انتقام گيرى همسر سابق 
رئيس پليس فتا فرماندهى انتظامى غرب استان تهران از 
شناسايى و دستگيرى شخصى كه با ايجاد كانال در يكى از 
شبكه هاى اجتماعى اقدام به هتك حيثيت و نشر اكاذيب 

عليه ديگران نموده بود خبر داد.
سرهنگ  حاج على صالحى  اظهار كرد: با اين كه بارها در 
اطلاع رسانى هاى انجام شده از سوى پليس فتا اعلام شده 
است كه فضاى مجازى به خصوص شبكه هاى اجتماعى 
مكان تسويه حساب و انتقام جويى افراد نيست، متأسفانه 
برخى افراد بــا بى توجهى به موضوع ياد شــده اقدام به 
انتقام گيرى در اين فضــا مى كنند كه در همين رابطه با 
وصول پرونده اى با موضوع هتك حيثيت و نشــر اكاذيب 
از سوى قاضى ويژه رسيدگى به جرائم سايبرى دادسراى 
عمومى  و انقلاب، مراتب در دســتور كار كارشناسان اين 
پليس قرار گرفت . اين مقام ارشــد انتظامى ادامه داد: در 
تحقيقات اوليه معلوم شد شخصى ناشناس با راه اندازى 
كانالى در شبكه اجتماعى با عنوانى توهين آميز ، اقدام به 
انتشار تصاوير خصوصى شاكيه در كانال موصوف كرده و 

اين كار باعث هتك حيثيت وى شده است.
 ســرهنگ صالحى گفت: با توجه به حساسيت پرونده و 
ضربات روحى وارد شده به شــاكيه پرونده، كارشناسان 

پليــس فتا با به كارگيرى روش هــاى علمى و فنى و كار 
تخصصى، مشخص كردند كه شخص مزاحم همسر سابق 
وى مى باشــد. رئيس پليس فتا فرماندهى انتظامى غرب 
استان تهران افزود: با هماهنگى مقام محترم قضايى متهم 
به پليس فتا احضار گرديد كه در تحقيقات مقدماتى منكر 
قضيه شــد ولى پس از مواجه شــدن با دلايل ، مدارك و 
مستندات موجود در پرونده ، به بزه انتسابى معترف و اظهار 
كرد قبول دارم كانالى را ايجاد و مديريت كردم كه با انگيزه 
نفرت و انتقــام جويى اين عمل را انجام دادم و در نهايت 
از كار خود نيز پشيمانم. سرهنگ صالحى گفت: با توجه 
به اعترافات متهم به بزه انتسابى ، پرونده تكميل شده در 
معيت متهم به شعبه رسيدگى كننده ارسال و متناسب 

با بزه انتسابى قرار قانونى مناسب براى وى صادر گرديد .
رئيس پليس فتا فرماندهى انتظامى غرب اســتان تهران 
با بيان اينكه فضاى مجازى مكان انتقام گيرى نيســت، 
تصريح كرد: اين عمل مجرمانه اســت و با خاطيان برابر 

قانون برخورد مى شود. 

*هتك حيثيت خانوادگى 
رئيس پليس فتا استان كرمانشاه با بيان اينكه متأسفانه 
شــاهد انتقام جويى كوركورانه برخى افراد در شبكه هاى 
اجتماعى هستيم، گفت: برخى از اين مجرمين نه فرد را، 
بلكه خانواده يك نفر را هدف انتقام جويى كوركورانه خود 
قرار مى دهند و با آبرو و حيثيت يك خانواده بازى مى كنند.

ســرهنگ على كريمى اظهار كرد: جوان كرمانشاهى به 
پليس فتا مراجعه و اعلام كرد شخصى ناشناس در يكى 
از شبكه هاى اجتماعى كانالى با عنوان «خانواده لاشى ها» 
ايجاد نمــوده و در آن اقدام به انتشــار تصاوير، تهمت و 
هتك حيثيت خانواده اينجانب نموده اســت كه اين امر 
باعث زير سؤال رفتن شــخصيت اجتماعى و خدشه دار 
كردن امنيت روانى تمام افراد خانواده شــده است، كه با 
توجه به حساسيت، موضوع در دستور كار كارآگاهان اين 
پليس قرار گرفت. وي افزود: با انجام تحقيقات پليسى و با 
بررســى هاى به عمل آمده توسط كارشناسان اين پليس 
متهمه شناسايي و با هماهنگى مقام قضايى دستگير، ادله 
ديجيتال از فرد مظنون به منظور استخراج مستندات فنى 
جمع آورى گرديد كه پس از بررسى مشخص شد عكس  و 

مطالب مذكور توسط متهمه منتشر شده است .
سرهنگ كريمى ادامه داد: متهمه كه همسر سابق شاكى 
بود در ابتدا منكر هرگونه اتهامى بوده و ادعا كرد شــاكى 
قصد تهمت زدن به وى را دارد ولى در ادامه به جرم خود 
مبنــى بر ايجاد كانال اعتراف و هدف خود را انتقامجويى 
مطرح نمود. رئيس پليس فتا استان كرمانشاه گفت: فضاى 
مجازى و شبكه هاى اجتماعى فضايى مناسب براى كسب 
و كار، اطلاع رسانى و كسب خبر و دسترسى به مقاله و... 
مى باشد اما عده اى با سوء استفاده از اين فضا با تصور اينكه 
شناسايى نمى شوند و با هدف انتقام گيرى دست به هتك 
حيثيت افراد گوناگون مى زنند، غافل از اينكه شناســايى 

و دســتگير خواهند شد و پشيمانى ديگر سودى نخواهد 
داشت.

سرهنگ كريمى با بيان اينكه زمانى كه مطلبى در اينترنت 
منتشــر مى كنيم ديگر ما صاحب آن نيستيم چون افراد 
بى شمارى به آن دسترسى داشته، كپى كرده، ذخيره كرده 
و يا باز نشــر مى كنند ، افزود: افرادى كه قصد دارند از اين 
فضا سوءاستفاده نمايند به ياد داشته باشند برابر ماده 17 
قانون جرايم رايانه اى هر كس به وسيله سامانه هاى رايانه اى 
يا مخابراتى صوت يا تصوير يا فيلم خصوصى يا خانوادگى يا 
اسرار ديگرى را بدون رضايت او جز در موارد قانونى منتشر 
كند يا در دسترس ديگران قرار دهد، به نحوى كه منجر 
به ضرر يا عرفاً موجب هتك حيثيت او شود، به حبس از 
نود و يك روز تا دو ســال يا جزاى نقدى از پنج ميليون 
(5,000,000) ريال تا چهل ميليون (40,000,000) ريال 

يا هر دو مجازات محكوم خواهد شد.

*كلاهبردارى ميلياردى از نامزد سابق
رئيس پليس فتا استان هرمزگان از شناسايى و دستگيرى 
عامــل تهديد و اخاذى در فضاى مجازى خبر داد و گفت: 
ضــرورت دارد كه كاربران فضاى مجــازى و به خصوص 
شبكه هاى اجتماعى در اين فضا رعايت اخلاق را بكنند و از 
انتقام جويى در اين فضا خوددارى نمايند چرا كه اين امر 
جرم است و برابر قانون با متخلفان برخورد صورت مى گيرد.

سرهنگ دوم على اصغر افتخارى گفت: برابر مراجعه احدى 
از شهروندان بندرعباس مبنى بر تهديد و اخاذى موضوع 
به صورت ويژه در دستور كارآگاهان اين پليس قرار گرفت.

وى افزود: برابر اظهارات شاكى، در پيام رسان تلفن همراه، 
فرد يا افرادى ناشناس با ارسال پيام هاى مكرر براى شاكى، 
وى را تهديد مى نمايند كــه در صورت عدم انتقال 500 
ميليون ريال تصاويــر خانوادگى وى را در فضاى مجازى 
منتشر مى نمايد. همچنين شاكى بيان داشت با توجه به 

اختلاف با نامزد سابق خود، به وى مظنون مى باشد.
ســرهنگ افتخارى ادامه داد: در بررســى اوليه مشخص 
گرديد فرد ناشــناس از هويت جعلى براى ارســال پيام 
اســتفاده نموده اســت؛ در ادامه با بررســى هاى فنى و 
تخصصى متهم به هويت آقاى ا.ط شناسايى گرديد. پس 
از رو به رو شدن شاكى با هويت فرد شناسايى شده بيان 

داشت وى همان نامزد سابقش مى باشد.
وى خاطر نشــان كرد: همچنين با بررســى مستندات 
ارائه شــده توسط شاكى مشخص گرديد متهم مبلغ صد 
ميليون تومان نيز از وى كلاهبردارى نموده است. در ادامه 
كارآگاهان اين پليس ضمن هماهنگى با مقام قضايى متهم 
را كه قصد فرار از مخفيگاه خود داشت طى يك عمليات 
ميدانى دستگير و به همراه ادله جرم شامل يك دستگاه 

گوشى هوشمند به اين پليس منتقل كردند.
سرهنگ افتخارى خاطر نشان كرد: در بازجويى متهم در 
ابتدا به جرم منتسبه معترف و دليل عمل ارتكابى خود را 
كسب منافع مالى عنوان و اظهار داشت كه چند سال پيش 
نامزد شــاكى بوده ولى به دليل به وجود آمدن مشكلات 
خانوادگى از وى جدا شده و از آنجايى كه از شاكى تصاوير 
خانوادگى در اختيار داشــته است بارها از شاكيه اخاذى 

كرده است.
اين مقام ارشد انتظامى گفت: شهروندان به اين نكته توجه 
داشته باشند به هيچ عنوان تصاوير خانوادگى و خصوصى 
خود را در اختيار ديگران قرار ندهند كه اين امر باعث سلب 
آرامش آن ها در فضاى مجازى مى شود؛ همچنين افرادى 
كه براى شــهروندان در فضاى مجــازى ايجاد مزاحمت 

مى كنند را سريعاً به پليس فتا اطلاع رسانى كنند.

 هنوز كه هنوز است 
خبرهايى تلخ و گزنده از گوشه وكنار كشورمان به گوش 
مى رسد خبرهايى از قتل يا نزاع هاى خونبار ميان كسانى 
كه تا همين چندى قبل نسبت فاميلى باهم داشتند و يك 
طلاق آن ها را از هم جدا كرده است. وقتى پرونده هايى از 
اين دســت را ورق مى زنيم و در دلايل و انگيزه هاى اين 
درگيرى هاى خشن جســت  وجو مى كنيم انتقام اولين 
حرفى است كه از سوى متهمان به ميان مى آيد. متهمانى 
كه كينه انتقام از همســر ســابق را در دل پرورانده و در 
يك لحظه خشم بر آن ها غلبه كرده و باعث بروز حوادثى 
پليــس فتا با به كارگيرى روش هــاى علمى و فنى و كار مى شوند كه انتهاى آن جز ندامت نيست ندامتى كه گاه به 

زندان تنها  ايستگاه انتقام جويان اينترنتى
قدس گزارش مى دهد

خط قرمز: راننده يك كاميون ايســوزو براثر 
مسموميت با گاز منوكســيد كربن، در كابين 

خودرو جان باخت. به گزارش خبرنگار ما، ظهر 
روز گذشــته به دنبال اعــلام حادثه محبوس 
شــدن راننده يك كاميون ايســوزو در كابين 
خودرو و احتمال مرگ وى، ســتاد فرماندهى 
آتش نشانى مشهد با دريافت اين خبر بلادرنگ 
تيم امداد و نجات ايستگاه 9 شهدا را روانه محل 

حادثه در مقابل بوستان غدير كرد.
نتيجه بررســى هاى كارشناســان آتش نشانى 
حاكى اســت راننده اين خودرو به دليل روشن 

گذاشــتن پيك نيك در محيط محصور كابين 
خودرو، دچار مسموميت با گاز منوكسيد كربن 

شده و جان خود را از دست داده است.
مأمــوران آتش نشــانى با توجه بــه وضعيت 
موجود، بلافاصله مراتب را به نيروهاى انتظامى 
و امدادگران اورژانس اعلام كردند. دقايقى بعد 
نيز به دســتور مقام قضايى جســد اين مرد به 
پزشكى قانونى منتقل و تحقيقات پليسى براى 

كشف علت و چگونگى مرگ وى آغاز شد.

قاتل نامرئى 
جان راننده 

كاميون را 
گرفت



از نگاه فیفا در جایگاه اول دنیا قرار داریم

تاج: امکان دارد بخشی از محرومیت پرسپولیس بخشیده شود

در گفت و گوی اختصاصی با قدس

امیدعالیشاه: می خواهم به روسیه بروم

 فوتبال  ورزش   مهدی تاج در نشست خبری دیروز خود 
که در محل روابط عمومی فدراسیون فوتبال برگزار شد به 

سوالات مختلف خبرنگاران پاسخ داد که در زیر میخوانید:
*ورود دوربین ها ممنوع

وی در پاسخ به این پرسش که موضوع حق پخش تلویزیونی 
به کجا رسید و شرایط به چه شکل است، خاطرنشان کرد: 
گام هایی در این زمینه برداشته شده، اما این صحبت ها 20 
سال اســت که در حوزه فوتبال تکرار می شود و اتفاقی هم 
رخ نمی دهد، اما خوشــبختانه این بــار موضوع حق پخش 
تلویزیونی در برنامه ششــم توسعه مجلس شورای اسلامی 
آمده اســت. حالا که حق پخش محور قانونی پیدا کرده و 
به تأیید شــورای نگهبان هم رسیده اســت، باید امیدوارتر 
باشــیم مگر اینکه با عدم اجرای قانون روبه رو شویم که آن 
یک بحث دیگر است. با این حال اگر در این مرحله هم حق 
پخش تلویزیونی پرداخت نشود مجموعه فدراسیون فوتبال 
و باشــگاه ها  مقابل دوربین های تولید محتوای صداوسیما 
را می گیرند. شــاید پخش زنده صورت بگیــرد، اما با اینکه 
علاقه ای به جلوگیــری از ورود دوربین ها به ورزشــگاه ها 
نداریم، ممکن اســت مقابل دوربین های تولیــد محتوا را 

بگیریم.
*خبر خوب برای سرخ ها

تاج   در خصــوص محرومیت مهــدی طارمی و باشــگاه 
پرســپولیس گفت: ابتدا باید بگویم این امکان وجود دارد 
که بخشــی از محرومیت پرســپولیس در CAS بخشیده 
شود، چرا که فیفا در رأیی که داده، گفته است تخلف باشگاه 
پرســپولیس احراز نشــده بلکه آنها رأی را با این استنباط 
داده اند که در قوانین حقوقی احراز تا استنباط بسیار متفاوت 
است. در خصوص تاریخ قراردادها نیز این موضوع در دست 
بررسی است و مهدی طارمی هم به کمیته اخلاق رفته است، 
چون خود من گفته بودم اگر او به کمیته اخلاق نرود مقابل 
همه فعالیت هایش ورزشی اش را می گیریم. ما هم در حال 
تهیه گزارشی برای رئیس مجمع باشگاه پرسپولیس در این 
خصوص هســتیم. خود من امروز با وزیــر ورزش صحبت 
می کردم که او از ما خواســت این گزارش با دقت تهیه شود 

حتی اگر سرعتی در کار نباشد. 
*نقش ایجنت در تیم ملی

رئیس فدراســیون فوتبال در واکنش به طرح این موضوع 
که نقش بامــداد میرزایی که یک ایجنت فوتبال اســت در 
تیم ملی چیســت که در اردوها با رســانه ها برخورد دارد و 
حتی خودش را به عنوان مدیر اجرایی تیم معرفی می کند، 
تصریح کرد: بامداد میرزایی برخی مسائل اردویی را در تیم 
ملی برنامه ریزی می کند. به طور مثال او اردوی روســیه را 
فراهم کرده که برنامه ریزی خوبی هم داشته است، اما اینکه 
مدیر اجرایی یا هر کسی چیزی بگوید نیست، چون این فرد 
هر مسئولیتی که در تیم ملی داشــته باشد خود من اعلام 

می کردم. 
وی درباره موضوع تبلیغات محیطی نیز گفت: ما با تبلیغات 

محیطی قرارداد داریم و این کار نیز در حال انجام است، اما 
این سؤالات مربوط به سازمان لیگ می شود. اینجا فدراسیون 
فوتبال است و سازمان لیگ هم اساسنامه جدا دارد که باید 
بگویم اساسنامه ســازمان لیگ هم از ســال آینده جدید 
خواهد شــد. کمیته تدوین مقررات فدراسیون فوتبال در 

حال بازنگری در اساسنامه سازمان لیگ و برخی کمیته های 
فدراسیون فوتبال است، چون برخی کمیته ها حتی آیین نامه 
هم نداشــتند، یکی از نمونه های آیین نامه هایی که در حال 
بازنگری اســت مربوط به کمیته انضباطی می شود که قرار 
شده این آیین نامه طوری تنظیم شــود که مسامحه از بین 
برود و دیگر در خصوص کسر امتیاز، سقوط به لیگ پایین تر 

و ... تعارفی با کسی نداشته باشیم.
*تیم اول فیفا

تاج  در ادامه اعلام کرد:یک موضوع را هم باید اعلام کنم که 
فیفا به زودی نامه ای را قرار است به فدراسیون فوتبال ارسال 
کند که این موضوع از سوی من به صورت غیررسمی اعلام 
می شــود. این نامه  هم در خصوص این است که از نگاه فیفا 
فوتبال ایران در جایگاه اول دنیــا قرار دارد، چون اکنون که 
ما در رتبه 25 رنکینگ دنیا قرار داریم تنها تیمی هســتیم 
که پنج تیم ملی مان راهی رقابت های جام جهانی شده اند. 
تیم هایی مانند برزیل، آلمان، پرتغال، آرژانتین، بلژیک و... 
که در بین تیم های برتر دنیا هســتند، همه تیم های شــان 

نتوانستند مجوز صعود به جام های جهانی نوجوانان، جوانان، 
فوتبال ساحلی، بزرگسالان و فوتسال را کسب کنند، اما ما 
تمام مجوزهای صعود را دریافــت کردیم، از این حیث تیم 

ایران از نگاه فیفا تیم اول دنیا محسوب می شود.
 رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به صعود تیم  های مختلف 

ایران در رده های پایه به جام جهانی خاطرنشان کرد: فوتبال 
ما در حال حاضر از این لحاظ در دنیا اول اســت. این برای 
اولین بار اســت که فوتبال ما به چنین توفیقی دست یافته. 
این حیف است که به دست خودمان این موفقیت ها را به هم 
بزنیم. امیدوارم مسئولان دســت به دست هم بدهند و این 

مشکلات را برطرف کنند.
* تحقیق و تفحص مجلس

وی در مورد بحث تحقیق و تفحص از باشگاه های استقلال 
و پرسپولیس توسط مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: 
ما زیــر مجموعه مجلس نیســتیم، اما بعضی از دوســتان 
مجلســی اظهارنظرهایی انجام می دهند که برای خودمان 
جای تعجب دارد! البته مجلس شــورای اسلامی مخصوصاً 
فراکسیون ورزش در موضوع حق پخش، مالیات و دخالت 
نهادهای غیرفوتبالی در فوتبال کمک زیادی به ما می کند. 
باشگاه هایی مانند ذوب آهن، ســپاهان، پیکان و سایپا جزو 
باشگاه هایی هستند که بدهی از آنها سراغ ندارید، اما وقتی 
صحبت از بدهی، مالیات و اشــتباه در فیفا می شــود فقط 

اسم چند باشــگاه به میان می آید که اینها پیشانی فوتبال 
ما هستند. مجلس هم باید در این زمینه به ما کمک کند.

*تعلیق بی تعلیق
رئیس فدراســیون فوتبــال در واکنش به این مســئله که 
گفته می شــود که فوتبال ایران به خاطر پرونده های اخیر 

تعلیق می شــود، گفت: عزیزان هیچ چیز فوتبــال ایران را 
تعلیق نمی کند، در نامه اخیری کــه AFC به ما زده کلی 
از فدراسیون فوتبال و حتی باشــگاه استقلال تشکر کردند 
که برای رفع مشکلات و موانع خود تلاش می کنند. اوضاع 
فوتبال خیلی بد بود، اما الان شیبش ملایم شده است. ما به 
باشــگاه هایی که بدهی خارجی دارند اجازه جذب بازیکن 
خارجی را ندادیم، اما در مــورد بازیکنان داخلی وضع فرق 
می کند. برای بدهی های داخلی باید یک مجالی بدهند و ما 

هم تلاش کنیم که این بدهی ها معقول شوند. 
*آینده کی روش

رئیس فدراســیون فوتبال در مورد آینــده کاری کارلوس 
کی روش در تیم ملی ایران گفت: کی روش که قطعاً تا جام 
جهانی هست، بعدش هم باید ببینیم توافق مان به چه شکلی 
پیش می رود. فوتبال ما با کی روش از فردگرایی نجات یافته 
و وضعیتش خوب است. چمن شماره دوی کمپ تیم ملی 
هم کارهای هیتینگش را انجام دادیم و بعد از آن شــروع به 

کاشتن چمن می کنیم تا یک کمپ آبرومند داشته باشیم.

 فوتبال  حمید رضا عرب   او را باید یکی 
از بدشــانس ترین بازیکنان تاریخ لیگ برتر 
دانست. جوانی که اگر به واسطه محرومیت 
بین المللی باشگاه تراکتورسازی از حضور در 
لیگ محروم نمی شد شاید اکنون می توانست 
به حضوردرجام جهانی فوتبال امیدوار باشد 
و یکی از مسافران روسیه لقب بگیرد. اوحالا 
به تمرین تراکتورسازی بازگشــته تا شاید 
روزنه های امید را زنده کند. آیا امید می تواند 
به آرزویی که دردل دارد دست یابد؟ او سرشار 
از حس دودلی است اما می کوشد سرنوشت 

را تغییردهد.

 *مسئولان باشــگاه تراکتورسازی 
اعلام کردند که در تمرین های این تیم 
حاضر می شوی. درعین حال صحبت 
از بازگشت تو به پرسپولیس هم مطرح 

است. این خبرها با هم نمی خواند.
واقعیت این است که من باید به تراکتورسازی 
برگردم و رفتن به پرسپولیس صحت ندارد. 

من سربازم.
 *چه قدر از دوران مقدس سربازی ات 

باقی مانده؟
نمی دانم. ایــن موضوع در نشســتی که با 
مسئولان باشگاه تراکتورسازی خواهم داشت 

مشخص می شود. چیزی معلوم نیست.

 *شنیدیم ممکن است کسری خدمت 
داشته باشی.

بله، چــون مدتی بــی دلیل محروم شــدم 
ومسئولان باشگاه تراکتورسازی می خواهند 

قدری از زمان خدمتم را کم کنند.
 *یعنی ممکن است تا نیم فصل دراین 

تیم باشی و بعد به تیم دیگری بروی؟
همه چیز درنشست با مسئولان این باشگاه 
مشخص می شــود. آن ها باید ابتدا روزهای 
باقی مانده از سربازی ام را مشخص کنند وبعد 

من درباره آینده ام تصمیم بگیرم.
 *پرسپولیسی ها می گویند تو با آن ها 
قرارداد داری و مانعی برای بازگشتت 

نیست.
اجازه بدهید درباره بازگشت به پرسپولیس 
فعــلا چیــزی نگویــم. مــن الان بازیکن 
تراکتورسازی هستم و اگر قوانین اجازه بدهد 
به پرسپولیس برمی گردم. البته اولویتم تمام 
کردن خدمت سربازی اســت که این کار را 

خواهم کرد.
 *دراین مدت که از فوتبال دور بودی چه 

حالی داشتی؟
خیلی برایم ســخت و دشــوار بود. دوری از 
فوتبال برای کســی که مدام درشرایط بازی 
و مســابقه بوده دشواراست. من اصلا تحمل 
این وضعیت را نداشــتم اما بالاجبار در این 

وضعیت قرار گرفتم.
 *در واقع باشــگاه تراکتورسازی این 
وضع را برای تو ایجــاد کرد و حالا باید 
به شکلی این عقب افتادگی را از دل تو 
در بیاورد که ممکن است بخشی از آن 

کسری خدمت باشد.
به هرحال همه چیزدر دســت آن ها است و 
من هم دوســت دارم تکلیفم مشخص شود. 
من از بلاتکلیفی خسته شدم این فضا اذیتم 
می کند. روزهای سختی را سپری کردم و از 
لحاظ روحی شرایط خوبی نداشتم. با این حال 
بازگشتم را به فال نیک می گیرم و با انگیزه در 
تمرین های تراکتورسازی شرکت می کنم تا 

کار خدمت سربازی ام زودتر تمام شود.
 *قبــل ازمحرومیت صحبــت از تیم 
ملی می کردی و امیدوار بودی یکی از 
مســافران جام جهانی باشی. حالا هم 

همان امید را دردل داری؟
انسان به امید زنده است وهیچ فوتبالیستی 
نیست که ازدعوت شدن به تیم ملی مایوس 
باشد. شخصا علاقه زیادی به بازی درتیم ملی 
دارم و اگرخدا بخواهد وهمه چیزخوب پیش 
برود شاید من هم یکی ازمسافران جام جهانی 
باشم و به روسیه بروم. البته رقابت درتیم ملی 
سخت است و من هم همیشه به تصمیم آقای 

کی روش احترام گذاشته ام.

ورود حراست به پرونده خوشگذرانی 
شبانه 4 پرسپولیسی  

ایسنا:موضوع اتفاقات اردوهای پرسپولیس در امارات در گزارش هایی 
به حراســت وزارت ورزش و جوانان اعلام شده و این وزارتخانه نیز پیگیر 
ماجراست تا با این خاطیان برخورد شود. اتفاقات اردوی پیش از بازی با 
الاهلی بسیار تکان دهنده تر از اتفاقات بازی با الهلال است،  به گونه ای که در 
این اردو ۴ بازیکن خاطی به همراه دو نفر از کارکنان باشگاه پس از شرکت 
در یک مهمانی حدود ساعت ۳ صبح به هتل محل اقامت خود باز می گردند.

میزبانی گیتی پسند در جام باشگاه های 
جهان

ورزش: حدود دو ماه پیش باشگاه گیتی پسند اصفهان پیشنهادی 
را به فیفا برای برگزاری مسابقات جام باشگاه های فوتسال جهان به 
میزبانی شهر اصفهان ارائه داد که این پیشنهاد با موافقت فیفا مواجه 
شده است.عباس ترابیان رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال و فوتبال 
ساحلی با اعلام این خبر، اظهار داشت: فدراســیون جهانی فوتبال 
موافقت شفاهی خود را با این درخواست اعلام کرده و من هم در چند 
روز آینده به شهر اصفهان سفر خواهم کرد تا در مورد این میزبانی با 

مسئولان باشگاه گیتی پسند دیدار و گفت و گو کنم.

امرایی: باید سپاهان را ببریم
تسنیم: مهاجم تیم فوتبال ســیاه جامگان  درباره بازی با سپاهان 
گفت: ما بازی سختی با سپاهان داریم، ولی برای جبران شکست های 
دو هفته گذشــته باید به پیروزی برســیم. امیدوارم نتیجه خوبی 
بگیریم. کامران امرایی تصریح کرد: به هرحال سه هفته بد را پشت سر 
گذاشتیم و دیگر نباید به گذشته فکر کنیم. برای ما بازی با سپاهان 
مهم است و باید یک نتیجه خوب بگیریم تا در هفته دهم که به مشهد 
برمی گردیم بتوانیم نوار ناکامی های خود را در بازی های خانگی پاره 

کنیم. البته این اتفاق باید در بازی با گسترش فولاد رخ می داد. 

غیبت کاپیتان ذوب آهن در دیدار مقابل 
پدیده

ورزش: مهدی رجب زاده که مدتی است از ناحیه زانو مصدوم شده در 
بازی با سایپا پنج دقیقه تیمش را همراهی کرد. او اما بعد از این بازی 
باز هم از ناحیه زانو دچار مصدومیت شد و در حال حاضر در تمرینات 
گروهی سبزپوشان شرکت ندارد.با تشخیص پزشکان، رجب زاده باید 
فعلًا مراحل درمانی را پشت سر بگذارد. با این شرایط کاپیتان ذوبی ها 

در بازی با پدیده که 21 مهر ماه انجام می شود، غایب خواهد بود. 

فغانی:  ایرانی ها بیشتر از استرالیایی ها 
به ما توهین کردند!

فارس: علیرضا فغانی که قضاوت بازی ســوریه و استرالیا در مرحله 
پلی آف جام جهانی روسیه را برعهده داشت درخصوص حاشیه های 
پیش آمده بابت پنالتی که در دقیقه 90 برای سوری ها گرفت، گفت: از 
طرف استرالیایی ها کمی فحاشی صورت گرفت اما برایم جالب است که 
مردم همیشه در صحنه ما بیشتر از استرالیایی ها به خاطر این بازی به ما 
فحاشی کردند! آن ها به ما می گویند که وقتی سوریه ای ها در تهران به 
ایرانی ها توهین کردند چرا برایشان پنالتی گرفتید؟! در ایران متاسفانه 

همه به دنبال حاشیه هستند و ما هم به این مسائل عادت داریم.

سه شنبه تکلیف مالکیت نفت مشخص 
می شود

فارس: طبق برنامه از پیش تعیین شده قرار بود فردا تکلیف مالکیت 
باشگاه نفت تهران مشخص شــود اما به دلیل عدم حضور حبیب الله 
شیرازی رئیس هیئت فوتبال استان تهران، این جلسه صبح روز سه شنبه 
با حضور کلیه اعضا برگزار خواهد شد.در جلسه کمیسیون ماده 5 قرار 
است نتایج عملکرد مسئولان فعلی باشگاه نفت مورد بررسی قرار بگیرد و 
بعد از بررسی نتایج و عملکرد مدیران فعلی، اعضای کمیسیون ماده 5 به 

اینکه مجوز مدیران فعلی تمدید شود یا نه رای خواهند داد.

احتمال حضورشهباززاده در مقابل فولاد 
ورزش: سجاد شــهباززاده مهاجم با تجربه تیم استقلال در همان 
هفته های نخست لیگ برتر آسیب دید تا دست سرمربی این تیم در 
خط حمله تا حدودی خالی بماند. شهباززاده از ناحیه زانو دچار آسیب 
دیدگی شده بود و هفته ها از همراهی آبی پوشان دور ماند. حالا این 
بازیکن به تمرینات تیمش بازگشته و رفته رفته برای حضور در میدان 
آماده می شود. احتمال این که شهباززاده بتواند در دیدار آینده آبی 

پوشان تیمش را همراهی کند زیاد است.

خوش آمد کی روش به مارکار
ورزش: ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران در خصوص صحبت های 
مهدی تاج مبنی بر بازگشت مارکار آقاجانیان به تیم ملی عنوان کرد: 
در درجه اول باید اعلام کنم هر وقت مارکار آقاجانیان به اینجا بیاید به 
او خوش آمد خواهیم گفت، چون تیم ملی جایی است که آقاجانیان به 
آن تعلق دارد. در درجه بعد وقتی شنیدم مارکار آقاجانیان به عنوان 
سرمربی تمام تیم های زیر 21 سال، زیر 19 سال و زیر 17 سال انتخاب 
شده است، بسیار خوشحال شدم. مطمئناً حضور آقاجانیان در اینجا 
می تواند تعلیمات مربیگری او را ادامه بدهد و این دانش را به تیم های 

دیگر ملی منتقل کند.

دوری 4 تا ۶ هفته ای مدافع پدیده 
مشهد از میادین

تسنیم: محمد حسین مرادمند مدافع پدیده در بازی با پارس جنوبی 
در ناحیه رباط داخلی زانو آسیب دید و بعد از بررسی پزشکان در نهایت 
مشخص شد که این بازیکن نمی تواند ۴ تا 6 هفته تیمش را در لیگ برتر 
همراهی کند. مرادمند در فصل جاری جزو بازیکنان تاثیرگذار تیمش 

بوده و رضا مهاجری یکی از مدافعانش را برای ۴ تا 6 هفته از دست داد.

در پایان اردوی تیم ملی سکوت سید 
جلال می شکند

 آی اسپورت : بعد از بازی ایران  برابر توگو قرار بود که حسینی به صورت 
کامل و جامع در مورد مســائل مختلف صحبت هایی را مطرح کند اما 
تحریم مصاحبه گرفتن از ملی پوشان از سوی خبرنگاران مانع این کار 
شد. با این وجود قرار است حسینی بعد از پایان اردوی تیم ملی به صورت 

جامع راجع به اتفاقاتی که پیرامون او افتاده صحبت هایی را مطرح کند.

ضد حمله

8 بازی آینده آبی پوشان، فقط یکی بیرون از خانه
شانس بزرگ شفر 

در شروعش با استقلال
ورزش: تیم استقلال در حالی از هفته نهم با وینفرد شفر وارد مسابقات لیگ برتر 

می شود که از 8 بازی آینده 7 مسابقه خود را در تهران برگزار می کند.
استقلال در این هفته ها مقابل فولاد خوزستان، پرسپولیس، نفت تهران، گسترش 
فولاد، پیکان، ســپاهان و نفت آبادان در تهران به میدان می رود و فقط یکبار در 

هفته دوازدهم برای مسابقه با سیاه جامگان به مشهد سفر می کند.
در این بین به غیر از بازی بــا پیکان که احتمالا در ورزشــگاه تختی به میزبانی 
شاگردان مجید جلالی برگزار می شود، سایر مسابقات تهران در ورزشگاه آزادی 
خواهد بود. این اتفاق می تواند یک خوش شانسی برای وینفرد شفر در بدو ورودش 

به ایران محسوب شود.

برنامه تیم ملی فوتسال ایران تا جام ملت های آسیا
تیم ملی فوتسال ایران به مصاف برزیل می رود

ورزش: با اعلام عباس ترابیان رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال و فوتبال ساحلی، طبق 
توافق صورت گرفته بین فدراســیون فوتبال ایران و برزیل، تیم ملی فوتسال دو کشور در 

آبان ماه و آذرماه سال 97 در دو دیدار تدارکاتی به مصاف یکدیگر خواهند رفت.
براساس برنامه از پیش تعیین شده تیم ملی فوتسال کشورمان برای حضور در مسابقات جام 
ملت های آسیا که قرار است 12 بهمن ماه در چین تایپه برگزار شود، ابتدا در تورنمنت چهار 
جانبه در اصفهان که با حضور تیم های ملی روسیه، آرژانتین و قزاقستان برگزار خواهد شد 
شرکت می کند و سپس در دو دیدار دوستانه در تهران در تاریخ 2۳ و 25 دی ماه به مصاف 
بلاروس خواهد رفت.تیم ملی فوتسال ایران از تاریخ ۳0 دی ماه تا 5 بهمن ماه نیز به اسلونی 
سفر و دو دیدار دوستانه را با تیم ملی این کشور برگزار خواهد کرد. ملی پوشان کشورمان 
پس از انجام این دیدارها به ایران باز خواهند گشت تا در تاریخ 9 بهمن ماه برای حضور در 

مسابقات جام ملت های آسیا به چین تایپه سفر کنند.
14
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   وحید شیخ ویسی دروازه بان استقلال خوزستان در بازی با فولاد مصدوم شد. 
آسیب دیدگی او از ناحیه عضلات دوقلو است و شیخ ویسی حداقل دو بازی آینده 

تیمش برابر پرسپولیس و نفت تهران را از دست داد.
  شــرکت بهنام پیشــرو کیش برای جلوگیری از تضییع حق خود از طریق 

دستگاه قضایی شکایت خود از مسئولان وقت پرسپولیس را پیگیری می کند. 
  با  توجه به درخواست باشگاه سپاهان و موافقت  باشگاه سیاه جامگان, دیدار 
این دو تیم در هفته  نهم مسابقات لیگ برتر به جای روز پنجشنبه 20 مهر 1۳96, 
در روز جمعه 21 مهر رأس  ساعت 16 در ورزشگاه نقش جهان اصفهان برگزار 

می شود. 
  کاروان تیم ملی در جام جهانی نمی تواند بیشتر از 55 نفر همراه داشته باشد 

و البته این تعداد نفرات به همراه ملی پوشان محاسبه می شود.
  گفته می شــود افزایش فشــارهای چهره های دولتی و برخی نزدیکان به 

هیئت دولت سبب شده است که فرصت دو هفته ای به مدیرعامل و هیئت مدیره 
باشگاه استقلال داده شود تا چنانچه مشکلات برطرف نشود فاز تغییرات در این 

مجموعه عملی شود.
  دنی اینگز مهاجم بدشانس لیورپول که مدت ها ست به دلیل مصدومیت نمی تواند 

در ترکیب اصلی تیمش قرار بگیرد، شایعات برای خروج از این تیم را رد کرد.
  رسانه های انگلیسی از تمایل باشــگاه رئال مادرید برای خرید تیبو کورتوآ 

دروازه بان بلژیکی چلسی خبر می دهند.
  تیاگو آلکانترا هافبک اسپانیایی بایرن مونیخ بعد از کسب سهمیه جام جهانی 

توسط اسپانیا، از احساس ویژه خود برای ایفای نقشی در این راه خبر داد.
  رونالد کومان ســرمربی اورتون تاکید کرد با وجود نتایج ضعیف این فصل 

تیمش، از موفقیت آبی پوشان مطمئن و خیالش راحت است.
  درن فلچر کاپیتان تیم ملی اسکاتلند بعد از مصدومیت شدید از ناحیه گوش 

در بازی مقابل اسلوواکی، می گوید گوشش شبیه گوش کسی شده که توسط 
مایک تایسون بوکسور افسانه ای گاز گرفته شده باشد!

  ریکی لمبرت یکی از بهترین گلزنان چند سال گذشته ساوتهمپتون که بعد از 
گذراندن یک دوره ناموفق در لیورپول به تازگی از فوتبال خداحافظی کرده است، 
تاکید دارد پیوســتنش به لیورپول یعنی تیم مورد علاقه دوران کودکیش تنها 

باعث از بین رفتن عشق و علاقه اش به ورزش فوتبال شده است.

یکشنبه   16 مهر 1396
 17 محرم 1439 8  اکتبر 2017  سال سی ام  شماره 8516 

ورزشـــی

درگیری لفظی نوری و برومند
 سر شفر

ورزش: ســخنگوی کمیته فنی اســتقلال گفت که کسی با 
فرهاد مجیدی اختلافی ندارد و شفر هم حرفی درباره حضور 
وی در استقلال به آن ها نزده است. محمد نوری افزود : فرهاد 
بازیکن محبوبی بوده و در این موضوع شکی نیست، اما استقلال 
یکسری شرایط و قوانینی دارد. مواردی هست که باید در آنالیز 
لحاظ شود. مجیدی محبوب است، اما او باید دوره های مربیگری 
را ببیند و سپس به استقلال بیاید. احساس می کنم در خصوص 
مجیدی، رسانه ها آب و تاب زیادی دادند و صحبت از دستیاری 
او مطرح کردند در حالی که شفر خودش تصمیم گیری می کند. 
وی در مورد ســخنان پرویز برومند که گفته اگر مدد جباری 
سرمربی استقلال می شد، بهتر از شــفر بود نیز واکنش نشان 
داد و اظهار داشت: از طرف من بنویسید که برومند استقلالی 
نیســت، اگر بود که این حرف ها را نمــی زد. برومند با این کار 
خودش را خراب کرده و دیگر جایگاهــی بین هواداران ندارد. 
کسی که اســتقلال را دوست داشته باشــد، حمایت می کند. 
دوســتانی که ســخنرانی می کنند، فکر نکنند با این حرف ها 

جایگاهی بین هواداران پیدا می کنند.
* برومند: من با استقلال نایب قهرمان آسیا شدم،کجا 

بودی؟
پرویز برومند در گفت وگو با فارس در خصوص اظهار نظر محمد 
نوری مبنی بر اینکه برومند استقلالی نیست، گفت: استقلالی 
بودن یا نبودن من را شخص خاصی نمی تواند تشخیص بدهد 
بلکه هوادار باید در این مورد نظر بدهد. وی افزود: اگر او مدعی 
است من استقلالی نیستم باید به وی یادآوری کنم که من با این 
تیم نایب قهرمان آسیا و سوم آســیا شدم. آقای نوری آن زمان 

شما کجا بودی که ندیدی من استقلالی هستم؟

گزارش ویژه



سوت مسابقات امروز در شهرهاى مختلف به صدا در مى آيد

مشهد غايب بزرگ ليگ برتر واليبال
 واليبال  نيلوفر حامدي   واليبال ايران 
پس از گذراندن شــهريوري درخشان با آغاز 
پاييز براي ميداني جديد آماده مي شــود. اين 
رشته كه ماه گذشته نخستين مدال جهاني اش 
را در تاريخ كســب  كرده  امروز وارد سي امين 

دوره از رقابت هاي ليگ برتر مي شود. 

*ليگ بى نظم ها
بيست و نه دوره اين مســابقات گذشته و دهه 
چهارم عمر اين ميدان پيش روي اهالي واليبال 
اســت.  با اين وجود نقص هاي اين رشــته در 
برگزاري ليگ كهنه شــده اند اما درمان نه. از 
ابتداي شــهريور ماه تاريخ آغاز ليگ اعلام و از 
تيم ها خواسته  شد اقدامات مرتبط براي ثبت نام 
را انجام دهند. ولي باشگاه ها طبق روال هميشه 
بي نظم ظاهر شده اند. البته نه همه تيم ها ولي 
تعداد زيادي از آن ها تا همين ديروز كه كمتر 
از 24ساعت به آغاز مســابقات باقي مانده  بود 
وضعيت چهار تيم مشخص نبود. خبر بد اينكه 
نماينده خراسان(مهران) با بيست و اندى جلسه 
تمرين امسال هم نتوانســت به ليگ راه پيدا 
كند. با تمام اين مشكلات اما موتور ليگ سي 
امين دوره ليگ برتر واليبال ايران از امروز و با 
برگزاري شش ديدار در صورت عدم لغو و عدم 

بروز هيچ مشكلي روشن خواهد شد. 
*ورامين بازهم دقيقه آخر مي رسد؟

با وجود اينكه وضعيت وراميني ها تا همين دو 
روز مشخص نبود اما سرمربي اين تيم از همه 
چيز مطمئن اســت. فرهاد نفرزاده، سرمربى 
شــهردارى ورامين با اعلام اينكه مشــكلات 
نماينده ورامين در حال حل شدن است، ادعاى 
پدافندى ها را در مورد تعداد بازيكنان ســرباز 
شــهردارى ورامين رد كرد. چرا كه ورامين با 
حمايت هاي نفرزاده توانســت مجوز استفاده 
از بازيكنان سرباز را بگيرد و اين موضوع براي 
پدافندي ها كه خودشــان از نيروهاي مسلح 
هستند گران تمام شــد. او در اين باره گفت: 
«ما تنها 4 بازيكن ســرباز داريم و ان شــاءاالله 
هم ما و هم رعد پدافند مشكلى از نظر بازيكن 
نداريم. مشكل معوقات سال قبل را هم با پيش 
بينى منابع درآمدى تبليغى تعريف كرده ايم و 

حل شدنى است. مسئوليت و تعيين و تكليف 
اينكه كجا بازى كنند با هيئت واليبال نيروهاى 
مسلح است كه بازيكنان را به تناسب نيازهاى 
تيم هاى ملى در اختيار آنان مى گذارد و زمينه 
حضورشان در باشــگاهها را فراهم مى آورد.» 
او همچنين با اطمينان اعلام كرد كه ورامين 
بدون هيچ مشكلي در همان هفته نخست وارد 

ميدان خواهد شد.

جاي خالي خراسان در ليگ
اين ها در حالي است كه ورامين هم شبيه به 
خيلي  تيم هــا بدهكار اســت. وراميني كه هر 
سال با مشــكلات مالي فراوان و حمايت هاي 
نمايندگان مجلس شــهرش مجــوز ورود به 
ليگ را مي گيرد امســال هم بابــت بدهي تا 
لحظه آخر وضعيتش مشــخص نبــود. حال 
آنكه ايــن موضوع تــازه اي نيســت. با وجود 

اينكه قانون صريح ســازمان ليــگ مي گويد 
باشــگاهي كه بدهي داشته باشد اجازه حضور 
در ليگ ندارد اما هميشــه اين قانــون زير پا 
گذاشته مي شود. موضوعي كه بيش از همه به 
تيم هاي شهرستاني و كم درآمد و بودجه آسيب 
مي زند. نتيجه هم نقش كمرنگ باشــگاه هاي 

شهرستاني در ليگ خواهد بود. 
در حالي كه بخش اعظم ملي پوشان ما شهرستاني 

هستند اما ســهم همين شهرســتان ها روي 
سكوهاي ليگ برتر بسيار محدود است. مشهد 
يكي از همين شهرهاست. خراسان رضوى همواره 
يكي از قطب هاي برجسته و موثر واليبال ايران 
بوده است. ملي پوشان زيادي را تقديم اين رشته 
كرده و سال ها هم در ليگ تيم داري كرده است. با 
اين جود مدتي است كه غيبت اين خطه به طرز 
محسوسي به چشم مي آيد. پس از تيم داري ميزان 
در ليگ واليبال كه با ورشكستگي و بدهي هاي 
بالاي اين باشگاه همراه شد يك دوره ثامن وارد 
ليگ شد كه آن تيم هم به سرنوشت ميزان دچار 
و از آن روز تا به حال خيلي هــا دلتنگ واليبال 
خراسان هستند. البته همين امسال هم حرف  و 
حديث هايي مبني بر تيم داري مشهدي ها زده شد 
اما در عمل اتفاقي نيفتاد تا امسال هم خراسان 
يكي از غايبين بزرگ ليگ واليبال باشــد.حتى 
آنها درخواستى هم مبنى بر تعويق ليگ دادند 
كه منوچهر پورحسن،رئيس سازمان ليگ با آن 

مخالفت كرد.
*ناظران چشم و گوششان را باز كنند

يكي از قديمي ترين مشــكلات ليگ برتر اما 
مربوط به بى نظمي هاي طول مسابقات است. 
از ميزبان هايي كه سالن هايشان آماده نيست 
گرفته تا تيم هايي كه به خاطر نداشتن بودجه 
مشــكل رفت و آمد دارند. در ايــن بين نقش 
پررنگ ناظران به خاطر مي آيــد. ناظراني كه 
برقراري نظــم و اخلاق در جريان مســابقه و 
رعايت مــوارد كيفــي و همچنيــن گزارش 
اختلال هاي ايحاد شــده وظيفه آن هاســت. 
در عمل اما كمتــر مي بينيم كه ناظري چنين 
مواردي را گزارش دهد. اين مســئله به ويژه 
در رفتارهاي نادرســت بازيكنان بيشتر ديده 
مي شــود. وقتي كه ناظران خود را به نديدن و 

نشنيدن مي زنند.

برنامه كامل هفته نخست 
شمس - خاتم اردكان

بانك سرمايه - شهردارى ورامين 
پيكان تهران - شهردارى تبريز

كاله مازندران - سايپا تهران
شهردارى سارى - رعد پدافند كاشان

ايرانيان گنبد - شهردارى اروميه

غيرورزشى هاى ورزش؛ يار يا بار؟ 
على عبداحد:  زمزمه هاى دردآورى كــه از پيكره ورزش و به 
خصوص باشگاه هاى دولتى و غيردولتى به گوش مى رسد و نيز 
پيرو همين گزارشات ورود نهادهاى بازرسى كل كشور، ديوان 
محاسبات، ادارات مالياتى كشور، بدهى هاى ميلياردى و اخيراً 
اعتراض تنى چند از نمايندگان محترم مجلس اين سوال اساسى 
را مطرح مى نمايد كه نقش مديران غيرورزشى در اين نابسامانى 

پرحرف و حديث چه اندازه است؟ 
البته تعدادى از غيرورزشى هاى ورزش، شايد با بهانه خدمت به 
ورزش آمدند يا آن ها را آوردند، اما خود آگاه و يا ناخودآگاه محيط 
ورزش و يا رشــته مورد تصدى خود را تبديل نمودند به صحنه 
مبارزه سياسى، جناجى، باند و باندبازى و اينكه كى ها باشند و 
كى ها نباشند. بســتن قراردادهاى پرماجرا، دلال بازى ها، فرار 
مالياتى ها، احساس مالكيت خصوصى، ســكوى پرتاب بسوى 
شوراى شهر و مجلس شوراى اسلامى و ده ها اگر و مگرهاى تيره 

و روشن حاصل اين حضور بود.
بنابراين در اين قســمت از بحث، آقايان غيرورزشى در ورزش، 
خطابمان بعضى از شماها هستيد. با چه زبانى بگوييم حضورتان 
و ورودتان در ورزش با تعريف و تفسيرى خاص و هدفمند بوده 

است.
تعريف خلاصه وار از حضورتان و تفســير خلاصه شده از ورود 
مديريتى تان اين بوده و هست كه به لحاظ امكانات و آورده هاى 
مالى و ارتباطات اجتماعى و يا دولتى و يا اقتصادى و يا هر توان 
خدمتى كه داريد و مى توانيد بارى از دوش دولت و جامعه ورزش 

برداريد، بسم االله وارد شويد و كار را تحويل بگيريد!! 
اما با تأســف از همان آغاز آدرس را اشــتباه آمديد و راهتان 
به تركســتان بود! آقايان شــما بارى كه برنداشــتيد، بيشتر 
مشــكلات درســت كرديد و اوضاع ورزش و شــأن و منزلت 
جامعه ورزشى را زير سؤال برديد. در گذشته هاى نه چندان 
دور نيز همين باشــگاه هاى معروف و پرطرفدار ، چه دولتى و 
چه خصوصى بودند با همين طرفداران دو آتشه و متعصب اما 
نه به ناموس بازيكن و نه به داور و نه به مربى و نه به هر كسى 
كه سازش با آنان كوك نبود فحاشى و توهين و پرتاب سنگ و 
فشفشه و... انجام نمى شد، چون تقدس شأن و كسوت جامعه 
ورزش توسط مديران ورزشى و كار بلد رعايت مى شد و همه 

موظف بودند حرمت ها را حفظ كنند.
اما ســؤال مخاطبان جامعه ورزش اين اســت كه آن تعداد 
از مديران غيرورزشــى كه خود را ملزم بــه صداقت و پاكى 
محيط ورزش نمى دانند، آيا به همانگونه كه با دو خط نوشته 
در حكمى آمدند، بــا همان دو خط نوشــته در حكمى ديگر 
عذرشان خواسته مى شــود؟! يا بايد منتظر بمانيم كه هر دم 
از اين باغ برى برسد و سناريوهاى چند صد ميلياردى جديد 

به نمايش درآيد؟

يادداشت

تيراندازى با كمان
اميررضا صفايى پور المپيكى شد

ورزش: نماينده تيراندازى با كمان كشورمان توانست با صعود به 16 
بازيكن برتر مسابقات، ســهميه المپيك نوجوانان را از آن خود كند. 
مسابقات انتخابى المپيك در بخش نوجوانان در كشور آرژانتين برگزار 
شد كه امير رضا صفائى پور با كسب سه پيروزى ارزشمند و قرار گرفتن 
در 16 نفر اول مستقيما به المپيك 2018 آرژانتين صعود كرد.  سوگند 
حداد در رده هفدهم قرار گيرد كه اين امر سبب شد كه به عنوان رزرو 
در جدول قرار گيرد تا در صورتى كه يكى از ورزشكاران صعود كرده به 
هر دليلى نتواند در المپيك شركت نمايد، سوگند حداد جايگزين وى 
شود.  از هر كشور تنها 2 ورزشكار شانس صعود به المپيك را دارد، يك 
دختر و يك پسر در مسابقات آذرماه بنگلادش مى تواند سهميه بعدى 

خود را نيز كسب كند.

نتايج مسابقات استانى سنگ نوردى 
نونهالان و نوجوانان

ورزش: مسابقات استانى سنگ نوردى نونهالان، رشته سرطناب در مشهد 
برگزار شد و در پايان نفرات زير در رده هاى سنى مختلف صاحب عناوين برتر 
شدند. زهرا محمد پور، پارميدا حيدر زاده ، ابوالفضل محمدى ،  محمد رضا 

احمدى ، سيد سبحان سجادى ، محمد حسين نجدى ، مصطفى حسنى.  

ورزش: سومين دوره مسابقات موتوركراس قهرمانى كشور با 
شناخت تيم ها و نفرات برتر در مشهد و در پيست موتوركراس 
مجموعه ورزشى ثامن الائمه (ع) پايان يافت. در پايان اين 
مسابقات در كلاس 65 سى سى عليرضا حسين احمدى از 
هرمزگان قهرمان شد.  در كلاس 150سى سى محمدحسين 
دانش پژوه از تهران اول شد. در كلاس 250 سى سى جوانان 
نيز  على برزوزاده از خراسان رضوى قهرمان شد .در كلاس 
450 ســى ســى جوانان  مرآت نراقى از تهران بر سكوى 
نخست ايســتاد. در اين رقابت ها و در كلاس 250 سى سى 
پيشكســوتان نيز فرهاد عبداالله زاده از تهران به قهرمانى 
رسيد. در همين رده و در كلاس 450 سى سى  جواد زنجانيان 
از تهران صاحب سكوى نخست شد. در پايان در بخش تيمى 
اين رقابت ها نيز تيم تهران به قهرمانى رسيد، خراسان رضوى 

دوم شد و كرمان بر سكوى سوم ايستاد.

خبر

يكشنبه 16 مهر
  اتومبيل رانى فرمول يك ژاپن

 ساعت: 08:30 زنده از شبكه ورزش
 

يكشنبه 16 مهر مقدماتى جام جهانى 2018 روسيه
 ليتوانى - انگليس

 ساعت: 19:30 زنده از شبكه ورزش
يكشنبه 16 مهر مقدماتى جام جهانى 2018 روسيه

 آلمان - آذربايجان
 ساعت: 22:15 زنده از شبكه ورزش

 
دوشنبه 17 مهر  مقدماتى جام جهانى 2018 روسيه

 اوكراين - كرواسى
 ساعت: 22:15 زنده از شبكه ورزش

سهشنبه 18 مهر  مقدماتى جام جهانى 2018 روسيه
 استراليا - سوريه

 ساعت: 12:30 زنده از شبكه ورزش

D مقدماتى جام جهانى منطقه اروپا - گروه
 گرجستان 0 - 1 ولز

 اتريش 3 -  2 صربستان
 جمهورى ايرلند 2 - 0 مولداوى

G مقدماتى جام جهانى منطقه اروپا - گروه
 اسپانيا 3 - 0 آلبانى

 ايتاليا 1  - 1 مقدونيه
I مقدماتى جام جهانى منطقه اروپا - گروه

 كوزوو 0 - 2 اوكراين
 كرواسى 1  - 1 فنلاند

 تركيه 0 - 3 ايسلند
دوستانه - بين المللى
 ژاپن 2  - 1 نيوزيلند

مقدماتى جام جهانى منطقه آمريكاى جنوبى - گروهى
 ونزوئلا 0 - 0 اروگوئه
 شيلى 2 - 1 اكوادور

 كلمبيا 1 - 2 پاراگوئه
 آرژانتين 0 - 0 پرو

C مقدماتى جام جهانى منطقه آفريقا - گروه
 مالى 0 - 0 ساحل عاج

بين المللى - دوستانه باشگاهى
 خيرونا 3 - 2 مون پليه
  مپن 3 - 3 وردربرمن

 برس 0 - 2 رن
B جام جهانى نوجوانان - گروه

 نوجوانان نيوزيلند 1 - 1 نوجوانان تركيه
 نوجوانان پاراگوئه 3 -  2 نوجوانان مالى

A جام جهانى نوجوانان - گروه
 نوجوانان كلمبيا 0 - 1 نوجوانان غنا
 نوجوانان هند 0 - 3 نوجوانان آمريكا

ميز نتايج

ورزش در سيما
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اعتراض صيدانلو به 
رئيس فدراسيون جهانى 

موتورسوارى
مهر: محمــود صيدانلو رئيــس فدراســيون موتورســوارى و 

اتومبيلرانى در نامه اى به رئيس فدراســيون جهانى موتورســوارى 
اعتراض فدراســيون ايران را به دليل عدم صدور ويزا از ســوى كشور 
انگلســتان براى اعزام ورزشــكاران تيم ملى موتوركراس به مسابقات 

جهانى 2017 اعلام كرد.
در اين نامه محمود صيدانلو با تاكيد خواستار پيگيرى جدى فدراسيون 

جهانى موتورسوارى جهت احقاق حقوق ورزشكاران و فدراسيون 
موتورســوارى و اتومبيلرانى ايران و جبران خسارت وارده 

شده است.

ثبت نام خادم براى 
انتخابات رياست كشتى  

ورزش: رئيس فدراسيون كشتى در نخســتين روز از فرصت ثبت نام 
حضور در انتخابات رياســت اين فدراسيون نام نويســى كرد تا تنور رقابت 

با ورود احتمالى نفرات جديد داغ شــود. در حالى كه ثبت نــام از كانديداهاى 
رياست فدراسيون كشــتى از 15 مهرماه  آغاز شده و تا 10 روز كارى (26مهرماه) 
ادامه مى يابد، رسول خادم رئيس كنونى اين فدراسيون به عنوان نخستين كانديدا 
ثبت نام كرد. ثبت نام رسول خادم در حالى انجام شد كه پيش از اين گفته مى شد 

وى ممكن است با توجه به كشــمكش هاى كنونى وزارت ورزش و فدراسيون 
كشتى، عطاى سكاندارى اين رشته را در دوره جديد به لقايش ببخشد، اما 

پس از نشست روساى هيئت هاى كشتى سراسر كشور و با توجه به 
برنامه هاى بلنــد مدت خادم و حضــورش در جمع اعضاى 

هيئت رئيسه اتحاديه جهانى كشتى اين احتمال 
منتفى شد.

نايب قهرمانى
 تاريخى تيم ملى دارت 

جوانان ايران
ورزش: دنيز هشــتبران، دارت انداز جوان كشورمان با برترى مقابل 

نماينده ايرلند قهرمان جهان شد و يك مدال طلاى جهانى ديگر براى 
كشــورمان در رقابت هاى كوبه ژاپن به ارمغان آورد. بديــن ترتيب تيم 
دارت جوانان ايران با كسب نشان طلاى دنيز هشتبران در رقابت هاى 
انفرادى دختران،  مدال طلاى دوبل دختران ، نشــان برنز اميرعلى 
ميرزايى در انفرادى پســران و دو عنوان پنجمى مهشــاد عوض 

زاده در بخش انفرادى دختران و تيم دوبل پسران متشكل از 
اميرعلى ميرزايى و ايليا خوشنودى در مجموع تيمى بعد 

از تيم هلند و براى اوليــن بار در تاريخ به عنوان 
نايب قهرمانى جهان دست يافت.
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رئيس هيئت در گفت و گو با قدس خبر داد
مشهد آماده برگزارى مسابقات بين المللى اتومبيلرانى و موتورسوارى

اميرمحمــد ســلطان پور: برگزارى 
مسابقات موتوركراس قهرمانى كشور در 
مشهد، شايد نقطه عطف پيشرفت هيئت 
موتورســوارى و اتومبيلرانى در خراسان 
رضوى در چند ســال گذشــته باشــد. 
پيشــرفتى كه با حضور رضا رمضانى كه 
به تازگى دومين دوره رياســت خود را در 
هيئت موتورسوارى و اتومبيلرانى خراسان 
رضوى آغاز كرده قابل لمس است. به بهانه 
برگزارى موفق اين مسابقات، با رمضانى هم 

صحبت شدم كه در ادامه آنرا مى خوانيد:
* با برگزارى سومين دوره مسابقات 
موتوركــراس قهرمانى كشــور در 
مشــهد، مى توان گفــت به صورت 
رسمى وارد چرخه بزرگان اين رشته 

در كشور شديم.
دقيقــا همينطــور اســت. مــا مدتــى 
اســت كه برنامه هاى خــاص خودمان را 
براى نشــان دادن شهر مشــهد به عنوان 
يكى از قطب هاى رشــته هــاى مختلف 
موتورسوارى و اتومبيلرانى آغاز كرديم و 
برگزارى سومين دوره مسابقات كشورى 
موتوركراس اتفاقى بى ســابقه براى اين 

هيئت در طول عمر 30ساله اش است.
*يكــى از نكات قابل تحســين در 
فعاليت اين رشته ها در استان، درگير 
كردن تمامى شهرســتان ها در آن 

بوده است.
ما هميشــه تلاش كرديم كه فقط مشهد 
به عنوان مراكز فعاليت هاى اتومبيل رانى 
و موتورســوارى ما شــناخته نشــود و 
مى خواهيم به هر نحوى كه شده فعاليت 
شهرستان هاى استان را نيز در اين زمينه ها 
شاهد باشيم. به همين دليل است كه برنامه 

داريم كه تمامى مســابقات سطح استانى 
را در شهرســتان ها برگزار كنيم و مشهد 
تنها در سطح كشورى ميزبانى را بر عهده 
بگيرد تا شهرستان هاى ما در امر برگزارى 
مســابقات اندك اندك تجارب لازم را به 

دست بياورند.
* اين مسابقات از لحاظ تركيب تيم 

ملى چه تاثيرى براى استان دارد؟
شيوه كار و انتخاب اعضاى تيم ملى در اين 
رشته در ايران با رشته هاى ديگر متفاوت 
اســت و برگزارى مســابقات كشــورى 
موتوركــراس الزاما به معنى مســابقات 
انتخابى تيم ملى اين رشته نيست. مسلما 
نفرات برتر شــانس بالايى براى حضور در 
جمع افراد نهايى را دارند اما فرآيند انتخاب 
آن در اردوها و انتخاب هايى اســت كه هر 
كدام از هيئت هاى استان ها به فدراسيون 
اعلام مى كنند. البتــه همانطور كه گفتم، 
مســلما برگزارى مســابقات در اســتان 
ما شــرايط ويژه اى را براى ورزشــكاران 

خراسانى براى نشان دادن خودشان فراهم 
كرده است.

*آيــا مى توانيم اميدوار باشــيم با 
برگزارى اولين مسابقات سراسرى 
كشــورى در مشهد، مســابقات 
رشــته هاى ديگر موتورســوارى و 
اتومبيلرانى نيز در اســتان برگزار 

شود؟
بله احتمالا مســابقات كشورى سه رشته 
ورزشــى تا پايان سال در مشــهد برگزار 
خواهد شد. ما در تلاش هستيم شرايطى 
را مهيا كنيم تا مســابقات رالى قهرمانى 
كشور، مسابقات آف رود قهرمانى كشور و 
مسابقات موتور سرعت قهرمانى كشور را 

در مشهد برگزار كنيم.
*نقش امكانات مناســب براى اين 
رشته ها در استان را، نبايد در اين خيز 
بلند هيئت براى ميزبانى مسابقات 

ناديده بگيريم.
شكى نيست كه ما يكى از بهترين امكانات 

را در ميان تمامى استان هاى كشور براى 
برگزارى مسابقات متنوع موتورسوارى و 
اتومبيلرانى در اين استان در اختيار داريم. 
حتى در برخى موارد تهران نيز نمى تواند 
مكان هاى مخصوص ما براى هر رشته را 

در اختيار علاقه مندان قرار بدهد. 
*نقش استفاده مناســب هيئت از 
اسپانسرها نيز در پيشرفت شما قابل 

حس است
رشته موتورسوارى و اتومبيلرانى به دليل 
ماهيت جذاب و خاص خود، بستر مناسبى 
براى جذب اسپانسر اســت و ما نيز از اين 
شرايط به خوبى استفاده كرديم؛ به گونه اى 
كه مسابقات استانى رالى كه اخيرا برگزار 
كرديم كاملا توسط اسپانسر پوشش داده 
شد؛ در همين مسابقات موتوركراس نيز 
اسپانسر به ما كمك زيادى براى برگزارى 
هرچه بهتر اين مسابقات در مشهد كرد و 
ما در رشته آفرود نيز هر زمانى كه بخواهيم 
مى توانيم با كمك اسپانســرهايمان براى 

ميزبانى و برگزارى مسابقات اقدام كنيم.
*اين صحبت هــا ما را وسوســه 
مى كند كه منتظر برگزارى مسابقات 

بين المللى در اين استان باشيم!
مــا نمى گوييم كــه آمادگــى برگزارى 
مســابقات بين المللى را نداريم. ما همين 
الان زمينه برگزارى مســابقات در حوزه 
آف رود و موتوركــراس را داريــم، امــا 
برگزارى چنين رويدادى فقط با داشــتن 
امكانات و شرايط لازم ميسر نمى شود. بايد 
حوزه هاى ديگر نيــز آمادگى خود را براى 
چنين ميزبانى نشان دهند تا بشود با فراهم 
آوردن منابع مورد نياز چنين هدفى را به 

انجام برسانيم.  

به بهانه همراهى مديركل روابط عمومى وزارت ورزش با تيم 
دارت دختران

جهانگردى «ناظمى» كى تمام مى شود؟!
مجتبى عسكرپور : همراهى مديركل روابط عمومى وزارت ورزش و جوانان در سفرهاى 
برون مرزى تيم هاى مختلف ورزشى يكى از عمده ايرادها و انتقادهاى وارده به مسئولان 
وزارت ورزش بوده است اما با وجود حجم گسترده انتقادات همچنان آقاى مدير كل به 

همراه تيم هاى مختلف ورزشى به دور دنيا سفر مى كند.

شايد از ديدگاه مسئولان وزارت ورزش و جوانان سفر مدير كل به همراه تيم هاى اعزامى 
امرى طبيعى تلقى شود اما نگاهى به جنس سفرهاى مازيار ناظمى نشان مى دهد مقصد 
سفر براى مديركل اهميت قابل توجهى دارد به همين دليل او برخى اوقات به همراه تيم 
هايى مسافرت مى كند كه شايد از نظر اهميت خبرى از اهميت بالايى برخوردار نباشند و 
يك عضو معمولى روابط عمومى همان فدراسيون هم قادر به پوشش خبرى آن سفر باشد 
اما لذت سفر باعث  مى شــود مديركل خود زحمت سفر را به جان بخرد. همراهى وى به 
همراه تيم ملى تير و كمان در رقابت هاى لاس و گاس آمريكا يكى از اين سفرها بود، كه پس 
از بازگشت ماجراى همراهى او به شدت خبرساز شد . همراهى وى در بازى هاى آسيايى و 

بازى هاى المپيك به همراه كاروان ورزشكاران ايران نيز در نوع خود جالب توجه بود،كه 
با هيجان خاصى از سوى مديركل با گرفتن سلفى هاى مختلف  در سالن هاى ورزشى 
بازتاب گسترده اى داشت. اما در آخرين مورد بحث برانگيز مازيار ناظمى به همراه تيم 
ملى دارت ايران راهى كوبه ژاپن شده است تا او طعم شيرين سفر به سرزمين سامورايى ها 
را نيز در دوره حضورش در وزارت ورزش و جوانان تجربه كند.نكته قابل توجه در خصوص 
اين سفر اينجاست كه تعداد همراهان تيم دارت ايران در ژاپن بيشتر از شركت كنندگان 
در مســابقات اســت كه اين اتفاق نيز نمونه ديگر از علاقمندى مديران وزارتى به ويژه 

مديركل روابط عمومى در سفرهاى برون مرزى و خارجى است.

سوداى بزرگ رئيس هيئ ت واليبال خراسان رضوى!
سينا حسينى : ثبت نام نامزدهاى تصدى رياست فدراسيون واليبال از 16 مهرماه وهمزمان با شروع ليگ برتر آغاز خواهد شد وبه مدت 10 روز كارى 
ادامه دارد. دراين رابطه باخبر شديم مهندس محمدرضا حسين زاده رياست كنونى هيئت واليبال خراسان رضوى قصد دارد به عنوان نامزد رياست 
فدراسيون ثبت نام كند.واليبال خراسان با وجود وعده هاى رنگارنگ مديران اين هيئت بازهم از ورود به رقابت هاى ليگ برتر باز ماند .رئيس هيئت 
واليبال كه به گفته مدير روابط عمومى هيئتش خواب و خوراك را بر خودش حرام كرده بود تا نماينده خراسان را به ليگ برتر برساند حالا پس از ناكامى 
در اين پروسه ، سوداى رياست در فدراسيون واليبال را در سر دارد تا اين حقيقت را نشان دهد كه با بروكراسى حاكم بر واليبال ايران هيچ آشنايى ندارد و 
تنها به دنبال موج سوارى در اين حوزه به سر مى برد. حسين زاده كه به عنوان يك مدير غير ورزشى وارد كارزار واليبال شد به واسطه مشاوره هاى غلط 
اطرافيانش حالا تصور مى كند اين قابليت را دارد كه روى كرسى رياست فدراسيون تكيه بزند، تا شايد به همان محبوبيتى كه يزدانى خرم و داورزنى 
رسيدند دست پيدا كند . حالا اين ايده از كجا به ذهن ايشان رسيده بماند اما سوال اين است كه آيا مديرى كه نتوانست نماينده استانش را روانه ليگ 

برتر كند مى تواند آراى لازم براى رياست را  از اهالى واليبال كشور جمع كند يا خير؟



 جامعه/ محمود مصدق 
نزدیــک به 12 ســال از آغاز اجرای 
پزشک خانواده در ایران می گذرد، اما 
این طرح ملی همچنان اندر خم یک کوچه است. 
در واقع از ســال 84 پزشک خانواده در استان های 
مختلف کشور با روش های متفاوتی پیاده می شود 
اما هنوز طرح مورد نظر سیاست های کلی نظام - 
ابلاغی رهبر معظم انقلاب - اجرایی نشــده است.

این در حالی است که طرح پزشک خانواده یکی از 
مهم ترین روش های افزایش دسترسی و بهره مندی 
عادلانه آحاد مردم از خدمات مراقبت های بهداشتی 

و درمانی است.
در ایــن برنامه،اجرای نظام ارجاع بیماران ســبب 
استفاده مناسب از خدمات بهداشتی و بیمارستانی 
می شود. با این همه پرسش این است که این طرح 
که ســه هدف مهم صیانت از خانــواده ها، ارجاع 
بیماران به پزشــک متخصص در صــورت نیاز و 
کاهش هزینه های مردم را دنبال می کند در حال 
حاضر در چه وضعیتی قرار دارد و چه مدت دیگر 
طول می کشد تا شاهد اجرای کامل و دقیق آن و 
آثار مثبتش مثل آنچه که در دیگر کشورهای دیگر 

به دنبال داشته است، باشیم؟ 

  مشکل فرهنگی داریم
دکتر ایرج حریرچی، قائم مقام وزارت بهداشــت، 
درمــان و آموزش پزشــکی در پاســخ به قدس 
می گوید:از میزان پیشــرفت اجرای طرح پزشک 
خانواده نمی توانم درصد ارائه کنم، اما این طرح در 
روستاهای کشور پیشرفت قابل ملاحظه ای داشته 
و در شــهرهای زیر 50 هزار نفر و گاهی زیر 100 
هزار نفر نیز نتایج خوبی داشته است. ضمن اینکه 
اجرای پایلوت این طرح در استان های مازندران و 
فارس مثبت بوده هرچند انتظار ما بسیار بیشتر از 

این ها بوده است.
وی ادامه می دهــد: وقتی می خواهیــم در مورد 
پزشــک خانواده صحبت کنیم، باید تمام عوامل و 
زمینه های این طرح را در نظر بگیریم. شاید یکی از 
اشتباهاتی که در بعضی مقاطع شده این بوده است 
که فکر کردیم فردی به عنوان پزشــک خانواده را 
در یــک جایی می گذاریم و این فرد می تواند تمام 
ضروریات مربوط به پیش و پس از رســیدن بیمار 
به پزشــک خانواده را حل کند.در حالی که اعتقاد 
به نظام ارجاع و ســطح بنــدی خدمات دو پیش 
زمینه اصلی این طرح اســت؛ یعنی ابتدا باید در 
جامعه تکلیف سطح بندی خدمات و نظام ارجاع 

را مشخص کنیم.
وی با تأکید بر اینکه در مقطع فعلی بدون پرونده 
الکترونیک سلامت و نظام انتقال اطلاعات از طریق 
شــبکه نرم افزاری هیچ نظام ارجاع و هیچ برنامه 
پزشک خانواده ای شکل نمی گیرد،تصریح می کند: 
ســال 84 وقتی در روستاهای کشور طرح پزشک 
خانواده را اجرایــی کردیم که زنجیره طرح کامل 

نبود؛ یعنی هنگامی بیماران را به سطح دو یا نزد 
پزشــک متخصص ارجاع می دادیم که کسی در 
سیســتم دولتی یا حتی خصوصی پذیرای آن ها 

نبوده است. 
وی رفتار مردم در مراجعه به پزشک را یکی دیگر 
از چالش های طرح پزشــک خانــواده می خواند و 
می گوید: بعضی از مردم بویژه اقشار تحصیلکرده، 
مرفه و سیاسیون می گویند وقتی می توانند براحتی 
از پزشک متخصص استفاده کنند؛ چرا باید پیش 
پزشــک عمومی بروند، بنابراین یکی از ضروریات 
اجرای موفق طرح یاد شده تغییر فرهنگ مردم در 

این زمینه است. 
حریرچی بیمه بــودن همه افراد جامعه و تمکین 
سازمان های بیمه گر را از دیگر ضروریات پزشک 
خانواده یــاد می کند و می گوید: از ســوی دیگر 
اجرای این طرح در ســال های نخست اجرا نیاز به 
منابع مالی بیشــتری دارد. در واقع اگرچه یکی از 
محاسن طرح پزشــک خانواده کاهش هزینه های 
نظام سلامت است، اما تجربه دنیا نشان می دهد که 
اجرای برنامه یاد شده در کوتاه و میان مدت احتیاج 

به منابع بیشتری دارد.
قائم مقام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
از آماده بودن زیرساخت های اجرای طرح پزشک 
خانواده خبر می دهد، می گوید: در حال حاضر برای 
72 میلیون نفر از مردم کشــور پرونده الکترونیک 
سلامت تشکیل شده و برای بقیه نیز بزودی پرونده 
تشکیل می شود از طرف دیگر پوشش در روستاها 
کامل شــده است و پوشش اســتان های فارس و 
مازندران که قبلاً فقط خدمات سرپایی بود، اکنون 

به خدمات پیشگیری ارتقا یافته است.
حریرچی با اشاره به تدوین برنامه پنج ساله نهایی 
پزشــک خانواده می گوید: ایــن برنامه مبتنی بر 

بهورز و مراقبت سلامت و پزشک خانواده است که 
امیدواریــم با تأمین منابع آن بتوانیم آن را در بازه 

زمانی مورد نظر اجرا کنیم. 
وی بدون پاسخ به این پرسش که اجرای این طرح 
پزشک خانواده در تمام سطوح به چه میزان اعتبار 
نیاز دارد، می گوید: بودجه سالیانه طرح با توجه به 
امکانات مالی کشور تعیین می شود. بر این اساس 
برای سال جاری نزدیک به 2000 میلیارد تومان به 
این طرح اختصاص یافته است.در واقع اگر بخواهیم 
این طــرح را به صورت مطلوب و در کل کشــور 
اجرا کنیم، احتیاج به چندین هزار میلیارد تومان 
است که اکنون حوزه بودجه ریزی کشور و منابع 
سلامت کشور کشــش آن را ندارند، بر این اساس 
می خواهیم طی یک برنامه میان و بلند مدت این 
طرح را اجرایی کنیم که اگر همه دستگاه ها و مردم 
همکاری کنند حداقل سه دوره مدیریتی نیاز است 
تا این برنامه به طور کامل اجرا شود و نتیجه بدهد. 
این اظهارات در حالی اســت که بودجه این طرح 
از ســوی مجلس شورای اسلامی نشان دار شده و 

هر ساله ردیف بودجه خاصی که مورد تأیید دولت 
باشــد، از سوی مجلس تأمین می شود؛ یعنی این 
موضوع نباید مانعی برای اجرای مناسب طرح یاد 

شده باشد.

 اهداف طرح پزشک خانواده محقق نشده
دکتر سیامک مره صدق، عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شــورای اســلامی در این باره به 
قدس می گوید: در ارتباط با بودجه طرح پزشــک 
خانــواده آن چیــزی که مربوط بــه مجلس بوده، 
نماینــدگان انجام داده اند و هر مــورد دیگری هم 
باشــد، حاضریم بررســی و تأمین کنیــم. وی نیز 
نتایج بدســت آمده از اجرای طرح پزشک خانواده 
در کشــور را بد ارزیابی نمی کند و می گوید: البته 
انتظار نتایج بهتری را داشــته ایم که هنوز محقق 
 نشده است. وی برخلاف دکتر حریرچی معتقد است

 زیر ساخت های اجرای کامل طرح پزشک خانواده 
در ایران هنوز فراهم نشــده اســت. وی استفاده از 
پزشک متخصص خانواده و نظام ارجاع را از مهم ترین 
زیرساخت های اجرای یاد شده، می خواند و می گوید: 
اگرچه طرح پزشک خانواده یکی از گام های اساسی 
طرح تحول ســلامت است اما در اینجا با دو چالش 
بزرگ مواجه هستیم؛ نخست اینکه سیستم آموزشی 
کشور تا یکی دو سال قبل چیزی با عنوان پزشک 
متخصص خانواده تربیت نمی کرده است و ما اکنون 
در عمل از پزشکان عمومی به جای پزشک خانواده 
اســتفاده می کنیم.در حالی که ایــن دو از هم جدا 
هســتند؛ یعنی پزشــک خانواده در تمام دنیا یک 
تخصص محسوب می شــود که یک سری آموزش 
هایی درباره مسائل طب اجتماعی، بیماری یابی به 

موقع و زود رس، اورژانس و... می بیند.
وی ســپس به بحث نظــام ارجاع می پــردازد و 

می گوید: این نظام در کشور جا نیفتاده و پزشکان 
متخصص و فوق متخصصان کشور همچنان بدون 
توجه به اینکه بیماران فرم یا برگ ارجاع به همراه 
دارند یا خیر آن ها را ویزیت می کنند. بنابراین برای 
اجرای مطلوب طرح مورد نظر باید دو مانع یاد شده 

از سد راه پزشک خانواده برداشته شود.

  بسته خدماتی وزارتخانه کافی نیست
دکتر مهران قسمتی زاده، رئیس شورای هماهنگی 
انجمن های پزشکان عمومی ایران هم معتقد است 
با اجرای آزمایشی پزشــک خانواده در روستاها و 
برخی استان های کشــور گام هایی برداشته شده 
اما چون در نظام سلامت کشور برای ارائه خدمات 
اولویت گذاری صحیحی هم انجام نشده است، این 
طرح هم مثل بقیه طرح ها نتایج پیش بینی شده را 

به دنبال نداشته است.
وی در همیــن زمینه می افزاید: وزارت بهداشــت 
تــا کنون در ارتباط با پزشــک خانواده روش های 
مختلفی را پیاده کرده اما هنوز الگوی مشــخصی 
که قابل تعمیم برای سراسر کشور باشد ارائه نکرده 

است.
او تشکیل پرونده الکترونیک و استفاده راهنماهای 
بالینی را از آیتم های اجرای موفق طرح پزشــک 
خانواده می داند و می گوید: در حال حاضر هر کدام 
از این آیتم ها به یک جایی سپرده شده و ناخنک 
هایی به آن ها زده شــده، اما به صورت جامع روی 
تک تکشــان کار نشده است تا بتوان آن ها را مثل 
پازل در کنار هم قرار داد و کل طرح را پیش ببرند.
وی که معتقد اســت طرح پزشــک خانــواده در 
ســطح 2- نظام ارجاع – متوقف شــده اســت، 
می افزاید: سطح بندی های نامناسب یکی دیگر از 
چالش های اجرای طرح پزشــک خانواده است. در 
واقع سطح بندی های انجام شده بر اساس راهنمای 
بالینی و دســتورعمل واحد نبوده است. وی علاوه 
بر کمبــود منابع مالی و پایدار از چگونگی تعریف 
بســته خدمات به عنوان دیگــر چالش های مهم 
و پیش روی طرح پزشــک خانواده یاد می کند و 
می گوید: بسته ای که برای خدمات تعریف شده از 
سوی وزارت بهداشت بوده است کافی نیست. مثلًا 
وقتی سازمان های بیمه گر توانمندی لازم را ندارند 
و نمی توانند مطالبات پزشکان را به موقع پرداخت 
کنند، چگونه می توان آن را اجرا کرد. بنابراین باید 
تمام ذی نفعان اعم از بیمه ها، پزشکان و دیگر ارائه 
کنندگان خدمات روی این تعریف به توافق برسند 

تا یک کار تیمی به صورت مناسب انجام شود.
وی در زمینه استفاده نکردن از پزشکان متخصص 
خانــواده به عنوان یکی از چالش های اجرای طرح 
یاد شده، می گوید: طرح پزشک خانواده اصولاً در 
بســیاری از کشورها به همین شکل اجرا می شود. 
بنابر این معتقدم جامعه پزشکان عمومی کشور این 
قابلیت را دارند که طی یک دوره کوتاه آموزشی در 

چنین جایگاهی قرار گیرند.

طرحی که برای مردم ملموس نشد

پزشک خانواده 12 سال منتظر عمل !
یکشنبه   16 مهر 1396

16 17 محرم 1439 8  اکتبر 2017  سال سی ام  شماره 8516 

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

جامعه

آنچه می خوانید :
 پــس از گذشــت نزدیــک بــه
 12 سال از آغاز اجرای پزشک 
خانواده در کشــور هنوز ســه 
هدف مهم صیانت از خانواده ها، 
ارجــاع بیمــاران بــه پزشــک 
متخصــص در صــورت نیــاز و 
کاهش هزینه های مردم تحقق 

نیافته است

قمه زنی موجب وهن اسلام است
من نمی دانم عده ای چرا اصرار دارند چهره زشــت و خشنی از 
دین اسلام بویژه مذهب شیعه را با اجرای کار موهن قمه زنی 

به عناوین مختلف ترسیم کنند.
در اوایــل قــرن نوزدهم میلادی دکتر روزن؛ رایزن ســفارت 
امپراتوری آلمان کتابی درباره ایران نوشــت و پس از مراجعت 
به آلمــان آن زمان در ســال های دهه اول قرن بیســتم به 
چاپ رســاند کــه در آن تصاویر بزرگ و زننــده ای از قمه و 
شمشــیرزنی عده ای کفن پوش در مراسم عاشورای ماه محرم 
به چاپ رســانده بود. این عکس ها در کتاب ها و نشــریات و 
مطبوعات جهان بارها تجدید چاپ شد و همه جهانیان از خود 
می پرسیدند این مردمان کیســتند که به دستاویز سوگواری 
بر شــهادت یک قدیس و نوه پیامبر)ص( ســر خود را با زخم 
شمشیر و قمه  زخمی می کنند و چهره و بدن خونین خود را 

به نمایش می گذارند؟
این تصاویر وحشتناک وهن آمیز سال ها سبب فرار جهانگردان 
خارجی از ایران می شــد؛ زیرا آنان که بر اســاس نوشته های 
مورخان و مسافران و جهانگردان ایرانیان را مردمی هوشمند و 
متمدن و مهمان نواز می شناختند، شگفت زده و ترسیده بودند 
چــرا ایرانیان مانند بعضی از قبایل آفریقا و جزایر اقیانوســیه 
چون مأنوری ها بدن خود را خونین و رنگین می کنند و به سر 

و بدن آسیب می رسانند.
مرحــوم آقای ســید اســدالله محقانی که در زمــره خطبا و 
مجتهدان بود و بعدها به ســالک سیاســتمداران پیوســت و 
چند بار وزیر شــده در سال 1335 هـ.ق/1296 هـ.ش هنگام 
اقامــت در عثمانی کتابی به نام »در اصول و شــئون مذهب 
شــیعه« نوشته و در بخشی از آن آسیب هایی را که جمعی از 
مؤمنان بر ســر و بدن خود وارد می ســازند کاری وهن اسلام 
و نیز موجب صدمه رســیدن به بدن و مرگ زودرس دانسته 
است مثلًا مشت زدن بر سر کاری نادرست است و ضرباتی که 
کــودکان و نوجوانان بر گونه و بناگوش خود می کوبند، گاهی 
موجب ناشنوایی، پاره شدن پرده گوش و حتی آسیب رساندن 

به چشم می شود.
امسال در شبکه های اجتماعی دیدم عده ای با مشت و یکی با 
میکروفن بلندگو و بعضی با سیم میخ دار و تیغ دار بر سر و کله 

خویش می کوبیدند و خود را زخمی می کردند.
تصاویر تهیه شده به وسیله دکتر روزن که مدت ها بعد معاون 
وزارت خارجه آلمان شــد و در ســفرهای مظفرالدین شاه به 
آلمان مهمانداری او را بر عهده داشت، آن قدر در اروپا شهرت 
یافت که وقتی حاج حســن محتشم السلطنه اسفندیاری در 
ســال 1315 هـ.ش/1936 م برای شرکت در مراسم تشییع 
جنازه جرج پنجم، پادشــاه انگلیس راهی انگلســتان شــد و 
چون مسیرش از طریق لهســتان و آلمان بود به دیدار هیتلر 
صدراعظم آلمان شتافت، مهم  ترین موضوعی که مورد پرسش 
صدراعظم و رئیس دولت آلمان قرار گرفت موضوع قمه زنی بود 
و هیتلر در نهایت شگفتی به پاسخ های معقول و منطقی حاج 
محتشم السلطنه گوش فرا داد که قمه زنی را تقبیح کرد و هر 
اندازه از مراسم سوگواری ماه محرم تعریف و تمجید کرد و آثار 
را در وحدت مذهبی و میهنی ایرانیان ستود و گفت ایرانیان با 
سابقه مذهبی و میهنی 400 سال در برابر امپراتوری عثمانی 
و ازبکان پایداری کردند، قمه زنی را رسمی وارداتی از قفقاز به 
ایران و به تشویق دولت روسیه تزاری دانست که سعی داشتند 
به اروپاییان بقبولانند ایرانیان مردمی وحشــی و عقب مانده 
هستند که خود را زخمی و خونین می کنند و روسیه قفقاز و 
ترکستان را تصرف کرد، که این بومیان را متمدن کند و آنان 

را از این حرکات وحشیانه بازدارد.
اســتعمارگران اروپایی برای آنکه امیال خود را زیر پوشــش 
اشــاعه مســیحیت و تمدن لاپوشــی کنند، پیوسته دوربین 
عکســبرداری و بعدها دوربین فیلمبرداری به دست از مراسم 
اقوام ســرزمین های دور تصویربرداری کرده و در مطبوعات و 

سینماهای خود نمایش می دادند.
از سر بریدن مجرمان یا دست و پا بریدن آن ها در میدان اعدام 
تهــران یا اصفهان تصاویر متعددی تهیــه و در دنیا منعکس 
می شــد، مردم ایران آن قدر هوشــیار بودند که وقتی مجله 
جغرافیایی ملی آمریکا »نشنال جئوگرافیگ مگازین« در سال 
1921 شماره ویژه ای برای ایران چاپ کرد و تصاویر زننده ای 
از ایران را به چاپ رســاند همه مردم به سرزنش نشریه مزبور 
پرداختند و شاید حادثه حمله به رابرت ماژورایمبری کنسولیار 
ســفارت آمریکا در تیرماه 1303 به خاطر عکســبرداری او از 
واقعه ســقاخانه بود که مردم می اندیشیدند تصاویر موهنی از 
ایران قرار اســت دوباره در معروف ترین مجله جهان به چاپ 

برسد.
من سخنان اخیر آقای آیت الله علم الهدی در نمازجمعه اخیر 
را که قمه زنی را منع و موجب وهن اسلام خوانده بود به دقت 
گوش دادم و پسندیدم و امیدوارم با توجه به فتاوی که ایشان 
قرائت کردند این کار زشــت و سخیف و بخصوص وارد کردن 
ضربات قمه به چهره و ســر اطفال خردســال برای همیشه 
منســوخ گردد و تلویزیون B.B.C که علاقــه زیادی دارد از 
 ایــن گونه فیلم های توهین آمیز پخش کنــد، ناکام و ناموفق

 گردد.
آیت الله علم الهدی براستی زیبا و منطقی و معقول سخن گفت 
و من متن کامل ســخنان او را شنیدم و بسیار خوشم آمد که 
حــق و حقیقت را گفت و برای جلب نظر مســتعمان از یک 
کار خلاف شــئون دین تعریف نکرد، بلکه آن را نکوهش کرد 
و جا دارد افرادی که حاضر نیســتند عقــل و خرد خود را به 
کار اندازند، فتاوی رهبر معظــم انقلاب و آیت الله علم الهدی 
و مجتهــدان را آویزه گوش قرار داده، از این کار غلط وارداتی 
خودداری کنند و بخصوص به کودکان خردســال قمه نزنند. 
نمی دانند تصاویر کودکان خردسال قمه خورده در حال گریه 

از درد و وحشت چه متمسکی به دست بیگانگان می دهد.
در زمان صفویه ســپاهیان ایرانی هنگام نبــرد چهره و بدن 
خود را به خون آغشــته می کردند که نشــان دهند از خون 
نمی ترسند، اما آن خون گوســفند بود نه خودشان بنابر این 
به حرف من نیز از نظر تاریخی گوش دهید که هیچ سبقه ای 

قمه کشی ندارد و کار هجو و بی ارزش و عامیانه ای است.

یادداشت های ساعت 25

جامعه - محبوبه علی پور: از مجموع 680 مرکز نگهداری 
اطفال بی سرپرست و بدسرپرست کشور 640 مرکز توسط 

تشکل های غیر دولتی و خیریه ها اداره می شود.
مدیرکل امور کودکان و نوجوانان ســازمان بهزیستی کشور 
با بیان این مطلب به خبرنگارما درخصوص وضعیت امنیت 
اطفال یادشــده تأکید کرد:این افراد برای انجام فعالیت خود 
از محل فیلترهای گزینشــی گذشته اند و اینطور نیست که 
به ســادگی به این مراکزمجوز بدهند. حــال آنکه پیش از 
انقلاب این اطفال در مراکز 300 نفری و اردوگاهی نگهداری 
می شدند.درحال حاضر نیز سیاست ما بر کوچک سازی مراکز 
نگهداری اســت زیرا با این روش میزان خدمات و نظارت ها 
افزایش پیدا می کند. از این رو بنابر طرح هایی که در آینده 
پیش رو داریم سعی شده جمعیت مراکز نگهداری را به زیر 

ده تا 5 کودک  برسانیم.

وی در زمینــه ضــرورت تصویب لایحه حمایــت از حقوق 
کودکان خاطرنشان کرد: قانون لایحه حمایت از کودکان بی 
سرپرست و بدسرپرست ده سال است که بلاتکلیف مانده وتا 
امروز دو مجلس برای تصویب آن سپری شده ولی همچنان 

بی نتیجه مانده است.
وی افزود:درحال حاضــر 80 درصد کودکان خیابانی دارای 
والدین وخانواده هستند اما درهمین خانواده ها امکان خشونت 
و آزار بــه اطفال وجود دارد اما هیچ قانونی برای جرم انگاری 
ایــن قضیه وجود ندارد. در واقع حتی اگر قضات بخواهند یا 
بهزیستی بخواهد این اطفال را که مشکلات آنان محرز شده 
از خانواده ها جدا کند بازهم امکان این مســئله وجود ندارد.

همچنین اجرایی شدن قوانین چند سالی زمان می برد.
چنانکه چندسالی است واگذاری اطفال بد سرپرست براساس 
قانون مصوب 1392 به عنوان فرزند خوانده تأیید شــده اما 

هنوز در اجرای آن با مشکلاتی مواجه هستیم.
دکتر محمد نفریه با بیان این که عنوان بازار ســیاه فروش 
 کودک عنوانی ژورنالیســتی اســت در حاشــیه راه اندازی 
زائرســرای امــام رضــا )ع(گفت:هرچند نمی تــوان وجود 
آســیب های اجتماعی را انکار کرد اما به طور قطع نمی توان 
اظهار کرد که میزان خرید و فروش کودکان چقدر اســت و 

درچه مناطقی بیشتر مشهود است.
 البته طی جلساتی که در نهاد ریاست جمهوری و بازدیدها 
از مناطق متعدد همانند دروازه غار و محله هرندی انجام شد 
می توان گفت در ارائه این آمار گاه شاهد اغراق هایی بوده ایم.

چراکه با تغییر قوانین فرزند خواندگی میزان واگذاری اطفال 
به خانواده های جایگزین در ســال های اخیر رشــد بسیاری 
 داشــته زیرا این مقولــه در بین خانواده ها پذیرفته شــده

 است. 
بنابر قانــون فرزند خانوادگی مصــوب 1353 تنها فرزندان 
بی سرپرست به فرزند خواندگی واگذار می شدند در حالی که 
بــا اصلاح این قانون و تصویب آن در ســال 1392 علاوه بر 
اطفال بی سرپرست؛ کودکان بد سرپرست نیز شرایط واگذاری 
را دارند.البته مهمترین مسئله در هرگونه واگذاری ها منافع 

عالی کودک است. 
وی  با اشــاره  به این که در سال های اخیر فرزند خواندگی 
50 درصد رشد داشته،افزود: باگذشت دوسال از اجرای این 
قانون هنوز قضات برای واگذاری کودکان بدسرپرست سخت 
می گیرند زیرا باید حکم به خلع ید والدین اصلی  بدهندکه 
این مسئله دشوار است. درحالی که هرقدرتعامل ها بیشتر و 
روند واگذاری اطفال به اشکال مختلف همانند فرزند خواندگی 
تسهیل شــود از موارد غیرقانونی واگذاری اطفال پیشگیری 

خواهد شد. 

مدیرکل امور کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی کشور:

آمار خرید و فروش کودکان اغراق آمیز است

 رئیس کمیته تحقیق و تفحص این صندوق: مدیرعامل ستاد دیه خبر داد وزیر کار مطرح کرد عضو هیئت مدیره انجمن بیهوشی ایران عنوان کرد

انتقاد از کاهش ۵۰درصدی تعرفه 
بیهوشی

 با پدیده روستاییان بدهکار
 مواجه ایم

رشد ۲ برابری زنان زندانی در 
جرایم غیرعمد

تخلف13 هزار میلیارد تومانی »صندوق 
ذخیره فرهنگیان«افزایش می یابد

مهر: عضو هیئت مدیــره انجمن بیهوشــی ایران گفت: 
امیدواریم وزارت بهداشــت از اقدام غیرکارشناسی خود و 
اصرار و لجبازی بر اجرای ناعادلانه کتاب تعرفه 96 منصرف 

شود.
دکتر محمدمهدی قیامت اظهارداشت: در هشت ماه گذشته 
با وجود قول شفاهی وزیر بهداشت مبنی بر کاهش نیافتن 
تعرفه بیهوشــی، شاهد کاهش ناگهانی 50 درصدی تعرفه 
بیهوشــی بوده ایم.وی این کاهش تعرفه را ناعادلانه و غیر 
کارشناســی خواند و افزود: این تصمیم بدون مشــورت با 
انجمن بیهوشی و پیشکسوتان این رشته سبب شده جفایی 
بزرگ به بیهوشی وارد شود.قیامت افزود: کمترین درخواست 
ما توقف اجرای ویرایش سوم کتاب تعرفه بود که متأسفانه 
این مهم نیز انجام نشد و زمان در حال گذر است؛ بنابراین 
تنهــا روش اعتراض صنفی را حضــور در مقابل خانه ملت 
می دانیم تا بدین طریق صدای اعتراض خود را به نمایندگان 

مجلس و مسئولان کشوری برسانیم.
وی خاطر نشــان کرد: امیدواریم وزارت بهداشــت از اقدام 
غیرکارشناســی خود و اصرار و لجبازی بر اجرای ناعادلانه 

کتاب تعرفه 96 منصرف شود.

ایلنا: وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی گفت: در شرایط فعلی 
شاهد مهاجرت نسل ســوم از روستاها و تبدیل نسل سوم 
به حاشیه نشین ها هستیم.علی ربیعی گفت: اختصاص وام 
اشتغال به مناطق روستایی منجر شــده است، روستاییان 
کشور بدهکار شــوند و اکنون با پدیده ای به نام روستاییان 
بدهکار مواجه هســتیم؛ چــرا که این کار بدون بررســی 
ســودآوری اختصــاص وام صورت گرفته اســت.وی افزود: 
نمی توانیم بگوییم که به روســتاها گازرســانی، برق رسانی 
و عملیات عمرانی نکرده ایم. اما چه اتفاقی افتاده اســت که 
زیرســاخت ها به بهبود زندگی روستاییان منجر نشده است.

ربیعی گفت: در شــرایط فعلی شــاهد مهاجرت نسل سوم 
از روســتاها و تبدیل نسل سوم به حاشیه نشین ها هستیم. 
با وجود اینکه پس از پیروزی انقلاب خاســتگاه بسیاری از 
انقلابیون مناطق روســتایی بوده است و نگاه  عاطفی به این 
نقاط وجود داشــته، اما سیاستگذاری های نامناسب موجب 
شده است که روستاهای کشور توسعه مناسبی نداشته باشند.

وی اظهار داشت: برای توسعه روستاها به استفاده بیش از حد 
از منابع و خاک روی آوردند که این کار اشتباهی بوده است، 

نباید صرفاً روستاها را متصل به منابع آب و خاک دانست.

فارس: مدیر عامل ســتاد دیه کشور می گوید ورود زنان به 
زندان به خاطر جرایم غیرعمد در سال جاری نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته، رشد دو برابری داشته است. 
ســید اســدالله جولایی درباره زنان محبوس در زندان های 
کشــور که به خاطر جرایم غیرعمد پشت میله های زندان 
هســتند، گفت: 95 درصد این افراد به خاطر صدور چک یا 
ضمانت دیگران و پنج درصد باقی مانده نیز به خاطر وقوع 
حوادث کارگاهی و ناتوانی در پرداخت دیات ناشــی از این 
حوادث، راهی زندان شــده اند.او افزود: در حوادث کارگاهی 
که جرایم شبه عمد محسوب می شود، قضات با مجازات های 
جایگزیــن یا تــلاش در جهت صلح و ســازش، این قبیل 
موضوعات را حل کرده و مانع باز شــدن پای زنی به زندان 
از بابت وقوع این دست از عناوین قضایی می شوند.جولایی 
افزود: در بین جمعیت کنونی زنانی که به خاطر جرایم غیر 
عمد محبوس شده اند و تحمل حبس می کنند، مادرانی از 
اســتان های یزد و قزوین وجود دارند که به خاطر ضمانت 
فرزندشان راهی زندان شده اند و متأسفانه با وجود حبس های 
طولانی مدت، نه از فرزندان آن ها خبری شده و نه چاره ای 

برای بدهی های سر به فلک کشیده آن ها پیدا شده است.

فارس: رئیس کمیته تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره 
فرهنگیان گفت: پس از به پایان رســیدن ارائه گزارش در 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس، قرائت آن در نوبت 
صحن قرار می گیرد که بــا توجه به تعطیلی یک هفته ای 

مجلس، اوایل آبان ماه ارائه خواهد شد.
جبار کوچکی نژاد اظهار داشت: در چند جلسه، گزارش هایی 
از نتایــج تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان در 
کمیســیون آموزش مجلس قرائت شده اســت و ارائه آن 
سه شنبه این هفته به پایان می رســد.وی افزود: پس از به 
پایان رسیدن ارائه گزارش در کمیسیون آموزش و تحقیقات، 
قرائت آن در نوبت صحن قرار می گیرد که با توجه به تعطیلی 
یک هفته ای مجلس، اوایل آبان ماه ارائه می شود.کوچکی نژاد 
اضافه کرد: رقم 13 هزار میلیارد تومان تخلف اعلام شــده 
فقط مربوط به بانک سرمایه است و تخلفات صندوق ذخیره 
در آینده اعلام می شــود.عضو کمیسیون آموزش مجلس با 
اشــاره به اینکه به یقین تعداد متهمــان این پرونده اضافه 
خواهد شد، عنوان داشــت: تخلفات شرکت پترو فرهنگ، 
شــرکت های پتروشــیمی، لیزینگ ، صندوق های رفاهی و 
ساختار اشتباه صندوق ذخیره در گزارش ها بررسی شده اند.

*خسرو معتضد
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